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I. INLEIDING

De vierde plenaire vergadering van de Conferentie over de 
toekomst van Europa (hierna: «Conferentie» of «CoFE») 
had plaats op vrijdag 11 en zaterdag 12 maart 2022, 
in hybride vorm. Op vrijdag 11 maart vergaderden de 
werkgroepen, en stonden reeds twee thematische sessies 
van de plenaire geagendeerd. Op zaterdag 12 maart wer-
den nog drie andere thematische sessies van de plenaire 
gehouden. De agenda van de plenaire vergadering gaat 
als bijlage.

De vergadering van de component van de nationale par-
lementen had plaats op donderdag 10 maart 2022. Deze 
werd reeds op 9 februari 2022 voorafgegaan door een 
gemeenschappelijke vergadering van de componenten 
van het Europees Parlement (EP) en de nationale parle-
menten. Over beide vergaderingen wordt hieronder ook 
verslag uitgebracht.

Voor de Senaat namen de heer Karl Vanlouwe en 
mevrouw Hélène Ryckmans deel; voor de Kamer van 
volksvertegenwoordigers waren dat de heer Hugues 
Bayet en mevrouw Els Van Hoof.

II. GEMEENSCHAPPELIJKE VERGADERING 
VAN DE COMPONENTEN VAN HET EUROPEES 
PA R LEM ENT EN VA N DE NAT IONA LE 
PARLEMENTEN (9 FEBRUARI 2022)

De vergadering wordt voorgezeten door de heren Pieyre-
Alexandre Anglade, lid van de Franse  Assemblée nationale,
Jean-François Rapin, lid van de Franse Senaat, en Guy 
Verhofstadt, Europees Parlementslid.

De heer Verhofstadt, voorzitter van de component van 
het Europees Parlement, verduidelijkt dat het overleg 
tussen de Europese en de nationale parlementsleden die 
lid zijn van de Conferentie over de toekomst van Europa 
tot doel heeft om te onderzoeken hoe de parlementaire 
dimensie van de Conferentie kan worden versterkt. Het 
overleg moet uitmonden in concrete voorstellen die aan 
de raad van bestuur kunnen worden voorgelegd. Meer in 
het bijzonder wenst de heer Verhofstadt van gedachten 
te wisselen over drie thema’s die van belang zijn voor 
de beide componenten:

– het versterken van de Europese democratie (uitbreiden 
van de wetgevende bevoegdheden voor de parlemen-
ten, waaronder de groenekaartprocedure; het aanpas-
sen van de organisatie van de verkiezingen voor het 
EP; doeltreffende Europese besluitvorming);

I. INTRODUCTION

La quatrième réunion  réunion plénière de la Confé-
rence sur l’avenir de l’Europe (ci-après: «Conférence» 
ou «CoFE») s’est déroulée les vendredi 11 et samedi 
12 mars 2022, sous forme hybride. Les groupes de travail 
se sont réunis le vendredi 11 mars, date à laquelle deux 
sessions thématiques de l’assemblée plénière étaient déjà 
à l’ordre du jour. L’assemblée plénière a tenu trois autres 
sessions thématiques le samedi 12 mars. L’ordre du jour 
de l’assemblée plénière figure en annexe.

La réunion de la composante des parlements nationaux 
a eu lieu le jeudi 10 mars 2022 et a été précédée, dès le 
9 février 2022, d’une réunion commune de la compo-
sante du Parlement européen et de celle des parlements 
nationaux. Un compte rendu de ces deux réunions est 
également présenté ci-dessous.

Le Sénat était représenté par M. Karl Vanlouwe et 
Mme Hélène Ryckmans et la Chambre des représentants 
par M. Hugues Bayet et Mme Els Van Hoof.

II. RÉUNION COMMUNE DES COMPOSANTES 
DU PA R L E M E N T EU ROPÉ E N ET DE S 
PARLEMENTS NATIONAUX (9 FÉVRIER 2022)

La réunion est présidée par MM. Pieyre-Alexandre 
Anglade, membre de l’Assemblée nationale française, 
Jean-François Rapin, membre du Sénat français, et Guy 
Verhofstadt, député européen.

M. Verhofstadt, président de la composante du Parle-
ment européen, explique que la concertation entre les 
membres du Parlement européen et ceux des parlements 
nationaux qui participent à la Conférence sur l’avenir 
de l’Europe a pour objectif d’examiner la manière de 
renforcer la dimension parlementaire de la Conférence. 
Cette concertation doit déboucher sur des propositions 
concrètes qui pourront être soumises au Conseil exécu-
tif. M. Verhofstadt souhaite en particulier qu’un échange 
de vues ait lieu sur trois thèmes présentant de l’intérêt 
pour les deux composantes:

– le renforcement de la démocratie européenne (élar-
gissement des compétences législatives des parle-
ments, dont notamment la procédure du carton vert; 
adaptation de l’organisation des élections pour le 
Parlement européen; prise de décisions efficace au 
niveau européen);
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– een grotere rol voor de parlementen in het vastleggen 
van Europese beleidsprioriteiten (gemeenschappelijk 
buitenlands, veiligheids- en defensiebeleid; economi-
sche governance en budgettair beleid);

– het instellen van een permanent Europees mecha-
nisme voor burgerparticipatie en -consultatie.

De heer Rapin benadrukt dat de parlementsleden de 
burgers vertegenwoordigen. Maar de representatieve 
democratie kan zeker verrijkt worden met elementen van 
participatieve democratie. Door het versterken van de 
Europese democratie moet de burger het gevoel krijgen 
dat hij inbreng heeft bij het bepalen van het Europese 
beleid en kan wegen op de besluitvorming.

De heer Anglade wijst erop dat sinds het begin van de 
Conferentie, de burgers steeds weer dezelfde eisen op 
tafel leggen: versterking van de democratie, een efficiënt 
buitenlands beleid, een Europese industriële basis en 
zorg voor het milieu. We moeten naar hen luisteren en 
hen niet ontgoochelen.

Tijdens de gedachtewisseling worden allerlei ideeën en 
voorstellen geopperd:

– sommigen stellen voor om voor de verkiezingen voor 
het Europees Parlement, naast de nationale kieslijsten, 
ook een systeem van transnationale lijsten in te stel-
len. Voor anderen is dat geen goed idee omdat het de 
kandidaten uit de grote lidstaten zou bevoordelen;

– het toekennen van het recht aan het Europees Parle-
ment om wetgevende initiatieven te nemen wordt over 
het algemeen positief onthaald;

– sommige leden bepleiten een versterking van de 
nationale parlementen tegenover hun eigen regering 
inzake het Europese beleid. Anderen zien meer heil in 
de versterking van de rol van de nationale en regionale 
parlementen op EU-niveau, in het bijzonder door de 
instelling van een groene kaart;

– een aantal sprekers bepleit het versterken van het 
systeem van de spitzenkandidaten om de voorzitter 
van de Commissie via verkiezingen aan te duiden;

– het voorstel om de regel van de unanimiteit in de Raad 
zoveel als mogelijk te beperken krijgt veel bijval, maar 
wordt door een aantal leden gecontesteerd;

– un rôle accru des parlements dans la fixation des 
priorités politiques européennes (politique étrangère, 
de sécurité et de défense commune; gouvernance 
économique et politique budgétaire);

– mise en place d’un mécanisme européen permanent 
de participation et consultation citoyennes.

M. Rapin souligne que les parlementaires représentent 
les citoyens, mais que la démocratie représentative 
peut certainement s’enrichir d’éléments de démocratie 
participative. Le renforcement de la démocratie euro-
péenne doit donner au citoyen le sentiment de pouvoir 
contribuer à la détermination de la politique européenne 
et de pouvoir peser sur les décisions.

M. Anglade souligne que depuis le début de la Confé-
rence, les citoyens présentent constamment les mêmes 
exigences: un renforcement de la démocratie, une 
politique étrangère efficace, une base industrielle euro-
péenne et la protection de l’environnement. Il faut les 
écouter et ne pas les décevoir.

Diverses idées et propositions sont formulées au cours 
de l’échange de vues:

– certains proposent, pour l’élection du Parlement 
européen, de doubler les listes électorales nationales 
d’un système de listes transnationales. Pour d’autres, 
ce n’est pas une bonne idée car cela favoriserait les 
candidats des grands États membres;

– l’octroi au Parlement européen du droit de prendre 
des initiatives législatives reçoit en général un accueil 
favorable;

– certains membres plaident en faveur d’un ren-
forcement des parlements nationaux vis-à-vis du 
gouvernement de leurs pays en ce qui concerne la 
politique européenne. D’autres croient davantage en 
un renforcement du rôle des parlements nationaux et 
régionaux au niveau européen, en particulier grâce à 
l’instauration d’un carton vert;

– plusieurs intervenants préconisent de renforcer le 
système des candidats têtes de liste, les «Spitzen-
kandidaten», pour la désignation du président de la 
Commission par voie d’élections;

– la proposition visant à limiter le plus possible la règle 
de l’unanimité au sein du Conseil est largement sou-
tenue, mais est contestée par certains membres;
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– de vraag naar meer transparantie wat de werking van 
de Raad betreft wordt goed ontvangen;

– een uitgebreidere raadpleging van de burgers wordt als 
positief aanzien, maar heeft voor een aantal sprekers 
ook beperkingen.

In zijn tussenkomst stelt de heer Vanlouwe, senator  en 
Vlaams volksvertegenwoordiger, dat het versterken 
van de Europese democratie nodig is. De kloof tus-
sen de Europese Unie (EU) en de burger is reëel en 
bestaat al lang. De vraag is natuurlijk hoe die kloof kan 
worden verkleind en hoe de Europese besluitvorming 
democratischer kan worden gemaakt. Oproepen tot 
een rechtstreeks verkozen Europese president of het 
instellen van transnationale lijsten voor de Europese 
verkiezingen zijn in zijn ogen geen goede oplossingen. 
Integendeel, in een geglobaliseerde wereld verlangt de 
burger naar bestuurlijke nabijheid, zodat beslissingen 
zo dicht mogelijk bij hem worden genomen. Wat er écht 
moet gebeuren om de Europese democratie te verster-
ken, is de betrokkenheid van nationale en deelstatelijke 
parlementen vergroten, door groene en rode kaarten  die 
hen toestaan EU-wetgeving te initiëren dan wel af te 
houden. Enkel zo kunnen zij het subsidiariteitsbeginsel, 
het fundamentele basisprincipe van de EU, controleren.

Uit het debat onthoudt de heer Anglade dat de volgende 
voorstellen aanvaardbaar zijn voor een meerderheid 
van de leden:

– initiatiefrecht voor het EP;

– transnationale lijsten;

– meer transparantie en versterkte parlementaire con-
trole (groene kaart);

– verminderen van de unanimiteitsregel.

Inzake het oprichten van een permanent instrument voor 
burgerconsultatie stelt de heer Verhofstadt vast dat de 
meeste leden het principe van een dergelijk instrument 
steunen, maar dat het de representatieve democratie niet 
mag vervangen. Het meertalig digitaal platform is een lo-
venswaardig initiatief, maar is voor verbetering vatbaar.

Tot besluit van de vergadering geeft de heer Verhofstadt 
aan dat hij met de beide Franse voorzitters een voorstel 
van gemeenschappelijke verklaring zal uitwerken dat 
aan de leden van de beide componenten zal worden 
voorgelegd tijdens de volgende plenaire vergadering 
van de Conferentie.

– la demande d’une plus grande transparence en ce 
qui concerne le fonctionnement du Conseil est bien 
accueillie;

– la consultation élargie des citoyens est perçue 
favorablement mais a aussi des limites, selon cer-
tains membres.

Dans son intervention, M. Vanlouwe, sénateur et député 
flamand, déclare qu’il est nécessaire de renforcer la dé-
mocratie européenne. Le fossé entre l’Union européenne 
(UE) et le citoyen est réel et n’est pas neuf. Reste à savoir, 
évidemment, comment réduire ce fossé et rendre le pro-
cessus décisionnel européen plus démocratique. Selon 
lui, la solution ne passe pas par l’élection directe d’un 
président européen ni par la création de listes transnatio-
nales pour les élections européennes. Au contraire, dans 
un monde globalisé, le citoyen aspire à une proximité 
administrative permettant que les décisions se prennent 
au niveau le plus proche de lui. La mesure à prendre 
absolument pour renforcer la démocratie européenne est 
d’accroître la participation des parlements nationaux et 
des parlements des entités fédérées, en instaurant des 
cartons vert et rouge leur permettant de prendre une 
initiative législative européenne ou de faire barrage 
à une législation. C’est la seule manière pour eux de 
contrôler le respect du principe de subsidiarité, qui est 
un principe fondamental de l’UE.

M. Anglade conclut du débat que les propositions sui-
vantes sont acceptables pour une majorité des membres:

– droit d’initiative du PE;

– listes transnationales;

– plus grande transparence et contrôle parlementaire 
renforcé (carton vert);

– réduction de la règle de l’unanimité.

Quant à la création d’un instrument permanent de 
consultation citoyenne, M. Verhofstadt constate que la 
plupart des membres soutiennent le principe d’un tel 
instrument mais qu’il ne peut se substituer à la démocra-
tie représentative. La plateforme numérique multilingue 
est une initiative louable mais pourrait être améliorée.

En conclusion de la réunion, M. Verhofstadt indique que 
les deux présidents français et lui-même vont rédiger une 
proposition de déclaration commune qui sera soumise 
aux membres des deux composantes lors de la prochaine 
réunion de l’assemblée plénière de la Conférence.
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III. VOORBEREIDENDE VERGADERING 
VAN DE COMPONENT VAN DE NATIONALE 
PARLEMENTEN (10 MAART 2022)

De vergadering wordt voorgezeten door de heren Pieyre-
Alexandre Anglade van de Franse Nationale Assemblee 
en Jean-François Rapin van de Franse Senaat.

De voorzitters schetsen de delicate context waarbinnen 
de Conferentie over de toekomst van Europa wordt ge-
houden, gelet op de oorlog in Oekraïne. Deze situatie 
heeft wel degelijk een invloed op de Conferentie. De 
vraag rijst of de ambities en doelen van de Conferentie 
moeten worden bijgesteld.

Het voorstel is om per werkgroep één of meer nationale 
parlementsleden aan te duiden om voorafgaand aan de 
plenaire zitting de voorstellen van een desbetreffende 
werkgroep toe te lichten.

Ze herinneren eraan dat de component van de nationale 
parlementen, op 9 februari 2022, heeft vergaderd met 
de afvaardiging van het Europees Parlement om een 
gemeenschappelijk standpunt te bereiken. Het is de 
bedoeling dat een gemeenschappelijk document van de 
nationale parlementen en het Europees Parlement tot 
stand komt waarin de standpunten inzake de Conferentie 
gemeenschappelijk naar voren worden gebracht.

Een ontwerptekst zal worden verspreid onder de af-
gevaardigden van de nationale parlementen. Er wordt 
hen gevraagd daar tegen 24 maart 2022 feedback 
over te geven.

A. Gedachtewisseling

De heer Karl Vanlouwe,  senator en Vlaams volksver-
tegenwoordiger, betreurt dat er geen simultaanverta-
ling wordt aangeboden naar alle EU-talen. Wie een 
dialoog met de burger nastreeft, moet dat in alle EU-
talen kunnen.

Vervolgens meent de senator dat de context sinds de 
jongste componentvergadering veranderd is: er is jam-
mer genoeg opnieuw oorlog in Europa, ondanks het 
streven van de EU naar vrede. In deze context lijkt een 
versterking van de Europese democratie noodzakelijk. 
De kloof tussen de EU en haar burgers bestaat immers 
nog steeds. De vraag is echter hoe de democratie in de 
EU nieuw leven kan worden ingeblazen.

In plaats van over een kwestie als transnationale kieslijs-
ten of rechtstreeks verkozen EU-Commissievoorzitters 
na te denken, zou de EU zich beter concentreren op 

I I I . R ÉU N ION PR ÉPA R ATOI R E DE LA 
C O M P O S A N T E  D E S  PA R L E M E N T S 
NATIONAUX (10 MARS 2022)

La réunion est présidée par M. Piey re-Alexandre An-
glade, représentant l’Assemblée nationale française, et 
M. Jean-François Rapin, représentant le Sénat français.

Les présidents brossent le contexte délicat dans lequel 
s’inscrit la conférence sur l’avenir de l’Europe à la 
lumière de la guerre en Ukraine. Cette situation affecte 
bel et bien la Conférence. La question est de savoir si les 
ambitions et les objectifs de celle-ci doivent être revus.

Il est proposé de désigner un ou plusieurs membres des 
parlements nationaux par groupe de travail en vue de 
communiquer préalablement à la séance plénière les 
propositions d’un groupe de travail concerné.

Ils rappellent que la composante des parlements natio-
naux s’est réunie, le 9 février 2022, avec la délégation 
du Parlement européen en vue d’arrêter une position 
commune. Le but est de rédiger un document conjoint 
Parlements nationaux-Parlement européen mettant en 
avant les positions communes en ce qui concerne la 
Conférence.

Un projet de texte sera diffusé parmi les délégués des 
parlements nationaux sur lequel ceux-ci seront invités à 
formuler leur retour d’expérience pour le 24 mars 2022.

A. Échange de vues

M. Vanlouwe,  sénateur et député flamand, déplore l’ab-
sence de traduction simultanée vers toutes les langues 
de l’UE. Celui qui cherche à dialoguer avec le citoyen 
doit pouvoir le faire dans toutes les langues de l’Union.

Depuis la dernière réunion de la composante, le contexte 
a changé: une guerre s’est malheureusement de nouveau 
déclenchée sur le continent européen malgré la volonté 
de l’Union de tendre vers la paix. Dans ce contexte, 
un renforcement de la démocratie européenne semble 
nécessaire. En effet, le fossé entre l’Union et ses citoyens 
perdure. La question est toutefois de savoir comment 
donner un nouveau souffle à la démocratie dans l’Union.

Plutôt que de réfléchir à des questions telles que les listes 
électorales transnationales ou les présidents de la Com-
mission européenne directement élus, l’Union ferait 
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het creëren van resultaten die zij aan haar burgers en 
aan de ondernemingen kan voorleggen. Spreker noemt 
als voorbeelden: het bevorderen van de welvaart in de 
EU door de interne markt verder te verdiepen en het 
beschermen van de EU-waarden en -economie tegen 
oneerlijke Chinese concurrentie.

Bovendien zou de EU de inspraak van nationale en regio-
nale parlementen dienen te versterken door de invoering 
van de zogenaamde groene en rode kaarten, waarmee 
de parlementen EU-wetgeving kunnen initiëren of blok-
keren. Dat is van fundamenteel belang voor de naleving 
van het subsidiariteitsbeginsel, dat in feite een hoeksteen 
van de Europese samenwerking is. Voor het welslagen 
van het Europese project is de inbreng van de regionale 
en lokale overheden van fundamenteel belang.

Ten slotte zou het een goede zaak zijn als alle EU-
lidstaten en elke regio een uniek verbindingsbureau 
zouden oprichten. Dat zou Europa echt dichter bij de 
civiele samenleving brengen en vice versa. Tijdens een 
conferentie over de toekomst van Europa in het Vlaams 
Parlement, met vertegenwoordigers uit het maatschap-
pelijk middenveld, de academische wereld en burgers, 
was er een brede consensus over de verdiensten en de 
noodzaak van een dergelijk bureau.

In het debat komen voorts vooral de volgende thema’s 
naar voren:

– de oorlog in Oekraïne en de rol van de EU daarin en 
het feit dat deze oorlog al de rest in de schaduw stelt, 
al zijn sommige sprekers het daar niet mee eens;

– de meest dringende kwesties die de EU – en de CoFE 
– moet aanpakken, namelijk het EU-klimaat-, energie- 
en defensiebeleid;

– de rol die de nationale parlementen in deze Conferentie 
te spelen hebben;

– het belang van het subsidiariteitsprincipe en het al dan 
niet invoeren van het principe van de groene kaart;

– de pro’s en contra’s van de transnationale kieslijsten;

– de nadelen van de locatie van de vergaderingen van 
de Conferentie, namelijk Straatsburg;

– de follow-up van de aanbevelingen die uit de Confe-
rentie zullen voortvloeien.

mieux de se concentrer sur des résultats qu’elle pourrait 
présenter à ses citoyens et aux entreprises. L’orateur 
cite à titre d’exemples la promotion de la prospérité 
dans l’Union en approfondissant davantage le marché 
intérieur et la protection des valeurs et de l’économie 
de l’Union contre une concurrence chinoise déloyale.

En outre, l’Union devrait renforcer la participation des 
parlements nationaux et régionaux en instaurant les 
cartons verts et rouges qui permettent aux parlements 
d’initier ou de bloquer la législation européenne. Il 
s’agit d’un élément fondamental du respect du principe 
de subsidiarité, qui constitue en réalité une des pierres 
angulaires de la coopération européenne. L’apport des 
pouvoirs régionaux et locaux revêt une importance 
cruciale pour la réussite du projet européen.

Enfin, il serait positif que tous les États membres et 
chaque région de l’Union constituent un bureau de 
liaison unique. Ce dispositif permettrait de rapprocher 
l’Europe de la société civile et inversement. Lors d’une 
conférence consacrée à l’avenir de l’Europe au sein du 
Parlement flamand qui réunissait des représentants de 
la société civile, du monde académique et des citoyens, 
un large consensus s’est dégagé sur les mérites et la 
nécessité d’un tel bureau.

Lors du débat, les thématiques qui revenaient le plus 
souvent étaient les suivantes:

– la guerre en Ukraine et le rôle joué par l’Union à cet 
égard et le fait que cette guerre occulte tout le reste, 
bien que certains orateurs ne soient pas de cet avis;

– les questions les plus urgentes qui doivent être prises à 
bras-le-corps par l’UE et la CoFE, à savoir le climat, 
l’énergie et la politique de défense de l’Union;

– le rôle que les parlements nationaux doivent endosser 
dans cette Conférence;

– l’importance du principe de subsidiarité et l’instau-
ration ou non du principe du carton vert;

– le pour et le contre des listes électorales transnationales;

– les inconvénients liés au lieu de réunion de la Confé-
rence, à savoir Strasbourg;

– le suivi des recommandations qui découleront de la 
Conférence.
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Tijdens de vorige vergadering met de afvaardiging van 
het Europees Parlement konden een aantal belangrijke 
elementen worden besproken:

– de invoering van de zogenaamde «groene kaart» 
voor het voorstellen, door nationale parlementen, van 
wetgevingshandelingen aan de Europese Commissie, 
en het uitwerken van de procedure daarvoor;

– de mogelijkheden van de nationale parlementen ver-
groten om de subsidiariteitsprocedure laagdrempeli-
ger en efficiënter te maken, zodat er vaker een «gele 
kaart» kan worden getrokken;

– een beter mechanisme voor burgers om schriftelijke 
vragen te stellen aan de Europese instellingen, even-
tueel via de nationale parlementen.

De heer Anglade benadrukt dat de Europese 
Parlementsleden in het gemeenschappelijke document 
waarvan sprake duidelijk streven naar een versterking 
van het wetgevende proces en van het belang van de 
Europese verkiezingen door de invoering van een 
regeling van de zogenaamde spitzenkandidaten. Een 
versterking van de invloed en het belang van de natio-
nale parlementen en van het democratische proces kan 
hand in hand gaan.

B. Replieken

De thema’s van de Conferentie mogen door de oorlog 
niet naar de achtergrond verdwijnen.

Aangezien Straatsburg niet gemakkelijk te bereiken is, 
dienen alternatieve communicatiemogelijkheden behou-
den te blijven, zoals hybride vergader ingen.

De transnationale kieslijsten kunnen niet op een onver-
deeld positief onthaal rekenen. Een aantal afgevaardig-
den, waaronder de  heer Vanlouwe, spreken nogmaals 
hun tegenstand uit.

Ook rijst bij een aantal afgevaardigden opnieuw de 
vraag of zij wel een mandaat hebben om namens hun 
assemblee voorstellen te ondertekenen.

C. Conclusie

De heer Rapin besluit dat er een nieuwe videovergade-
ring van de component van de nationale parlementen 
komt. Hij meent dat de Unie efficiënter moet kunnen 
beslissen. Dat maakt de huidige tijd en de meest actu-
ele ontwikkelingen, zoals de oorlog in Oekraïne, wel 

La réunion avec la délégation du Parlement européen a 
été l’occasion d’aborder plusieurs éléments importants:

– l’instauration du «carton vert» qui permet aux par-
lements nationaux de proposer des actes législatifs 
à la Commission européenne, et l’élaboration de la 
procédure nécessaire à cette fin;

– la multiplication des possibilités données aux parle-
ments nationaux de rendre la procédure de subsidia-
rité plus accessible et plus efficace, afin de pouvoir 
recourir plus souvent au «carton jaune»;

– un meilleur mécanisme permettant aux citoyens 
d’adresser des questions écrites aux institutions euro-
péennes, éventuellement par le biais des parlements 
nationaux.

M. Anglade souligne que les parlementaires européens 
cherchent clairement, dans le document commun dont 
il est question, à renforcer le processus législatif et 
l’importance des élections européennes en instaurant 
le système des «Spitzenkandidaten». Il est possible 
d’accroître simultanément l’influence et l’importance 
des parlements nationaux tout en renforçant le processus 
démocratique.

B. Répliques

Les thèmes de la Conférence ne peuvent passer à 
l’arrière-plan à cause de la guerre.

Dès lors que Strasbourg n’est pas un lieu facilement ac-
cessible, il convient de conserver les possibilités de com-
munication alternatives, comme les réunions hybrides.

Les listes électorales transnationales ne peuvent 
bénéficier d’un accueil unanimement positif. Plu-
sieurs délégués, dont  M. Vanlouwe, ont répété qu’ils y 
étaient opposés.

De même, plusieurs délégués se demandent s’ils dis-
posent bel et bien d’un mandat pour signer des propo-
sitions au nom de leur assemblée.

C. Conclusion

M. Rapin décide de fixer une date pour une nouvelle réu-
nion vidéo de la composante des parlements nationaux. 
Il est d’avis que l’Union doit être en mesure de décider 
plus efficacement, ainsi que le montrent à l’évidence les 
événements actuels et les évolutions les plus récentes, 
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duidelijk. Ook leeft de wens om het EU-beleid in het 
algemeen te versterken. In de CoFE-werkgroepen zullen 
sowieso álle CoFE-thema’s worden besproken.

Spreker waarschuwt ervoor dat als er geen overeenkomst 
wordt bereikt over een gemeenschappelijk document van 
de nationale parlementen en het Europees Parlement, 
laatstgenoemde instelling een eigen bijdrage zal pre-
senteren. Dat zou geen goede zaak zijn.

IV. VERGADERINGEN VAN DE WERKGROEPEN 
(11 MAART 2022)

A. Werkgroep «Waarden en rechten, rechtsstaat, 
veiligheid»

Mevrouw Věra Jourová, ondervoorzitster van de 
Europese Commissie en voorzitster van de werkgroep, 
verwelkomt de leden en spreekt woorden van steun uit 
aan het adres van Oekraïne dat op 24 februari 2022 
militair werd aangevallen door Rusland. Na de COVID-
crisis, zal ook deze oorlog ongetwijfeld de werkzaamhe-
den van de Conferentie beïnvloeden. Het toont nog maar 
eens het belang aan van het verhogen van de weerbaar-
heid en de eenheid van de EU op allerlei vlakken, onder 
meer dat van de grondrechten en de waarden.

Deze vergadering zal gewijd zijn aan een laatste open 
gespreksronde over de aanbevelingen van het Europese 
burgerpanel 2 (Europese democratie / waarden en 
rechten, rechtsstaat, veiligheid), de bijdragen van de 
nationale burgerpanels en de ideeën die op het meertalig 
digitaal platform werden ingediend. Op een volgende 
vergadering van de werkgroep (25 maart) zullen con-
crete voorstellen op tafel liggen waarover in detail kan 
worden gedebatteerd.

1) Rechten van de dieren en landbouw

De burgers bepleiten een betere bescherming van de 
rechten en de waardigheid van de dieren. Inzake land-
bouw zijn ze voorstander van een meer milieuvriende-
lijke en duurzame vorm van landbouw; massaproductie 
en landbouw die niet bijdraagt tot het behalen van kli-
maatdoelstellingen moeten niet langer worden gesubsi-
dieerd. Er worden daarover geen opmerkingen gemaakt 
door de andere leden van de werkgroep.

2) Antidiscriminatie, gelijkheid, levenskwaliteit

De burgerwoordvoerders lichten de aanbevelingen van 
het burgerpanel toe. Er wordt onder meer verwezen naar 

comme la guerre en Ukraine. Le souhait se dégage éga-
lement de renforcer la politique européenne en général. 
Les groupes de travail de la CoFE examineront de toute 
façon toutes les thématiques de la Conférence.

L’orateur avertit que si aucun accord se dégage sur un 
document commun des parlements nationaux et du Par-
lement européen, cette dernière institution présentera sa 
propre contribution, ce qui ne serait pas une bonne chose.

IV. RÉUNIONS DES GROUPES DE TRAVAIL 
(11 MARS 2022)

A. Groupe de travail «Valeurs et droits, état de droit, 
sécurité»

Mme Věra Jourová, vice-présidente de la Commis-
sion européenne et présidente du groupe de travail, 
souhaite la bienvenue aux membres et exprime son 
soutien à l’Ukraine qui a été envahie par la Russie le 
24 février 2022. Après la crise de la Covid, cette guerre 
influencera sans nul doute aussi les travaux de la Confé-
rence. Cet événement montre une fois de plus à quel point 
il est important de renforcer la résistance et l’unité de 
l’UE dans toutes sortes de domaines, notamment celui 
des droits fondamentaux et des valeurs.

La présente réunion sera consacrée à une dernière table 
ronde sur les recommandations du panel de citoyens 
européens 2 (Démocratie européenne, valeurs et droits, 
état de droit, sécurité), les contributions des panels de 
citoyens nationaux et les idées déposées sur la plateforme 
numérique multilingue. Lors d’une prochaine réunion 
du groupe de travail (le 25 mars), il sera possible de 
débattre de manière approfondie sur des propositions 
concrètes.

1) Droits des animaux et agriculture

Les citoyens plaident en faveur d’une meilleure protec-
tion des droits et de la dignité des animaux. Par ailleurs, 
ils prônent une forme d’agriculture plus durable et plus 
respectueuse de l’environnement; il ne faut plus subven-
tionner la production de masse ni l’agriculture qui ne 
contribue pas à la réalisation des objectifs climatiques. 
Les autres membres du groupe de travail n’émettent 
aucune remarque sur ces recommandations.

2) Lutte contre la discrimination, égalité, qualité de vie

Les porte-parole des citoyens présentent les recomman-
dations du panel de citoyens. Ils évoquent notamment 
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maatregelen voor antidiscriminatie op de arbeidsmarkt, 
in het bijzonder voor kwetsbare groepen, betaalbare 
kinderopvang, investeringen in meer levenskwaliteit, 
een beter evenwicht tussen werk en privéleven, het 
opstellen van gemeenschappelijke indicatoren voor de 
opvolging van de toestand in de lidstaten. Tot slot wordt 
gevraagd dat ook grote ondernemingen effectief zouden 
worden belast zodat de opbrengsten kunnen worden 
gebruikt voor overheidsinvesteringen in de eerder ver-
melde domeinen.

De meeste sprekers staan positief tegenover de aanbeve-
lingen van de burgers. Een aantal wenst zelfs nog verder 
te gaan. Zo stelt een vertegenwoordiger van de werkne-
mers een aantal bijkomende elementen voor, zoals het 
versterken van de rechten van werknemers in geval van 
arbeidsconflicten, het eerbiedigen van de mensenrechten 
in de productieketen, het uitbreiden van het concept van 
de rechtsstaat tot de sociale en syndicale rechten en het 
versterken van de gendergelijkheid op de arbeidsvloer.

Een aantal leden bepleit concrete voorstellen om de aan-
bevelingen te realiseren. Daarbij moet worden vermeden 
dat bepaalde lidstaten een opt-out zouden bekomen en 
moet ook de Raad bereid zijn om vooruitgang te boeken.

Een Finse vertegenwoordigster stelt dat de antidiscri-
minatiemaatregelen de werking van de vrije markt niet 
mogen hinderen. Verder wijst ze op het belang van de 
Europese regionale en structuurfondsen.

3) Media, fake news, desinformatie, cyberveiligheid

Burgers vragen extra aandacht voor de aanbevelingen 
in dit hoofdstuk zoals het waarborgen van de onafhan-
kelijkheid van de media, meer mediapluriformiteit, het 
verbeteren van de mediawijsheid van burgers en het 
oprichten van publieke platformen met betrouwbare 
informatie. Desinformatie moet worden bestreden en 
burgers moeten op een eenvoudige manier aan over-
heidsinformatie kunnen geraken.

Ook deze aanbevelingen worden over het algemeen 
goed ontvangen door de andere leden van de werkgroep. 
Daarbij wordt opgemerkt dat goed moet worden nage-
dacht over hoe de aanbevelingen in de praktijk kunnen 
worden gebracht. Een aantal leden benadrukt dat de 
EU al actief is op deze domeinen en dat er een reeks 
maatregelen op stapel staan. Een Spaans parlementslid 

des mesures concernant la lutte contre la discrimination 
sur le marché du travail, en particulier en faveur des 
groupes vulnérables, la mise à disposition d’un accueil 
des enfants abordable, les investissements dans une 
meilleure qualité de vie, un meilleur équilibre entre le 
travail et la vie privée et l’établissement d’indicateurs 
communs pour le suivi de la situation dans les États 
membres. Enfin, les citoyens demandent que les grandes 
entreprises soient elles aussi taxées de manière effective, 
de sorte que les recettes puissent être consacrées à des 
investissements publics dans les domaines précités.

La plupart des intervenants sont favorables aux recom-
mandations des citoyens. Certains d’entre eux veulent 
même aller plus loin. Ainsi, un représentant des tra-
vailleurs propose plusieurs mesures supplémentaires, 
comme le renforcement des droits des travailleurs en cas 
de conflit du travail, le respect des droits humains dans 
la chaîne de production, l’extension de la notion d’état 
de droit aux droits sociaux et syndicaux, et la promotion 
de l’égalité des genres sur le lieu de travail.

Plusieurs membres plaident en faveur de propositions 
concrètes pour réaliser les recommandations. À cet 
égard, il s’agit d’éviter que certains États membres 
obtiennent un système d’opt-out et il faut que le Conseil 
soit lui aussi disposé à avancer dans ces domaines.

Une représentante finlandaise précise que les mesures 
de lutte contre la discrimination ne doivent pas entraver 
le fonctionnement du marché libre. Elle souligne par 
ailleurs l’importance des fonds européens régionaux 
et structurels.

3) Médias ,  fausses nouvel les  ( fake news), 
désinformation, cybersécurité

Les citoyens demandent que l’on porte une attention 
particulière aux recommandations formulées dans ce 
chapitre, lesquelles visent notamment à mieux pro-
mouvoir l’indépendance et le pluralisme des médias, 
à développer l’éducation aux médias des citoyens et à 
créer des plateformes publiques contenant des infor-
mations fiables. Il faut lutter contre la désinformation 
et permettre aux citoyens d’accéder facilement aux 
informations publiques.

Ces recommandations sont elles aussi bien accueillies 
par les autres membres du groupe de travail, lesquels 
précisent qu’il est nécessaire de bien réfléchir à la 
manière dont elles peuvent être mises en œuvre. Certains 
membres soulignent que l’UE est déjà active dans ces 
domaines et qu’une série de mesures sont en chantier. 
Un parlementaire espagnol relève que la qualité des 
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benadrukt dat de kwaliteit van de beschikbare informa-
tie een directe invloed heeft op de kwaliteit van onze 
democratie.

De heer Karl Vanlouwe, senator  en Vlaams volksverte-
genwoordiger, wijst op het belang van het respect voor de 
verschillende talen van de Unie. Elke burger moet infor-
matie over Europa kunnen krijgen in zijn of haar eigen 
taal. Die informatie moet bovendien correct, eenvoudig 
en begrijpelijk zijn. Dat moet vooral via een bottom-
upaanpak gebeuren waar in de eerste plaats de lidstaten 
en de regio’s een bijdrage leveren. Zo is in Vlaanderen 
VLEVA (Vlaams-Europees Verbindingsagentschap) 
actief, een informatieplatform dat informatie over 
Europa bij de burgers, ondernemingen en middenveld-
organisaties brengt.

4) Gegevensbescherming

Burgers moeten op een veilige wijze kunnen deelne-
men aan de digitale wereld en hun persoonsgegevens, 
waarover ze meer zeggenschap moeten hebben, moeten 
goed worden beveiligd. De huidige wetgeving rond 
gegevensbescherming moet worden aangescherpt. Er 
moet ook aandacht zijn voor opleiding daarover. Ook 
cyberveiligheid is van groot belang.

Er is eensgezindheid onder de leden over de aanbeve-
lingen en over de nood aan een goede en eenvormige 
toepassing van de al bestaande maatregelen.

5) Rechtsstaat, democratische waarden, Europese 
identiteit

De burgers vragen dat de conditionaliteitsregel in ver-
band met de rechtsstaat zou worden uitgebreid en niet 
alleen van toepassing zou zijn om het budget van de EU 
te beschermen. Er zou ook een jaarlijkse rechtsstaat-
conferentie met de burgers moeten plaatshebben naar 
aanleiding van de publicatie door de Commissie van haar 
jaarlijks verslag over de rechtsstaat. Dat zou enerzijds 
de burgers bewust moeten maken van de problematiek 
en de lidstaten onder druk zetten om de bepalingen ter 
zake effectief te respecteren. Daarnaast zijn de burgers 
de mening toegedaan dat de EU eerst zelf intern haar 
democratische waarden moet versterken zodat zij na-
dien als een voorbeeld kan dienen op het internationale 
vlak en extern geloofwaardiger kan optreden. Tot slot 
wensen de burgers dat de Europese identiteit en waar-
den deel zouden uitmaken van het integratieproces van 
migranten.

Ook over dit deelthema is er over het algemeen grote 
eensgezindheid onder de leden van de werkgroep. Een 

informations disponibles a une influence directe sur la 
qualité de notre démocratie.

M. Vanlouwe, sénateur  et député f lamand, insiste 
sur l’importance de respecter les différentes langues 
de l’Union. Chaque citoyen doit pouvoir obtenir des 
informations sur l’Europe dans sa langue. De plus, ces 
informations doivent être correctes, simples et com-
préhensibles. L’information doit surtout être mise à 
disposition selon un processus bottom-up, auquel contri-
buent en premier lieu les États membres et les régions. 
La Flandre dispose ainsi de la plateforme VLEVA 
(Vlaams-Europees Verbindingsagentschap), qui diffuse 
des informations sur l’Europe à l’attention des citoyens, 
des entreprises et des organisations de la société civile.

4) Protection des données

Les citoyens doivent pouvoir participer au monde 
numérique en toute sécurité. Il convient en outre de 
bien protéger leurs données à caractère personnel, dont 
ils doivent avoir davantage la maîtrise. Il faut affiner 
la législation actuelle sur la protection des données et 
favoriser la formation à cet égard. La cybersécurité est 
aussi un élément essentiel.

Les membres souscrivent unanimement à ces recom-
mandations et reconnaissent la nécessité d’une applica-
tion correcte et uniforme des mesures existantes.

5) État de droit, valeurs démocratiques, identité 
européenne

Les citoyens demandent que la règle de conditionnalité 
concernant le respect de l’état de droit soit étendue et ne 
soit pas appliquée uniquement pour protéger le budget 
de l’UE. Ils recommandent aussi d’organiser une confé-
rence annuelle sur l’état de droit avec les citoyens, à la 
suite de la publication du rapport annuel de la Commis-
sion sur l’état de droit. Une telle initiative contribuerait à 
sensibiliser les citoyens à cette question et pousserait les 
États membres à vraiment respecter les dispositions en 
la matière. Les citoyens estiment par ailleurs que l’UE 
doit d’abord renforcer ses valeurs démocratiques en son 
sein, afin de pouvoir ensuite montrer l’exemple sur la 
scène internationale et être plus crédible à l’extérieur. 
Enfin, les citoyens souhaitent que l’identité et les valeurs 
européennes fassent partie du processus d’intégration 
des migrants.

D’une manière générale, ce thème recueille aussi une 
large adhésion parmi les membres du groupe de travail. 
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lid merkt op dat de vragen van de burgers gelden voor 
alle bestuurslagen (Europees, nationaal, regionaal en 
lokaal). Een ander lid vraagt dat een echt statuut voor 
een Europees burgerschap zou worden uitgewerkt. Een 
Deens parlementslid stelt dat ook de nationale parlemen-
ten een rol moeten spelen in een jaarlijkse conferentie 
over de rechtsstaat. Een Duitse vertegenwoordigster 
kan aanbeveling nr. 14 niet steunen; ze meent dat de 
EU nu reeds voldoende geëvolueerd is op het vlak van 
democratische waarden en extern recht van spreken 
heeft. Verder meent ze dat alle EU-burgers baat zouden 
hebben bij meer informatie en bewustwording over de 
Europese identiteit en waarden. Een Iers parlementslid 
meent dat het handvest voor de grondrechten deel moet 
uitmaken van het wettelijk kader omdat er een sterke 
band is met de rechtsstaat.

Vanuit de burgers wordt het belang van onderwijs be-
nadrukt om de waarden te promoten. Verder wensen 
ze dat de unanimiteitsregel in de Raad op dat vlak zou 
worden opgegeven zodat er concrete vooruitgang kan 
worden geboekt. De middelen die de instellingen heb-
ben, moeten worden gebruikt.

B. Werkgroep «Onderwijs, cultuur, jeugd, sport»

De vergadering vindt plaats in hybride vorm en wordt 
voorgezeten door mevrouw Silja Markkula, voorzitster 
van het Europees Jeugdforum. Zij heet de deelnemers 
welkom en legt uit dat de vergadering bedoeld is om de 
aanbevelingen te bespreken die aan de werkgroep zijn 
toegewezen tijdens de laatste zitting van het Europese 
burgerpanel in Dublin, met als thema «Een sterkere 
economie, sociale rechtvaardigheid en banen / onder-
wijs, cultuur, jongeren en sport / digitale transformatie».

Het voornaamste doel van de vergadering is de presen-
tatie van de aanbevelingen door de burgers te horen en 
feedback te krijgen.

Wat de organisatie betreft, stelt de voorzitster voor om 
de discussies te groeperen rond de volgende thema’s: 
onderwijs, jeugd, sport, meertaligheid, culturele uit-
wisselingen en milieubewustzijn, digitalisering. Deze 
thema’s kunnen later evenwel nog evolueren.

Un membre signale que les demandes des citoyens valent 
pour tous les niveaux de pouvoir (européen, national, 
régional et local). Un autre membre demande que l’on 
élabore un véritable statut concernant la citoyenneté 
européenne. Un parlementaire danois estime que les 
parlements nationaux ont, eux aussi, un rôle à jouer dans 
l’organisation d’une conférence annuelle sur l’état de 
droit. Une représentante allemande dit ne pas pouvoir 
soutenir la recommandation  no 14; selon elle, l’UE 
est déjà suffisamment avancée sur le plan des valeurs 
démocratiques et peut légitimement s’exprimer sur la 
question à l’extérieur. Elle considère en outre qu’une 
plus large information et une sensibilisation sur l’identité 
et les valeurs européennes seraient profitables à tous les 
citoyens européens. Un parlementaire irlandais pense 
que la charte des droits fondamentaux devrait faire partie 
du cadre légal, étant donné qu’elle est étroitement liée 
à l’état de droit.

Les citoyens soulignent l’importance de l’enseignement 
pour promouvoir les valeurs. Ils souhaitent également 
que la règle de l’unanimité au Conseil soit abandonnée 
sur ce point, afin que des avancées concrètes puissent 
être engrangées. Il faut utiliser les moyens dont disposent 
les institutions.

B. Groupe de travail «Éducation, culture, jeunesse 
et sport»

La réunion se tient dans un format hybride et est présidé 
par Mme Silja Markkula, présidente du Forum européen 
de la jeunesse, qui souhaite la bienvenue aux participants 
et explique que l’objectif de la réunion est de discuter 
des recommandations attribuées au groupe de travail 
à la suite de la dernière session du panel de citoyens 
européens sur le thème «Une économie plus forte, la 
justice sociale et l’emploi / Éducation, culture, jeunesse 
et sport / Transformation numérique» à Dublin.

Le principal objectif de la réunion est d’entendre la 
présentation des recommandations par les citoyens et 
de recueillir un retour d’information.

Du point de vue de l’organisation, la présidente propose 
de structurer les discussions autour des thèmes suivants: 
éducation, jeunesse, sport, multilinguisme, échanges 
culturels et éducation à l’environnement, numérisation. 
Ces thèmes peuvent toutefois évoluer ultérieurement.
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1) Voorstelling van de aanbevelingen van het Europees 
burgerpanel 1 door de burgers

De vertegenwoordiger van het  burgerpanel stelt eerst de 
drie aanbevelingen voor die het panel naar voren brengt:

– studies in het buitenland aanmoedigen en ervoor zor-
gen dat de studenten zich in hun gastland integreren 
en maatregelen nemen om braindrain te voorkomen;

– aangelegenheden als cultuur en sport overlaten aan 
de lidstaten;

– de talenkennis verbeteren en culturele uitwisselingen 
opdrijven, met respect voor de diversiteit.

Aanbevelingen betreffende het onderwijs:

– de leden van de werkgroep steunen de aanbevelin-
gen in het algemeen, in het bijzonder wat de niet-
technische vaardigheden en de wederzijdse erkenning 
van diploma’s betreft. Verschillende deelnemers 
hebben ook gesproken over minimumnormen in het 
onderwijs;

– er zijn een aantal suggesties gedaan om bijkomende 
zaken op te nemen. Een gemeenschappelijk idee was 
om burgerschapsvorming aan het programma toe te 
voegen, of een vorming in Europese geschiedenis 
en waarden. De burgers hebben aangegeven dat dit 
idee de basis vormde voor alle aanbevelingen. Een 
opleiding in economische en financiële zaken en in 
ondernemerschap, en niet-formele of informele vor-
ming werden ook vermeld. Sommige leden betreuren 
dat er weinig aandacht besteed wordt aan levenslang 
leren. Anderen vinden het belangrijk om meer werk 
te maken van de Europese onderwijsruimte, en ver-
wijzen naar het hoger onderwijs en de banden met 
onderzoek en wetenschap;

– er is ook gedebatteerd over de bevoegdheden. Ver-
schillende leden wijzen erop dat onderwijs, met inbe-
grip van de leerstoffen en  -programma’s, nationale, en 
soms regionale of lokale bevoegdheden zijn. Ander-
zijds vinden sommigen dat een betere coördinatie of 
harmonisatie in het onderwijs gunstige effecten zou 
kunnen hebben.

1) Présentation par les citoyens des recommandations 
du panel de citoyens européens 1

Le représentant du panel de citoyens  présente d’abord 
les trois recommandations proposées par le panel:

– encourager les études à l’étranger tout en veillant 
à ce que les étudiants s’intègrent dans leur pays 
d’accueil et en prenant des mesures pour éviter la 
fuite des cerveaux;

– laisser des questions telles que la culture et le sport 
aux États membres;

– améliorer l’apprentissage des langues et renforcer 
les échanges culturels, dans le respect de la diversité 
de chacun.

Recommandations concernant l’éducation:

– d’une manière générale, les membres du groupe de 
travail soutiennent les recommandations, en particu-
lier celles relatives aux compétences non techniques et 
à la reconnaissance mutuelle des diplômes. Plusieurs 
intervenants ont également mentionné des normes 
minimales en matière d’éducation;

– un certain nombre de suggestions ont été formulées 
pour inclure d’autres éléments. Une idée commune 
était d’ajouter au programme l’éducation civique, ou 
l’éducation à l’histoire et aux valeurs européennes. 
Les citoyens ont répondu en déclarant que cette idée 
était à la base de toutes les recommandations. L’éduca-
tion sur les questions économiques et financières et sur 
l’entrepreneuriat, ainsi que l’éducation non formelle 
ou informelle ont également été mentionnées. Certains 
membres regrettent le manque d’attention accordée 
à l’apprentissage tout au long de la vie. D’autres ont 
jugé important de faire progresser l’espace européen 
de l’éducation, en mentionnant l’enseignement supé-
rieur et les liens avec la science et la recherche;

– en outre, le thème des compétences a suscité un débat. 
Plusieurs membres soulignent que l’éducation, y 
compris des questions telles que les matières ou pro-
grammes scolaires, relève de la compétence nationale, 
et parfois régionale ou locale. D’autre part, certains 
estiment qu’une coordination ou une harmonisation 
renforcée dans le domaine de l’éducation pourrait être 
bénéfique.
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Aanbevelingen betreffende de jeugd:

– de aanbeveling betreffende de bezoeken aan obser-
vatoria lokt ietwat gemengde reacties uit. Sommige 
leden vinden het een goed idee omdat dit studenten 
beter kan doen aansluiten bij de arbeidsmarkt en 
geven voorbeelden van bestaande programma’s in 
sommige lidstaten. Anderen hebben meer uitleg ge-
vraagd over het doel van deze bezoeken. Zij menen 
dat er een onderscheid moet worden gemaakt tussen 
de beroepsoriëntatie van de leerlingen en de stages of 
leerstages, die niet op jonge leeftijd kunnen beginnen 
en betaald moeten zijn;

– sommige leden stellen voor om tijdens de bespreking 
een aanbeveling toe te voegen over de minimumlonen 
om de kwestie van de lonen beneden het minimum-
loon voor jonge werknemers aan te kaarten;

– de leden steunen het idee om crisisplannen voor te 
bereiden, en wijzen op het belang van digitale platfor-
men. Zij doen ook voorstellen om dit uit te voeren in de 
huidige context, voor de opvang van jonge Oekraïners 
in scholen en universiteiten en een snellere erkenning 
van de diploma’s van asielzoekers;

– andere ideeën zijn de oprichting van een Europese bur-
gerdienst en het institutionaliseren van de betrekkin-
gen tussen de EU en de Europese jeugdorganisaties.

Wat de sport betreft, werd de aanbeveling over het pro-
moten van de voordelen van sport voor de gezondheid 
voorgesteld. De leden juichen dit idee en zijn potentieel 
voor het gezondheidsbeleid toe. In algemenere zin wijzen 
de leden ook op het belang van sport voor de cohesie 
en de inclusie van gemeenschappen, het promoten van 
lokale sporten en grensoverschrijdende sportieve uit-
wisselingen voor gewone burgers, en het tonen van de 
EU-symbolen tijdens internationale competities.

Aanbevelingen betreffende meertaligheid:

– de leden steunen het algemene idee om meertaligheid 
meer aan te moedigen;

– sommige sprekers geven commentaar op de keuze en 
het niveau van de onderwezen talen. Sommige leden 
vinden de doelstelling van een C1-niveau voor alle 
leerlingen in hun tweede EU-taal te ambitieus. Ande-
ren menen dat het soms meer praktisch nut heeft om 

Recommandations concernant la jeunesse:

– les réactions à la recommandation relative aux visites 
des observatoires sont quelque peu mitigées. Certains 
membres se félicitent de cette idée dans sa capacité à 
mieux relier les étudiants au marché du travail et pré-
sentent des exemples de programmes existants dans 
certains États membres. D’autres ont demandé des 
éclaircissements sur l’objet des visites, estimant qu’il 
est important de faire la distinction entre l’orientation 
professionnelle des élèves et les stages ou apprentis-
sages, qui ne peuvent commencer à un âge précoce 
et doivent être rémunérés;

– certains membres proposent d’ajouter une recomman-
dation sur les salaires minimums lors de la discussion 
afin d’aborder la question des salaires inférieurs au 
minimum pour les jeunes travailleurs;

– les membres soutiennent l’idée de la préparation de 
plans de crise, et mentionnent l’importance des pla-
teformes numériques. Ils ont également formulé des 
suggestions pour sa mise en œuvre dans le contexte 
actuel, en ce qui concerne l’accueil de jeunes réfu-
giés ukrainiens dans les écoles et les universités et 
l’accélération de la reconnaissance des diplômes des 
demandeurs d’asile;

– d’autres idées soulevées sont la création d’un ser-
vice civique européen et l’institutionnalisation des 
relations entre l’UE et les organisations européennes 
de jeunesse.

Concernant le sport, la recommandation portant sur une 
meilleure promotion des avantages du sport en matière 
de santé a été présentée. Les membres se félicitent de 
cette idée et de son potentiel pour les politiques de 
santé. Plus généralement, les membres ont également 
mentionné l’importance du sport pour la cohésion et 
l’inclusivité des communautés, la promotion des sports 
locaux et des échanges transfrontaliers dans le sport 
pour les citoyens ordinaires, ainsi que l’inclusion des 
symboles de l’UE lors des compétitions internationales.

Recommandations concernant le multilinguisme:

– dans l’ensemble, les membres soutiennent l’idée de 
mieux promouvoir le multilinguisme;

– certains intervenants commentent le choix et le niveau 
des langues enseignées. Certains membres expriment 
l’idée que l’objectif d’un niveau C1 pour tous les 
étudiants dans leur deuxième langue de l’UE est trop 
ambitieux. D’autres membres estiment qu’il serait 
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een andere taal dan het Engels als voornaamste vak te 
onderwijzen, bijvoorbeeld de taal van een buurland;

– een aantal leden vraagt dat de bescherming van regi-
onale en minderheidstalen wordt gewaarborgd.

Aanbevelingen betreffende culturele uitwisselingen en 
milieubewustzijn:

– wat de oprichting van een platform betreft, menen 
sommige leden dat de bestaande platformen verbeterd 
of beter bekendgemaakt moeten worden, eventueel 
via een multimediale aanpak;

– een lid betreurt de afwezigheid van aanbevelingen 
over cultuur en stelt voor om bijkomende stappen te 
ondernemen met het oprichten van een renovatiepro-
gramma voor het cultureel erfgoed, een Europees 
statuut voor kunstenaars en de uitbreiding van het pro-
gramma DiscoverEU met een «cultureel paspoort». 
Er is ook gewezen op de rol van het initiatief voor een 
nieuwe Europese Bauhaus.

Aanbevelingen betreffende de digitalisering:

– de leden benadrukken dat de aanbevelingen handelen 
over belangrijke en relevante onderwerpen;

– er zijn verschillende suggesties gedaan voor de ten-
uitvoerlegging ervan: de nieuwe onderwijstechnolo-
gieën in kaart brengen, het gebruik van bestaande 
instrumenten en platforms, en gerichte communi-
catie om jongeren te bereiken. Er is ook voorgesteld 
om mediawijsheid toe te voegen in de Europese 
onderwijsruimte.

2) Slotopmerkingen

De voorzitster licht tot slot de volgende stappen in het 
proces toe. Het gemeenschappelijk secretariaat zal de 
bijdragen verzamelen die tijdens de vergadering zijn 
ingewonnen, en op basis hiervan zullen voorstellen 
worden uitgewerkt. De leden van de werkgroep zullen 
deze ontwerpvoorstellen tijdens de volgende vergadering 
van de werkgroep kunnen bespreken.

C. Werkgroep « Economie, sociale rechtvaardigheid 
en werkgelegenheid»

Mevrouw Iratxe García Pérez, lid van het Europees 
Parlement en voorzitster van de werkgroep, wijst ter 
inleiding op de invloed van de Oekraïnecrisis op alle 

parfois plus pratique d’enseigner une autre langue 
que l’anglais comme sujet principal, par exemple une 
langue d’un pays voisin;

– quelques membres demandent que la protection des 
langues régionales et minoritaires soit assurée.

Recommandations concernant les échanges culturels et 
l’éducation à l’environnement:

– en ce qui concerne la création d’une plateforme, 
certains membres estiment que les plateformes exis-
tantes pourraient être améliorées ou mieux promues, 
éventuellement au moyen d’une approche multimédia;

– un membre regrette l’absence de recommandations 
sur la culture et suggère d’aller plus loin sur le sujet 
avec la création d’un programme de rénovation du 
patrimoine culturel, un statut européen pour les ar-
tistes et le développement du programme DiscoverEU
 en ajoutant un «passeport culturel». Le rôle de l’ini-
tiative du Nouveau Bauhaus européen a également 
été souligné.

Recommandations concernant la numérisation:

– les membres soulignent que les recommandations 
portent sur des sujets importants et pertinents;

– plusieurs suggestions ont été formulées en ce qui 
concerne leur mise en œuvre, telles que la carto-
graphie des nouvelles technologies d’apprentissage, 
l’utilisation des outils et plateformes existants, ainsi 
que des efforts particuliers de communication pour 
atteindre les jeunes. L’ajout de l’éducation aux médias 
dans l’espace européen de l’éducation a également été 
mentionné.

2) Observations finales

La présidente conclut la réunion en expliquant les pro-
chaines étapes du processus, en notant que le secrétariat 
commun rassemblera les contributions recueillies au 
cours de la réunion et que des projets de propositions 
seront préparés sur cette base. Les membres du groupe 
de travail pourront débattre de ces projets de proposi-
tions lors de la prochaine réunion du groupe de travail.

C. Groupe de travail «Une économie plus forte, 
justice sociale et emploi»

Mme Iratxe García Pérez, députée européenne et prési-
dente du groupe de travail, insiste, en introduction, sur 
l’influence de la crise ukrainienne à tous les niveaux 
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gebieden (economisch, sociaal, energie, enz.). Het 
Europese project wint hierdoor nog aan belang.

De werkgroepvergadering omhelst drie luiken: de werk-
methodologie; een inhoudelijk luik over de aanbevelin-
gen over de onderdelen «sociale rechtvaardigheid» en 
«economische groei», waarbij telkens de bijdragen van 
burgerpanels, nationale panels en het digitaal platform 
bekeken worden; en een debat.

1) Methodologie

De voorzitster stelt voor om op 16 maart 2022 een 
extra werkgroepvergadering in te lassen. Daarop zal 
een ontwerptekst worden voorgelegd. Daarna kan een 
volgende vergadering plaatsvinden op 25 maart 2022, 
tijdens de volgende plenaire zitting. Indien nodig volgt 
er dan nog een sessie.

Meerdere sprekers wijzen op de nieuwe realiteit sinds 
24 februari 2022 en het belang van een sterke economie, 
nodig om de weerslag van de economische acties tegen 
Rusland op de eigen economie op te vangen (onder meer 
wat betreft duurzaamheid, energetische onafhankelijk-
heid, enz.). Daarbij moet zowel op korte als lange termijn 
worden gewerkt. Ook de bijdrage vanwege de burgerpa-
nels moet worden meegenomen in de werkzaamheden 
en het rapport van de werkgroep.

2) Aanbevelingen vanwege burgerpanels, nationale 
panels en het digitaal platform

Er werden aanbevelingen opgesteld betreffende:

– ؘ het waarborgen van de bevoorradingszekerheid 
(intra-EU);

– de duurzaamheid en de productie van kwalitatieve 
producten;

– het opsporen van nieuwe exportmarkten;

– de cyberveiligheid;

– het belang van onderwijs;

– de gegevensbescherming;

– een duurzame financiering voor burgers;

(économique, social, énergétique, etc.). Ces événements 
ne font qu’accroître l’importance du projet européen.

La réunion du groupe de travail couvre trois volets: la 
méthodologie de travail; les recommandations relatives 
aux chapitres «justice sociale» et «croissance écono-
mique», tenant compte chaque fois des contributions 
des panels de citoyens, des panels nationaux et de la 
plateforme numérique; et enfin un débat.

1) Méthodologie

La présidente propose d’organiser une réunion sup-
plémentaire du groupe de travail le 16 mars 2022. Un 
projet de texte y sera présenté. Une autre réunion pourra 
se tenir le 25 mars 2022 pendant le déroulement de la 
prochaine plénière. Si nécessaire, une nouvelle session 
pourra encore avoir lieu par la suite.

Plusieurs intervenants soulignent la nouvelle réalité qui 
prévaut depuis le 24 février 2022, ainsi que l’importance 
d’une économie forte, qui est une nécessité pour faire 
face aux répercussions sur notre propre économie des 
actions économiques menées à l’encontre de la Russie 
(entre autres en ce qui concerne la durabilité, l’indé-
pendance énergétique, etc.). Il convient à cet égard de 
travailler sur le long terme comme sur le court terme. 
Les travaux et le rapport du groupe de travail devront 
en outre tenir compte de l’apport des panels de citoyens.

2) Recommandations formulées par les panels de 
citoyens, les panels nationaux et la plateforme 
numérique

Les recommandations formulées portaient sur:

– la garantie de la sécurité de l’approvisionnement 
énergétique (intra-UE);

– la durabilité et la production de produits de qualité;

– la recherche de nouveaux marchés à l’exportation;

– la cybersécurité;

– l’importance de l’enseignement;

– la protection des données;

– un financement durable pour les citoyens;
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– het belang van een sociaal rechtvaardige economie en 
een goed functionerende arbeidsmarkt met eerlijke 
verloning en degelijke sociale zekerheid;

– een goede werk-privébalans;

– aandacht voor jongeren en ouderen;

– aandacht voor eigenheden én verschillen;

– de nadruk op de eigen sterktes van de Europe-
se economie;

– een rechtvaardig belastingsysteem;

– jobcreatie met aandacht voor zwakkere groepen.

3) Debat over de aanbevelingen

De Civil Society Convention steunt de bereidheid van 
de nationale burgerpanels om naar een duurzaam so-
ciaaleconomisch model te evolueren, maar ontwaart 
een gebrek aan totaalvisie hierover. De werkgroep zou 
dit verder moeten uitwerken. Volgende onderwerpen 
verdienen eveneens meer aandacht in de vorm van aan-
bevelingen: de bescherming van jongerenrechten, een 
gepast minimumloon, kwaliteitsvolle banen en globale 
Europese sociale rechten.

Een spreker vraagt meer aandacht voor een Europese 
fiscale harmonisatie (namelijk wat betreft het belasting-
regime voor multinationals) en sociale huisvesting als 
solide basis voor jongeren en gezinnen (met bijzondere 
aandacht voor energetische renovaties van woningen 
in middelgrote steden). Andere sprekers ondersteunen 
dit, met verwijzing naar de Europese sociale pijler (on-
der andere minimum sociale normen en een degelijk 
minimumloon).

Het Europees Comité van de Regio’s schuift twee priori-
teiten naar voor: het verbeteren van de territoriale cohe-
sie teneinde ongelijkheid binnen de EU weg te werken en 
de uitbouw van waarachtige «EU Governance» (onder 
meer door het schrappen van de unanimiteitsregel, meer 
regionale autonomie door middel van subsidiariteit, 
verstandige digitalisering en energietransitie).

Het Europees Sociaal en Economisch Comité onder-
steunt de aanbevelingen en verwijst naar het belang 
van de Europese sociale pijler (onder andere minimum 
sociale normen en een degelijk minimumloon, een wel

– l’importance d’une économie socialement juste et 
d’un marché du travail efficace offrant une rémuné-
ration équitable et une sécurité sociale convenable;

– un bon équilibre entre vie professionnelle et vie privée;

– une attention pour les jeunes et les personnes âgées;

– une attention pour les spécificités et les différences;

– l’accent sur les atouts propres à l’économie européenne;

– un système fiscal équitable;

– une création d’emplois attentive aux groupes plus 
vulnérables.

3) Débat sur les recommandations

La Civil Society Convention appuie la volonté des 
panels de citoyens nationaux d’évoluer vers un modèle 
socioéconomique durable, mais observe l’absence de 
vision globale en la matière. Le groupe de travail devrait 
approfondir la question. Les sujets suivants méritent eux 
aussi de retenir l’attention dans les recommandations: 
la protection des droits des jeunes, un salaire minimum 
décent, des emplois de qualité et des droits sociaux 
européens globaux.

Un intervenant demande que l’on se préoccupe davan-
tage d’une harmonisation fiscale européenne (notam-
ment en ce qui concerne le régime fiscal des multinatio-
nales) et du logement social, en particulier au bénéfice 
des jeunes et des familles (avec une attention particulière 
pour les rénovations énergétiques des habitations dans 
les villes de taille moyenne). D’autres intervenants 
soutiennent cette idée, faisant référence au pilier social 
européen (entre autres, des normes sociales minimales 
et un salaire minimum décent).

Le Comité européen des régions présente deux priorités: 
l’amélioration de la cohésion territoriale afin d’élimi-
ner les inégalités au sein de l’UE et le développement 
d’une véritable gouvernance européenne (entre autres, 
en supprimant la règle de l’unanimité, en accroissant 
l’autonomie des régions grâce à la subsidiarité, en pro-
cédant à une numérisation intelligente et en assurant la 
transition énergétique).

Le Comité économique et social européen soutient les 
recommandations et rappelle l’importance du pilier 
social européen (entre autres, les normes sociales mini-
males et un salaire minimum décent, une pension liée 
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vaartvast pensioen, enz.). Er moet een balans zijn tussen 
economische vrijheden en sociale rechten.

Een andere spreker twijfelt of een volledige harmonisatie 
wenselijk is; er moet voldoende aandacht zijn voor de 
plaatselijke gebruiken. Minimumloon en minimum-
inkomen zijn trouwens niet hetzelfde; deze begrippen 
mogen niet worden verward in de aanbevelingen. Lokale 
productie en duurzaamheid verdienen bijzondere aan-
dacht. Welvaartsindicatoren moeten verder gaan dan het 
klassieke bruto binnenlands product (BBP).

Een spreker wijst op de invloed die de Russische invasie 
van Oekraïne zal hebben op de Europese maatschappij 
en waarmee de werkgroep rekening moet houden bij 
de redactie van de aanbevelingen. Het betreft onder 
meer de demografische impact door de enorme vluch-
telingenstroom. Er vallen uiteraard lessen te trekken 
uit de COVID-crisis en de financiële crisis. Dergelijke 
gebeurtenissen vormen telkens grote uitdagingen 
voor onder meer de jongeren, de arbeidsmarkt en de 
toekomstige welvaartspositie en -dynamiek. Energie-
onafhankelijkheid en -transitie zijn uiteraard zeer be-
langrijk in deze context.

De Ierse vertegenwoordiger verwerpt de fiscale harmo-
nisatie; hij beaamt het belang van grotere Europese au-
tonomie, niet enkel inzake energie, maar ook wat betreft 
voedselproductie (belang van het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid). Er dienen inderdaad minimumnormen 
te zijn inzake sociale bescherming evenals quota voor 
vrouwen in allerlei fora.

Eurocommissaris McGuinness beaamt het belang 
van kwaliteitsvol werk, maar waarschuwt ervoor de 
juiste terminologie te gebruiken: alle werk is eigenlijk 
waardevol, maar het wordt niet altijd gepast verloond. 
De vooropgestelde energie-onafhankelijkheid valt niet 
onmiddellijk te realiseren, daar moet men realistisch in 
zijn. Spreekster wijst op het grote belang van digitali-
sering en de beschikbaarheid en toegankelijkheid ervan 
voor alle burgers. De Commissie zal trouwens voorstel-
len doen betreffende de strategische autonomie van de 
digitale infrastructuur.

De vertegenwoordiger van de vakverenigingen verheugt 
zich over de geformuleerde voorstellen betreffende 
fiscale harmonisatie, digitalisering en vergroening 
en duurzaamheid. De aanbevelingen moeten wel in 
het ruimer algemeen debat worden gekaderd over de 
hervorming van het Europees economisch beleid. Hij 
merkt ook op dat er kwalitatieve jobs moeten zijn voor 

au bien-être, etc.). Il s’agit de trouver un équilibre entre 
les libertés économiques et les droits sociaux.

Un autre intervenant doute qu’une harmonisation com-
plète soit souhaitable; il faut suffisamment tenir compte 
des usages locaux. Le salaire minimum et le revenu 
minimal sont d’ailleurs deux choses différentes; il ne 
faut pas confondre ces notions dans les recommanda-
tions. La production locale et la durabilité méritent une 
attention particulière. Les indicateurs de bien-être ne 
doivent pas se limiter à l’agrégat classique qu’est le 
 produit intérieur brut (PIB ).

Un intervenant met en évidence l’influence qu’aura 
l’invasion russe en Ukraine sur la société européenne, 
influence dont le groupe de travail doit tenir compte 
lors de la rédaction des recommandations. Il s’agit entre 
autres de l’impact démographique de l’afflux d’un 
nombre considérable de réfugiés. Il y a certes des leçons 
à tirer de la crise du  Covid et de la crise financière. De 
tels événements constituent chaque fois de grands défis, 
entre autres pour les jeunes, le marché de l’emploi, ainsi 
que le niveau et la dynamique de bien-être à l’avenir. 
L’indépendance et la transition énergétiques revêtent 
évidemment une importance cruciale dans ce contexte.

Le représentant de l’Irlande s’oppose à une harmo-
nisation fiscale; il reconnaît l’importance d’une plus 
grande autonomie européenne, non seulement en ce 
qui concerne l’énergie, mais aussi en ce qui concerne 
la production alimentaire (importance de la politique 
agricole commune). Il convient en effet de fixer des 
normes minimales de protection sociale, ainsi que des 
quotas de femmes dans les divers forums.

La commissaire européenne  McGuinness reconnaît 
l’importance d’un emploi de qualité, mais demande 
que l’on utilise la bonne terminologie: tout travail a une 
valeur en soi mais il n’est pas toujours correctement 
rémunéré. L’indépendance énergétique préconisée ne se 
réalisera pas du jour au lendemain, il faut être réaliste 
à cet égard. La commissaire souligne l’importance 
considérable de la numérisation et la nécessité que tous 
les citoyens y aient accès. La Commission formulera 
d’ailleurs des propositions relatives à l’autonomie stra-
tégique de l’infrastructure numérique.

Le représentant des organisations syndicales se réjouit 
des propositions formulées en matière d’harmonisation 
fiscale, de numérisation, ainsi que d’écologisation et de 
durabilité. Les recommandations doivent certes s’ins-
crire dans le cadre plus large d’un débat général relatif 
à la réforme de la politique économique européenne. 
Il observe aussi qu’il faut offrir des emplois de qualité 
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iedereen, ongeacht de specifieke vaardigheden. Alle 
aanbevelingen moeten in het verslag van de werkgroep 
worden opgenomen.

Een spreker wijst erop dat de voorstellen van de burger-
panels een pleidooi zijn voor aandacht vanwege de EU 
voor de werkelijke dagdagelijkse bezorgdheden van de 
burgers. Deze werkgroep heeft echter te weinig aandacht 
voor jobcreatie, competitiviteit, technologische innovatie 
en de aanpak van de impact van COVID en de Russische 
invasie in Oekraïne.

Een andere spreker meent dat de gedane voorstellen 
de gemeenschappelijke markt wel degelijk kunnen 
versterken; er moet echter ook aandacht zijn voor 
de betaalbaarheid van dit alles, want de schuld moet 
draagbaar zijn. Dit impliceert eveneens besparingen. 
De geldcreatie zal onvermijdelijk tot inflatie leiden. 
Energie-onafhankelijkheid is onmogelijk te bereiken 
uitsluitend met wind- en zonne-energie; men moet der-
halve alle pistes open houden. Er is bovendien nood aan 
de afbouw van de bureaucratie en regelgeving.

Een spreker hamert op de hoogdringendheid om de 
Europese energie- en voedselafhankelijkheid van 
Rusland af te bouwen. Men moet opletten voor de 
schuldgraad die sterk oploopt sinds de COVID-crisis, 
aangezien dit de komende generaties dreigt te hypothe-
keren. De jongeren moeten dus mee betrokken worden 
in het beslissingsproces. Een spreekster beaamt dit en 
wijst erop dat de voorstellen geformuleerd werden vóór 
de Russische invasie; de omstandigheden zijn intussen 
grondig gewijzigd waardoor de hoogdringendheid om 
actie te ondernemen tegenover de energie- en voed-
selcrisis alleen maar is toegenomen, zoniet dreigt een 
maatschappelijke ontworteling.

D. Werkgroep «Klimaatverandering en milieu»

Mevrouw Anna Pasková, directeur van het departe-
ment Milieubeleid en Duurzame Ontwikkeling van het 
Tsjechische ministerie van Milieu en voorzitter van de 
werkgroep, veroordeelt de Russische invasie in Oekraïne 
en verzoekt een minuut stilte in acht te nemen.

Mevrouw Pasková somt een aantal sleutelelementen op 
die in overweging moeten worden genomen in het kader 
van de huidige crisis:

– het wordt nog belangrijker om over te stappen op een 
koolstofarme economie en de afhankelijkheid van de 

à chacun, quelles que soient ses aptitudes spécifiques. 
Toutes les recommandations doivent figurer dans le 
rapport du groupe de travail.

Un intervenant indique que les propositions des panels 
de citoyens constituent un plaidoyer pour que l’UE 
s’occupe des véritables préoccupations quotidiennes 
des citoyens. Or ce groupe de travail ne s’intéresse pas 
suffisamment à la création d’emplois, à la compétitivité, 
à l’innovation technologique et à la manière de gérer 
l’impact  du Covid et de l’invasion russe en Ukraine.

Un autre intervenant pense que les propositions formu-
lées peuvent réellement renforcer le marché commun; il 
faut toutefois veiller à ce que l’ensemble reste finançable 
pour que la dette reste supportable. Cela implique égale-
ment des économies. La création monétaire provoquera 
inévitablement une inflation. L’indépendance énergé-
tique ne pourra être atteinte grâce aux seules énergies 
éolienne et solaire; il ne faut donc exclure aucune piste. 
De plus, il est nécessaire de réduire la bureaucratie et 
la réglementation.

Un intervenant insiste sur l’urgence absolue de réduire 
la dépendance énergétique et alimentaire de l’Europe à 
l’égard de la Russie. Il faut tenir à l’œil le taux d’endette-
ment qui grimpe sensiblement depuis la crise du  Covid, 
car il risque d’hypothéquer les générations futures. Les 
jeunes doivent donc être associés au processus décision-
nel. Une intervenante confirme ces propos et souligne 
que les propositions ont été formulées avant l’invasion 
russe; les circonstances ont entre-temps changé radi-
calement, ne faisant qu’accroître l’urgence de prendre 
des mesures pour faire face à la crise énergétique et 
alimentaire, faute de quoi nous risquons de creuser le 
fossé entre la politique et la société.

D. Groupe de travail «Changement climatique et 
environnement / Santé»

Mme Anna Pasková, directrice du département de 
la Politique environnementale et du Développement 
durable au ministère tchèque de l’Environnement et 
présidente du groupe de travail, condamne l’invasion 
de l’Ukraine par la Russie et demande d’observer une 
minute de silence.

Mme Pasková énumère une série d’éléments clés 
à prendre en considération dans le contexte de la 
crise actuelle:

– il est encore plus indispensable de procéder à la décar-
bonation et de réduire la dépendance de l’UE vis-à-vis 
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EU van de invoer van Russische olie en Russisch gas 
af te bouwen;

– er moet solidariteit zijn voor billijkheidsproblemen en 
de energieprijzen;

– grond en natuur moeten worden beschermd, want het 
gaat om strategische hulpbronnen (landbouw, milieu, 
duurzame en circulaire economie);

– sterke samenlevingen en een transparante en par-
ticipatieve aanpak maken deel uit van de waarden 
van de EU;

– desinformatie blijft een probleem.

1) Methodologie

De voorzitster deelt de volgende stappen van de werk-
groep mee. Op basis van de ontwerpen van aanbeve-
lingen, zullen voorstellen door het secretariaat worden 
opgesteld waarbij drie bijdragen als basis dienen, name-
lijk de aanbevelingen van de Europese burgerpanels en 
nationale panels, de gedachtewisseling op het digitale 
platform en de besprekingen in de plenaire vergadering 
en de werkgroepen. De voorstellen zullen in alle talen 
worden vertaald en aan de leden van de werkgroep 
worden overgezonden, die vóór de volgende werkgroep-
vergadering schriftelijk hun opmerkingen mogen geven. 
De voorzit ster verzoekt de deelnemers hun standpunten 
in de respectievelijke groepen te coördineren en consen-
susvoorstellen te formuleren.

De voorlopige conclusies van de besprekingen van de 
werkgroep zullen worden voorgesteld tijdens de vol-
gende plenaire zitting van de CoFE, die zal plaatsvinden 
op 25-26 maart 2022.

De woordvoerder van het Europees burgerpanel be-
nadrukt dat de gebeurtenissen in Oekraïne weliswaar 
momenteel alle aandacht opeisen, maar dat er nog steeds 
dringend actie nodig is voor de bescherming van de 
planeet en dat de werkgroep daarom de aanbevelingen 
en doelstellingen op het gebied van klimaat en milieu 
moet nastreven met dezelfde kracht als voorheen.

De besprekingen concentreren zich op de hierna be-
schreven vier thema’s.

2) Klimaatverandering, energie en transport

De leden van de werkgroep zijn het erover eens dat de 
bevoorradingszekerheid moet worden gewaarborgd 
en de energieafhankelijkheid van de EU moet dalen, 

des importations de pétrole et de gaz russes;

– il faut faire preuve de solidarité en ce qui concerne 
les problèmes d’équité et les prix de l’énergie;

– il faut protéger les terres et la nature car il s’agit de 
ressources stratégiques (agriculture, environnement, 
économie durable et circulaire);

– des sociétés fortes ainsi qu’une approche transparente 
et participative font partie des valeurs de l’UE;

– la mésinformation reste un problème.

1) Méthodologie

La présidente fait part des étapes suivantes du groupe 
de travail. Sur la base des projets de recommandations, 
les propositions seront rédigées par le secrétariat en se 
fondant sur trois contributions, à savoir les recomman-
dations des panels de citoyens européens et des panels 
nationaux, l’échange d’idées sur la plateforme numé-
rique ainsi que les débats en plénière et les débats des 
groupes de travail. Les propositions seront traduites dans 
toutes les langues et transmises aux membres du groupe 
de travail, qui pourront faire part de leurs observations 
écrites avant la prochaine réunion du groupe de travail. 
La présidente invite les participants à coordonner leurs 
positions au sein des composantes respectives et à définir 
des propositions de consensus.

Les conclusions provisoires des discussions du groupe 
de travail seront présentées lors de la prochaine session 
plénière de la CoFE, qui aura lieu les 25 et 26 mars 2022.

Le porte-parole du panel de citoyens européens souligne 
que, si les événements en Ukraine attirent actuellement 
toute l’attention, la protection de la planète nécessite 
toujours une action urgente et que, dès lors, le groupe de 
travail devrait poursuivre la réalisation des recomman-
dations et des objectifs dans le domaine du climat et de 
l’environnement avec la même vigueur qu’auparavant.

Les discussions s’articulent autour des quatre thèmes 
décrits ci-dessous.

2) Changement climatique, énergie et transports

Les membres du groupe de travail s’accordent qu’il 
faut garantir la sécurité d’approvisionnement et réduire 
la dépendance énergétique de l’UE, objectifs devenus 
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doelstellingen die in de huidige context nog belangrijker 
zijn geworden. Zij wijzen op verschillende kwesties:

– meer belang geven aan hernieuwbare energie en 
energiebesparingen;

– investeringen in infrastructuur voor hernieuwbare 
energie en duurzame energiebronnen;

– meer steun voor onderzoek en innovatie;

– noodzaak om de wetgeving en procedures inzake 
stedenbouw en ruimtelijke ordening aan te passen en 
te versnellen en een energie-unie tot stand te brengen;

– steun voor duurzame mobiliteit en modernisering van 
het openbaar vervoer;

– de noodzaak om de geopolitieke aspecten van alle 
energieleveranciers uit derde landen na te gaan wan-
neer sommige van hen te maken hebben met proble-
men inzake mensenrechten en milieu.

Voorts vinden zij dat men zich moet blijven inzetten voor 
de ambitieuze wereldwijde klimaatdoelstellingen en de 
ruimere doelstellingen van de Europese Green Deal. 
Ook moet de ecologische transitie worden versneld, zelfs 
indien dit betekent dat noodzakelijke kortetermijnmaat-
regelen moeten worden aanvaard om tekorten te voorko-
men en het welzijn van de samenleving te waarborgen.

Sommige deelnemers pleiten voor een herziening van 
het tijdpad inzake transitie of een groter en schoner 
gebruik van duurzame energiebronnen, indien nodig 
met mitigatietechnologieën zoals CO2-filters en koolstof-
opslag, nieuwe LNG (liquefied natural gas)-terminals, 
groene waterstof of de winning van hulpbronnen binnen 
de EU, terwijl andere deelnemers stellen dat de crisis 
niet mag leiden tot een terugkeer naar het verleden. 
Ook  wordt benadrukt dat aardgas belangrijk is voor de 
productie van meststoffen.

Hierna een opsomming van andere besproken elementen:

– het gevoel van urgentie om alle noodzakelijke en 
mogelijke maatregelen te nemen en het besef dat de 
nodige financiering voor de investeringen in infra-
structuur en compensatiemaatregelen aanzienlijk 
zullen toenemen;

– de verschillende situaties en energiemix van landen; 
er moet rekening worden gehouden met nationale 

encore plus importants dans le contexte actuel. Plusieurs 
sujets retiennent leur attention:

– davantage d’importance accordée aux énergies renou-
velables et aux économies d’énergie;

– investissements dans les infrastructures pour les 
énergies renouvelables et les sources d’énergie de 
transition;

– augmentation du soutien à la recherche et à l’innovation;

– nécessité d’adapter et d’accélérer la législation et les 
procédures d’urbanisme et d’aménagement du terri-
toire ainsi que de créer une union de l’énergie;

– soutien de la mobilité durable et de la modernisation 
du transport public;

– nécessité d’examiner les implications géopolitiques de 
tous les fournisseurs d’énergie de pays tiers lorsque 
des problèmes relatifs aux droits de l’homme et des 
problèmes écologiques affectent certains d’entre eux.

De plus, ils estiment qu’il faut maintenir l’engagement 
envers les objectifs mondiaux ambitieux en matière de 
climat et les objectifs plus larges du Pacte vert pour 
l’Europe et qu’il faut accélérer la transition écologique, 
même si, pour ce faire, il faut accepter des mesures 
indispensables à court terme pour éviter les pénuries et 
garantir le bien-être de la société.

Certains participants préconisent une révision des 
calendriers applicables à la transition ou une utilisation 
plus importante et plus propre des sources d’énergie de 
transition, au besoin à l’aide de technologies d’atténua-
tion telles que les filtres à CO2 et le stockage du carbone, 
les nouveaux terminaux de gaz naturel liquéfié (GNL), 
l’hydrogène vert ou l’extraction des ressources propres 
au sein de l’UE, tandis que d’autres participants affir-
ment que la crise ne peut pas entraîner de retour vers le 
passé. Il est également souligné que le gaz naturel est 
important pour la production d’engrais.

Voici une énumération des autres éléments abordés:

– le sentiment d’urgence pour l’adoption de toutes les 
mesures nécessaires et possibles et conscience que les 
financements nécessaires aux investissements dans 
les infrastructures et aux mesures de compensation 
vont considérablement augmenter;

– les différences de situation et de bouquet énergétique 
d’un pays à l’autre; il convient de tenir compte des 



( 23 ) 7-334/1 – 2022/2023
DOC 55 2091/004

karakteristieken en omstandigheden;

– het probleem van betaalbare prijzen, in het bijzonder 
van hernieuwbare energie, is nu een prioriteit, net als 
de sociale aspecten in ruime zin (steun voor burgers 
en werknemers; eerlijkere belastingregelingen om 
een billijke transitie te financieren; voorfinancie-
ring van Green Deal-fondsen en de bestrijding van 
energiearmoede);

– de oorlog in Oekraïne  toont  aan welke risico’s men 
loopt als alternatieve of duurzame bronnen van ener-
gieproductie worden verwaarloosd, zoals het gebruik 
van kernenergie, dat opnieuw moet worden bekeken, 
en  wijst  ons ook op de risico’s wanneer een kerncen-
trale als doelwit wordt gezien.

3) Landbouw, voedselproductie, biodiversiteit, 
ecosystemen en vervuiling

De leden van de werkgroep benadrukken vooral het 
nemen van maatregelen tegen te intensieve landbouw 
en productie en het vaststellen van duidelijke definities 
van de begrippen. De beginselen van de circulaire eco-
nomie moeten ook op de landbouw worden toegepast. 
Bovendien moeten biologische en duurzame landbouw-
praktijken meer worden ondersteund, hoewel moet 
worden opgemerkt dat biologische landbouwers nu al 
meer steun krijgen dan conventionele landbouwers. In 
dit verband moet onderzoek naar de ontwikkeling van 
duurzamere, minder vervuilende en minder milieube-
lastende pesticiden worden gesteund.

De deelnemers geven aan dat de meeste problemen van 
de energiesector ook gelden voor de landbouw; de oorlog 
in Oekraïne zal leiden tot een schok in het aanbod op 
de wereldmarkten. Zelfvoorziening en bevoorradings-
zekerheid tegen betaalbare prijzen voor levensmiddelen, 
diervoeding, energie en meststoffen zijn met elkaar 
verweven en zouden een fundamentele doelstelling van 
deze sector moeten zijn.

Zij vinden ook dat het Gemeenschappelijk landbouw-
beleid (GLB) moet worden hervormd om de duur-
zaamheid, maar ook om de bevoorradingszekerheid te 
ondersteunen.

Sommige leden van de werkgroep vermeldden ook de 
volgende onderwerpen:

– versterking van onderzoek en innovatie;

spécificités et conditions nationales;

– les questions de prix abordable, en particulier des 
énergies renouvelables, sont désormais prioritaires, 
tout comme les aspects sociaux au sens large (aide aux 
citoyens et aux travailleurs; régimes d’imposition plus 
justes pour financer la transition juste; préfinancement 
des fonds du  Pacte vert et de lutte contre la précarité 
énergétique);

– la guerre en Ukraine  montre les risques que com-
porte l’abandon des sources de production d’énergie 
alternatives ou de transition, comme l’utilisation 
de l’énergie nucléaire, qui devrait être réexaminée, 
et  nous montre également les risques qui existent 
lorsqu’une centrale nucléaire est prise pour cible.

3) Agriculture, production alimentaire, biodiversité, 
écosystèmes et pollution

Les membres du groupe de travail mettent surtout 
l’accent sur l’adoption de mesures contre l’agriculture 
et la production intensives excessives et l’établissement 
de définitions claires des termes. Il faut également 
appliquer les principes de l’économie circulaire à l’agri-
culture. De plus, il faut soutenir davantage les pratiques 
d’agriculture biologique et durable, même s’il y a lieu 
de souligner qu’aujourd’hui déjà, les bio-agriculteurs 
reçoivent une aide supérieure à celle dont bénéficient 
les agriculteurs traditionnels. Dans ce cadre, il faut 
soutenir la recherche dans la mise au point de pesticides 
plus durables, moins polluants et moins nocifs pour 
l’environnement.

Les participants notent que la plupart des problèmes 
que connaît le secteur de l’énergie s’appliquent aussi à 
l’agriculture; la guerre en Ukraine se traduira par un 
choc dans l’approvisionnement des marchés mondiaux. 
L’autosuffisance et la sécurité d’approvisionnement 
à des prix abordables pour les produits alimentaires, 
l’alimentation animale, l’énergie et les engrais sont 
imbriquées et devraient être un objectif fondamental 
de ce secteur.

Ils estiment en outre qu’il faut réformer la politique 
agricole commune (PAC) pour soutenir la durabilité, 
mais aussi la sécurité d’approvisionnement.

Certains membres du groupe de travail ont encore men-
tionné les sujets suivants:

– le renforcement de la recherche et l’innovation;
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– de combinatie van duurzaamheid en productiviteit;

– de herbebossing;

– opleiding in meer duurzame praktijken voor landbou-
wers en de creatie van groene jobs;

– strijd tegen sociale dumping;

– maatregelen voor betere informatie en opleiding in 
scholen en de organisatie van informatiecampagnes 
over gezonde voeding en gezonde productie;

– meer dwingende maatregelen voor de bescherming 
van de bijen.

4) Duurzame consumptie en productie

Er wordt al veel gedaan op Europees niveau, maar er is 
nog veel ruimte voor verbetering, meer bepaald door de 
volgende maatregelen te nemen:

– versterking van de algemene situatie van de EU door 
de productie- en consumptiepatronen te verbeteren;

– de goede werking van de circulaire economie door 
reparatie en hergebruik (hergebruik van secundaire 
grondstoffen) in plaats van recyclage en het gebruik 
van duurzamere producten;

– de mogelijkheid om een uniforme etikettering, een 
ecoscore of een digitaal productpaspoort over de le-
vensduur in te voeren, de mogelijke herstelling, enz., 
van producten. Europese bedrijven moeten echter de-
zelfde voorwaarden krijgen als ingevoerde producten 
en de aanscherping van de normen mag niet leiden tot 
protectionistische maatregelen.

5) Informatie, sensibilisering en dialoog

Volgens de werkgroep moet de beschikbaarheid, trans-
parantie en betrouwbaarheid van informatie worden ver-
beterd. De EU zou een speciale website moeten opzetten 
met informatie over studies om de bewustwording te 
vergroten. Bovendien is onderwijs een essentieel middel 
om de verschillende aanbevelingen uit te voeren, zodat 
burgers met kennis van zaken beslissingen kunnen ne-
men. Daarom moet in het onderwijs een milieudimensie 
worden opgenomen.

– la combinaison entre durabilité et productivité;

– le reboisement;

– la formation des agriculteurs à des pratiques agricoles 
plus durables et la création d’emplois verts;

– la lutte contre le dumping social;

– des mesures d’amélioration de l’information et 
de l’éducation dans les écoles et l’organisation de 
campagnes d’information sur les aliments sains et la 
production saine;

– l’adoption de mesures plus contraignantes pour pro-
téger les abeilles.

4) Consommation et production durables

De nombreuses actions sont déjà menées au niveau euro-
péen, mais les résultats peuvent encore être largement 
améliorés, notamment en prenant les mesures suivantes:

– le renforcement de la situation générale de l’UE 
en améliorant les modes de production et de 
consommation;

– le bon fonctionnement de l’économie circulaire par 
la réparation et la réutilisation (réintroduction de 
matières premières secondaires) plutôt que le recy-
clage et l’utilisation de produits plus durables;

– la possibilité de mettre en place un étiquetage unifié, 
un éco-score ou un passeport produit numérique sur 
la durée de vie, la possibilité de réparation, etc. , des 
produits. Les entreprises européennes doivent toute-
fois bénéficier des mêmes conditions que les produits 
importés et le renforcement des normes ne doit pas se 
traduire par des mesures protectionnistes.

5) Information, sensibilisation et dialogue

Le groupe de travail estime qu’il faut améliorer la dispo-
nibilité, la transparence et la fiabilité des informations. 
L’UE devrait mettre en place un site Internet spécial 
d’information sur les études en vue d’une meilleure 
sensibilisation. De plus, l’éducation est un moyen essen-
tiel de mise en œuvre des diverses recommandations, 
afin que les citoyens puissent prendre des décisions en 
connaissance de cause. C’est la raison pour laquelle il 
faudrait inclure une dimension environnementale dans 
l’éducation.
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V. VIERDE PLENAIRE VERGADERING (11-
12 MAART 2022)

A. Sessie 1 – Presentatie en bespreking van de 
aanbevelingen van het burgerpanel over het thema 
«Jeugd, opleiding en cultuur»

De vergadering wordt voorgezeten door de heer Guy 
Verhofstadt, covoorzitter van de CoFE en afgevaardigde 
van het Europees Parlement.

Hij verwijst naar het op 24 februari 2022 tussen Rusland 
en Oekraïne ontstane conflict. Oekraïne is een deel van 
Europa, omdat het land strijdt voor Europese waarden 
en geschiedenis. Het verdient het om een EU-lidstaat 
te worden. Het is duidelijk dat democratie niet vanzelf-
sprekend is. Democratie heeft nood aan een levendig en 
constructief debat.

Om de zinloosheid van dit gewelddadige conflict aan te 
klagen en de slachtoffers te gedenken, wordt een moment 
van stilte in acht genomen.

Tijdens de gedachtewisseling kunnen een aantal speer-
punten worden onderscheiden.

Inzake jeugd:

– de Europese jongeren hebben recht op een eerlijke 
toegang tot de arbeidsmarkt en betaalbare huisvesting. 
Sommige sprekers brengen in dit verband het thema 
van het minimumloon voor jongeren ter sprake;

– er wordt door verscheidene sprekers gepleit voor 
betaalde en kwaliteitsvolle stageplaatsen voor 
de jongeren;

– de EU-jeugd moet het liefst meertalig zijn. Voor de 
meeste sprekers hoort het Engels daar in ieder geval 
bij. In dat verband wordt wel gewaarschuwd voor het 
achterstellen van minderheidstalen in de Unie.

Inzake onderwijs:

– de coronacrisis heeft aangetoond dat het onderwijs in 
de EU maar beter op crises voorbereid kan zijn;

– de Europese jeugd moet niet alleen worden klaar-
gestoomd voor de arbeidsmarkt, maar ook voor soft 
skills, zoals sociale omgang, respect voor het milieu, 
en voor waarden als de rechtsstaat of gendergelijkheid;

V. QUATRIÈME ASSEMBLÉE PLÉNIÈRE (11-
12 MARS 2022)

A. Session 1 – Présentation et discussion des 
recommandations du panel de citoyens sur le thème 
«Jeunesse, éducation et culture»

La réunion est présidée par M. Guy Verhofstadt, copré-
sident de la CoFE et délégué du Parlement européen.

Il évoque le conflit déclenché le 24 février 2022 entre la 
Russie et l’Ukraine. L’Ukraine fait partie de l’Europe 
car le pays lutte pour défendre les valeurs et l’histoire 
européennes. Il mérite sa place parmi les États membres 
de l’UE. Il est clair que la démocratie ne coule pas de 
source. La démocratie a besoin d’un débat animé et 
constructif.

Pour dénoncer le caractère insensé de ce combat violent 
et rendre hommage aux victimes, une minute de silence 
est observée.

Lors de l’échange de vues, il  est possible de dégager 
une série de priorités.

En ce qui concerne la jeunesse:

– les jeunes Européens ont droit à un accès équitable au 
marché de l’emploi et à un logement à un prix abor-
dable. Dans ce cadre, certains orateurs ont abordé la 
thématique du salaire minimum pour les jeunes;

– plusieurs orateurs préconisent la mise en place de 
stages rémunérés et de qualité pour les jeunes;

– la jeunesse européenne sera de préférence polyglotte. 
Pour la plupart des orateurs, l’anglais est incontour-
nable. À cet égard, d’aucuns mettent toutefois en garde 
contre le risque de relégation des langues minoritaires 
dans l’Union.

En ce qui concerne l’enseignement:

– la crise sanitaire a montré qu’il était possible de mieux 
préparer l’enseignement dans l’Union pour affronter 
les crises;

– les jeunes Européens doivent non seulement être 
poussés à entrer sur le marché du travail, mais aussi à 
développer les soft skills, comme les contacts sociaux, 
le respect de l’environnement et les valeurs telles que 
l’état de droit ou l’égalité des genres;
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– de jeugd moet beter worden geïnformeerd over wat 
de Unie is en doet;

– het Erasmusprogramma zou kunnen worden uitge-
breid naar bedrijven, of zelfs naar alle burgers. Begrip 
voor elkaar begint met elkaar te leren kennen;

– het onderwijs in de EU dient zeker ook ondernemers 
en wetenschappers voort te brengen;

– de hersen- en talentenvlucht in de EU zelf wordt 
aangekaart. Als oplossing wordt onder meer gedacht 
aan een betere mobiliteit op de EU-arbeidsmarkt, een 
gestandaardiseerd curriculum vitae (cv), een Erasmus-
programma voor werknemers en minder verschillen 
op het stuk van verloning tussen de lidstaten.

Inzake cultuur:

– alle Europese culturen verdienen bescherming;

– het Nieuwe Europese Bauhaus wordt als cultureel 
initiatief geprezen.

Inzake sport:

– sport moet al van in de basisscholen een belangrijke 
plaats innemen. Een gezonde jeugd is goed voor de 
hele samenleving;

– de Europese week van de sport moet nog meer worden 
gepromoot.

Ten slotte verwezen ook verscheidene sprekers naar de 
oorlog in Oekraïne. Een aantal sprekers betreurt dat 
de EU het conflict niet heeft kunnen voorkomen. De 
Unie moet nu vooral steun bieden, in de eerste plaats op 
menselijk en economisch vlak. Ook wordt vermeld dat:

– de democratische waarden nu meer dan ooit moeten 
worden verdedigd. Voor sommige sprekers dient dat te 
gebeuren door middel van een gemeenschappelijk EU-
defensiebeleid in de schoot van de Noord-Atlantische 
Verdragsorganisatie (NAVO);

– opleiding en kritisch denken  nu meer dan ooit be-
langrijk  zijn voor de jeugd teneinde aan een betere 
en vredevolle toekomst te werken.

Mevrouw Mariya Gabriel, eurocommissaris voor 
Innovatie, Onderzoek, Cultuur, Onderwijs en Jeugd, 
bedankt de sprekers voor hun rijke ideeën. Zij is het 

– les jeunes doivent être mieux informés sur l’Union et 
ses actions;

– le programme Erasmus pourrait être étendu aux entre-
prises, voire à tous les citoyens. La compréhension 
mutuelle commence par l’ouverture à autrui;

– l’enseignement dans l’Union doit certainement 
mettre également en avant les entrepreneurs et les 
scientifiques;

– la fuite des cerveaux et des talents doit être recensée 
dans l’Union. Sont notamment avancées comme solu-
tions: une meilleure mobilité sur le marché du travail 
européen, un curriculum vitae  (CV) standardisé, 
un programme Erasmus pour les travailleurs et une 
réduction des écarts salariaux entre les États membres.

En ce qui concerne la culture:

– toutes les cultures européennes méritent protection;

– le Nouveau Bauhaus européen est salué comme une 
initiative culturelle.

En ce qui concerne le sport:

– le sport doit occuper une place de choix dès l’école 
primaire. Des jeunes en bonne santé sont bénéfiques 
pour l’ensemble de la société;

– la promotion de la semaine européenne du sport doit 
être encore améliorée.

Enfin, plusieurs orateurs ont évoqué la guerre en 
Ukraine. Quelques-uns déplorent que l’Union ne soit 
pas parvenue à prévenir le conflit. Aujourd’hui, elle 
doit surtout s’employer à apporter de l’aide, d’abord 
sur le plan humain et économique. Il est également 
mentionné que:

– les valeurs démocratiques doivent être défendues 
aujourd’hui plus que jamais. Pour certains orateurs, 
ce processus doit passer par une politique européenne 
de défense commune placée sous l’égide de l’Orga-
nisation du Traité de l’Atlantique Nord (OTAN);

– l’éducation et une réflexion critique sont plus impor-
tantes que jamais pour la jeunesse afin de construire 
un meilleur avenir placé sous le signe de la paix.

Mme Mariya Gabriel, commissaire européenne à 
l’Innovation, à la Recherche, à la Culture, à l’Édu-
cation et à la Jeunesse , remercie les orateurs pour la 
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ermee eens dat de taaldiversiteit in de EU moet worden 
beschermd. Bovendien moeten jongeren zo goed mo-
gelijk op de toekomst worden voorbereid. Daar kan in 
het onderwijs rekening mee worden gehouden. Er zou 
een expertengroep worden opgericht die richtsnoeren 
kan opstellen voor leerkrachten. Er zal ook worden ge-
werkt aan een grotere zichtbaarheid van het Erasmus+-
programma en de Europese week van de sport. Deze 
programma’s dienen ook nog inclusiever en digitaler 
te worden. Tot slot meent spreekster dat cultuur nog 
toegankelijker moet worden. Het initiatief Europese 
culturele hoofdstad kan daartoe bijdragen.

Mevrouw Silja Markkula, voorzitster van het Europees 
Jongerenforum en voorzitster van de CoFE-werkgroep 
Onderwijs, cultuur, jeugd en sport, benadrukt dat jeugd-
zaken ook gelinkt zijn aan thema’s zoals minimumlo-
nen, toegang tot de arbeidsmarkt en tot (geestelijke) 
gezondheidszorg. De EU-jongeren moeten nauwer bij de 
beslissingsprocessen op het EU-niveau worden betrok-
ken en ook nog na het afsluiten van de CoFE worden 
gehoord. Thema’s zoals onderwijs, cultuur en sport ver-
dienen het nog meer te worden gepromoot en gesteund.

B. Sessie 2 – Presentatie en bespreking van de 
aanbevelingen van het burgerpanel over het thema 
«De EU in de wereld»

De voorzitter van de vergadering, de heer Guy 
Verhofstadt, covoorzitter van de CoFE, verwelkomt in 
de plenaire vergadering een delegatie van Oekraïense 
vluchtelingen, die de oorlog in hun land zijn ontvlucht. 
Onder hen bevinden zich ook enkele Oekraïense par-
lementsleden. De aanwezigen staan op om hulde te 
brengen aan deze mensen.

Alvorens over te gaan tot de presentatie en de bespreking 
van de aanbevelingen van de burgerpanels over de rol 
van de EU in de wereld, wenst de voorzitter het woord te 
geven aan de Oekraïense genodigden. Zij roepen de EU 
op om actie te ondernemen tegen Rusland en formuleren 
daarbij verschillende verzoeken: het Oekraïense leger 
steunen en een vliegverbod boven Oekraïne instellen; 
de aanvraag van Oekraïne om lid te worden van de EU 
goedkeuren en Rusland uit de Raad van Europa zetten.

De heer Verhofstadt dankt de Oekraïense sprekers voor 
hun getuigenissen en verzekert hun dat de Europese 
Commissie, de Raad, het Europees Parlement en de 
nationale parlementen de gebeurtenissen in Oekraïne 
met grote bezorgdheid volgen.

richesse de leurs idées. Elle confirme que la diversité 
linguistique de l’Union doit être préservée. De plus, les 
jeunes doivent être le mieux préparés possible à l’ave-
nir. Et cette donnée peut également être intégrée dans 
l’enseignement. Un groupe d’experts serait ainsi créé, 
qui pourrait rédiger des lignes directrices destinées au 
corps enseignant. Des efforts seront aussi consentis afin 
d’accroître la visibilité du programme Erasmus+ et de la 
semaine européenne du sport. Ces programmes doivent 
également être encore plus inclusifs et davantage numé-
risés. Enfin, l’oratrice est d’avis que la culture doit être 
rendue encore plus accessible. L’initiative de Capitale 
européenne de la culture peut y contribuer.

Mme Silja Markkula, présidente du Forum européen 
de la jeunesse et présidente du groupe de travail de la 
CoFE sur l’Éducation, la culture, la jeunesse et le sport, 
souligne que le secteur de la jeunesse englobe également 
des thématiques telles que le salaire minimum, l’accès 
au marché du travail et les soins de santé (mentale). Les 
jeunes Européens doivent être associés plus étroitement 
aux processus décisionnels au niveau européen et être 
entendus à l’issue de la CoFE. Les thèmes tels que 
l’éducation, la culture et le sport méritent un soutien et 
une promotion renforcés.

B. Session 2 – Présentation et discussion des 
recommandations du panel de citoyens sur le thème 
«L’UE dans le monde»

Le président de la session, M. Guy Verhofstadt, co-
président de la CoFE, souhaite la bienvenue en séance 
plénière à une délégation de réfugiés ukrainiens, qui 
ont fui la guerre dans leur pays. Parmi eux se trouvent 
également quelques parlementaires ukrainiennes. L’as-
semblée se lève pour rendre hommage à ces personnes.

Avant de se pencher sur la présentation et la discussion 
des recommandations des panels de citoyens sur le 
thème du rôle de l’UE dans le monde, le président sou-
haite donner la parole aux invités ukrainiens. Ceux-ci 
appellent l’UE à l’action à l’encontre de la Russie et 
formulent plusieurs demandes: il faut soutenir l’armée 
ukrainienne et établir une zone d’exclusion aérienne 
au-dessus de l’Ukraine; il faut accepter la demande 
d’adhésion de l’Ukraine à l’UE et bannir la Russie du 
Conseil de l’Europe.

M. Verhofstadt remercie les intervenants ukrainiens 
pour leurs témoignages et les assure que la Commission 
européenne, le Conseil, le Parlement européen et les 
parlements nationaux suivent avec effroi les événements 
en Ukraine.
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De voorzitter gaat vervolgens over tot het volgende agen-
dapunt, namelijk de voorstelling en bespreking van de 
aanbevelingen van de burgerpanels over het thema van 
de EU in de wereld. Dit is een essentieel hoofdstuk van 
de CoFE, maar er moet aan worden herinnerd dat de aan-
bevelingen zijn opgesteld vóór de invasie van Oekraïne.

1) Standpunt van de burgerpanels

De vertegenwoordigster van Europees burgerpanel 4 
over «De EU in de wereld / Migratie» wijst erop dat haar 
panel eenentwintig aanbevelingen heeft gedaan over de 
plaats van de EU in de wereld. Ze vestigt in het bijzonder 
de aandacht van de Conferentie op de aanbevelingen 
nrs. 21 en 26, die respectievelijk betrekking hebben op 
het besluitvormingsproces in de Unie en de Europese 
integratie van andere landen.

De vertegenwoordiger van het Italiaanse   burgerpanel 
vindt het moeilijk om in de huidige omstandigheden 
een rol te spelen, aangezien de tragische gebeurtenissen 
in Oekraïne een aantal van de uitgebrachte aanbevelin-
gen, die verband houden met de autonomie van de EU 
op het gebied van energie (bijvoorbeeld kernenergie), 
strategische producten en spitstechnologie, nog verder 
rechtvaardigen.

De vertegenwoordiger van het Hongaarse   burgerpanel 
stelt aanbevelingen voor over gemeenschappelijke trans-
parantienormen: eerbiediging van de mensenrechten, 
verbod op kinderarbeid, invoering van een ecoscore 
voor alle producten, enz. Bovendien vraagt dit panel om 
meer transparantie binnen de Conferentie en wenst het 
de mening van de Europese instellingen en alle deelne-
mende organisaties over zijn aanbevelingen te vernemen.

De vertegenwoordiger van het Portugese   burgerpanel 
zegt dat de EU haar economische en politieke gewicht 
beter zou moeten benutten. De strijdkrachten van de 
lidstaten zouden moeten samenwerken bij de verdedi-
ging van Europa.

De vertegenwoordigster van het Duitse   burgerpanel legt 
de nadruk op de toekomstige rol van de Unie, die in geval 
van problemen met één stem moet spreken. Bovendien 
moet ze zich inspannen om de klimaatdoelstellingen 
die ze zichzelf heeft gesteld, te halen. Ten slotte is het 
belangrijk dat de productie van goederen en diensten 
opnieuw in de EU wordt gevestigd.

De vertegenwoordiger van het Franse   burgerpanel her-
innert eraan dat Europa een toonaangevende rol moet 
spelen. De Europese instellingen moeten samenwerken 
om de beste financieringsvoorwaarden voor de Europese 

Le président passe ensuite au prochain point à l’ordre 
du jour, à savoir la présentation et la discussion des 
recommandations des panels citoyens sur le thème de 
l’UE dans le monde. Il s’agit d’un chapitre essentiel de 
la CoFE, mais il faut rappeler que les recommandations 
ont été rédigées avant l’invasion de l’Ukraine.

1) Position des panels de citoyens

La représentante du panel de citoyens européen s 4 sur 
«L’UE dans le monde / Migration» signale que son 
panel a formulé vingt-et-une recommandations sur la 
place de l’UE dans le monde. Elle attire particulièrement 
l’attention de la Conférence sur les recommandations 
nos 21 et 26, qui traitent respectivement du processus 
décisionnel dans l’Union et de l’intégration européenne 
d’autres États.

Le représentant du panel  de citoyens italien s estime qu’il 
est difficile d’intervenir dans les circonstances actuelles, 
car les événements tragiques en Ukraine légitiment 
encore davantage certaines recommandations formulées 
et ayant trait à l’autonomie de l’UE en matière d’énergie 
(entre autres le nucléaire), de produits stratégiques et de 
haute technologie.

Le représentant du panel  de citoyens hongrois présente 
des recommandations sur des normes communes en 
matière de transparence: respect des droits humains, in-
terdiction du travail infantile, introduction de l’éco-score 
pour tous les produits, etc. De plus, ce panel demande 
plus de transparence au sein de la Conférence et souhaite 
recevoir l’avis des institutions européennes et de toutes 
les organisations participantes sur ses recommandations.

La représentante du panel  de citoyens portugais indique 
que l’UE devrait mieux utiliser son poids économique 
et politique. Les forces armées des États membres 
devraient travailler ensemble à la défense de l’Europe.

La représentante du panel  de citoyens allemand s met 
l’accent sur le rôle futur de l’Union, qui doit parler d’une 
seule voix lorsque des problèmes se posent. De plus, 
elle doit s’efforcer d’atteindre les objectifs climatiques 
qu’elle s’est fixés. Enfin, il est important de relocaliser 
la production de biens et services dans l’UE.

Le représentant du panel  de citoyens français rappelle 
que l’Europe a un rôle prépondérant à tenir. Les insti-
tutions européennes devraient travailler ensemble pour 
garantir les meilleures conditions de financement de 
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economie te garanderen. Bovendien moet de EU één 
politieke vertegenwoordiger op het internationale toneel 
aanwijzen. Voorts moet Europol een echte Europese 
politiemacht worden en moet er een permanent Europees 
leger komen, los van de NAVO. Ter versterking van het 
samenwerkingsbeleid met derde landen beveelt het pa-
nel onder meer aan de grondrechten te verdedigen door 
middel van een handvest dat door alle Europese burgers 
moet worden bekrachtigd.

De vertegenwoordiger van het Litouwse   burgerpanel 
meent dat de band met de landen van het Oostelijk 
Partnerschap moet worden versterkt. Het panel roept 
de EU ook op een doeltreffender beleid ten aanzien 
van China te ontwikkelen en de banden met de Noord-
Afrikaanse landen aan te halen. Ten slotte is het panel 
van oordeel dat Oekraïne de achtentwintigste lidstaat 
van de EU moet worden.

De vertegenwoordigster van het Nederlandse   burger-
panel verklaart dat haar panel van mening is dat de EU 
haar verantwoordelijkheid moet nemen en een sterker 
blok in de wereld moet worden om de internationale 
veiligheid te waarborgen en conflicten vreedzaam te 
helpen oplossen.

2) Debat

De voorzitter opent het debat door het woord te geven 
aan de heer Borrell, hoge vertegenwoordiger van de EU 
voor Buitenlandse Zaken, die de Oekraïense sprekers 
bedankt voor hun getuigenis en de urgentie van de aan-
bevelingen van de burgerpanels benadrukt. De oorlog 
in Oekraïne laat zien dat we een sterker Europa nodig 
hebben – zowel politiek als financieel – dat in staat is 
de veiligheid van zijn burgers te waarborgen. Tijdens de 
Europese Raad van Versailles (10 maart 2022) heeft hij 
voorgesteld 500 miljoen euro beschikbaar te stellen voor 
de versterking van de militaire slagkracht van Oekraïne, 
een maatregel die door de Raad is goedgekeurd. Het is 
tevens van belang de strijd tegen onjuiste informatie op 
te voeren.

In dat verband verwijst de heer Borrell naar de totstand-
koming van het geopolitieke Europa. Een belangrijke 
eerste stap is gezet, maar dat is niet genoeg. De maat-
regelen om Oekraïne te steunen en Rusland te bestraf-
fen vormen een stap in de goede richting. Het is echter 
noodzakelijk dergelijke beslissingen te blijven nemen 
om de slagvaardigheid van de EU te vergroten. Na te 
hebben geluisterd naar de aanbevelingen van de bur-
gerpanels, stelt spreker drie actieterreinen vast waarop 
de EU politieke toezeggingen moet doen en de nodige 
financiële middelen moet vrijmaken:

l’économie européenne. De plus, l’UE devrait désigner 
un représentant politique unique sur la scène interna-
tionale. En outre, Europol devrait devenir une véritable 
police européenne et il faudrait créer une armée euro-
péenne permanente indépendante de l’OTAN. Pour 
renforcer les politiques de coopération avec les pays 
tiers, le panel recommande notamment de défendre les 
droits fondamentaux à l’aide d’une charte qui doit être 
validée par tous les citoyens européens.

Le représentant du panel  de citoyens lituanien s estime 
qu’il faut renforcer le lien avec les pays du partenariat 
oriental. Le panel invite également l’UE à développer 
une politique plus efficace vis-à-vis de la Chine et à 
renforcer les liens avec les pays de l’Afrique du Nord. 
Enfin, le panel est d’avis que l’Ukraine doit devenir le 
vingt-huitième État membre de l’UE.

La représentante du panel  de citoyens néerlandais 
indique que son panel estime que l’UE doit assumer sa 
responsabilité et devenir un bloc plus fort dans le monde 
pour assurer la sécurité internationale et pour aider à 
régler les conflits de façon pacifique.

2) Débat

Le président ouvre le débat en donnant la parole à 
M. Borrell, haut représentant de l’UE pour les Affaires 
étrangères, qui remercie les intervenants ukrainiens pour 
leur témoignage et souligne l’urgence des recomman-
dations des panels de citoyens. La guerre en Ukraine 
montre que nous avons besoin d’une Europe plus forte 
– tant sur le plan politique que financier – qui puisse 
assurer la sécurité de ses citoyens. Lors du Conseil euro-
péen de Versailles (10 mars 2022), l’orateur a proposé de 
libérer 500 millions d’euros pour renforcer les capacités 
militaires de l’Ukraine, mesure qui a été adoptée par le 
Conseil. Il est également important de renforcer la lutte 
contre les fausses informations.

Dans ce cadre, M. Borrell fait allusion à la naissance de 
l’Europe géopolitique. Un premier pas important a été 
posé, mais ce n’est pas suffisant. Les mesures prises 
pour soutenir l’Ukraine et pour sanctionner la Russie 
vont dans le bon sens. Il est toutefois nécessaire de 
continuer à prendre de telles décisions pour augmenter 
la capacité d’action de l’UE. Après avoir écouté les 
recommandations des panels de citoyens, l’orateur 
distingue trois domaines d’action dans lesquels l’UE 
doit prendre des engagements politiques et libérer les 
ressources financières nécessaires:
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– stabiliteit en zelfbeschikking: in haar betrekkingen 
met derde landen moet de EU een evenwicht vinden 
tussen constellaties van waarden (waaronder mensen-
rechten) die van land tot land kunnen verschillen;

– een wereld in vrede: besluitvorming inzake defensie, 
veiligheid en nabuurschapsbetrekkingen;

– versterking van de strategische autonomie: de EU 
moet verantwoordelijkheid nemen op het gebied van 
autonomie.

De heer Borrell verwijst tevens naar de klimaatveran-
dering, die migratiestromen op gang zal brengen die op 
hun beurt geopolitieke spanningen kunnen veroorzaken. 
Hoe kunnen de acties van de EU worden gekoppeld aan 
haar waarden? Volgens de verdragen moet het buiten-
landse beleid van de EU oog hebben voor haar waarden 
en belangen, die soms tegenstrijdig kunnen zijn.

De hoge vertegenwoordiger is ervan overtuigd dat een 
sterker Europa in de wereld berust op haar eenheid 
en solidariteit. Daarvoor is een gemeenschappelijke 
strategische cultuur nodig, met een wereldbeeld van 
gelijkwaardigheid dat het mogelijk maakt gemeenschap-
pelijke uitdagingen aan te wijzen. Zoiets is echter niet 
eenvoudig. De lidstaten van de EU hebben niet altijd 
dezelfde kijk op de wereld. Zo is het niet gemakkelijk 
om een einde te maken aan de energieafhankelijkheid 
van Rusland: sommige EU-lidstaten maken geen gebruik 
van Russisch gas en hebben daarom minder problemen 
met strenge sancties tegen Rusland, wat niet geldt voor 
de lidstaten die Russisch gas afnemen.

Hoe kunnen we een sterkere EU tot stand brengen? 
Ten eerste zou besluitvorming bij gekwalificeerde 
meerderheid het mogelijk maken sneller beslissingen 
te nemen. Eenparigheid van stemmen is een minder 
snelle werkwijze. Ten tweede moet er worden gezorgd 
voor flexibiliteit en nauwere samenwerking, zoals bij de 
euro en het Schengengebied. Niet iedereen gaat tegelijk 
vooruit. Ten derde moeten we strategischer te werk gaan 
en de rol van de hoge vertegenwoordiger versterken.

Hans Dahlgren, Zweeds minister van Europese Zaken 
en voorzitter van de werkgroep «EU in de wereld», 
benadrukt dat de onderwerpen die in deze werkgroep 
worden besproken, belangrijker zijn dan ooit. De oorlog 
in Oekraïne is een aanval tegen de EU.

Mevrouw Jutta Urpilainen, Europees commissaris 
voor Internationale Partnerschappen, vindt dat de EU 

– la stabilité et l’autodétermination: dans ses relations 
avec des pays tiers, l’UE doit trouver un équilibre 
entre les constellations de valeurs (notamment concer-
nant les droits de l’homme) qui peuvent varier d’un 
pays à l’autre;

– un monde qui vit dans la paix: la prise de décision en 
matière de défense, de sécurité et de relations avec le 
voisinage;

– le renforcement de l’autonomie stratégique: l’UE doit 
prendre sa responsabilité en matière d’autonomie.

M. Borrell fait également référence au changement 
climatique qui va engendrer des flux migratoires, qui 
peuvent à leur tour créer des tensions géopolitiques. 
Comment lier les actions de l’UE à ses valeurs? Selon 
les Traités, la politique étrangère de l’UE doit prendre 
en considération ses valeurs et ses intérêts, qui peuvent 
parfois être en contradiction.

Le haut représentant est convaincu qu’une Europe plus 
forte dans le monde se fonde sur son unité et sa solidarité. 
Elle a besoin d’une culture stratégique commune, avec 
une compréhension du monde sur une base égalitaire 
qui permet de distinguer les défis communs. Or, cela 
n’est pas simple. Les États membres de l’UE n’ont pas 
toujours la même perception du monde. Ainsi, il n’est 
pas aisé de mettre fin à la dépendance énergétique de 
la Russie: certains États membres de l’UE ne font pas 
appel au gaz russe et ont donc moins de problèmes à 
sanctionner sévèrement la Russie, ce qui n’est pas le cas 
des États membres qui utilisent le gaz russe.

Comment arriver à une UE plus forte? Premièrement, 
la prise de décision à la majorité qualifiée permettrait 
de prendre des décisions plus rapidement. L’unanimité 
ne permet pas cette rapidité. Deuxièmement, il faut 
faire preuve de souplesse et de davantage de coopé-
ration renforcée, à l’exemple de l’euro et de l’espace 
Schengen. Tout le monde n’avance pas en même temps. 
Troisièmement, il faut faire preuve de davantage d’esprit 
stratégique et renforcer le rôle du haut représentant.

M. Hans Dahlgren, ministre des Affaires européennes 
de la Suède et président du groupe de travail «UE dans le 
monde», souligne que les sujets abordés dans ce groupe 
de travail sont plus importants que jamais. La guerre en 
Ukraine est une attaque contre l’UE.

Mme Jutta Urpilainen, commissaire européen aux 
Partenariats internationaux, est d’avis que, malgré 
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ondanks de oorlog moet vasthouden aan haar waarden 
in haar betrekkingen met de rest van de wereld. Zij 
steunt de organisatie van de CoFE en juicht de actieve 
deelname van jongeren toe. In het huidige conflict is 
de vraag hoe de EU moet reageren. Tot nu toe hadden 
internationale partnerschappen vooral betrekking op 
ontwikkelingshulp aan derde landen. Vandaag gaat het 
meer om gedeelde verantwoordelijkheden en doelstel-
lingen om actuele uitdagingen zoals klimaatverandering 
en migratie aan te pakken. Het initiatief Team Europe, 
waarin alle partners samenwerken, helpt bij de ontwik-
keling van de nieuwe Global Gateway-strategie.

De heer Valdis Dombrovskis, uitvoerend ondervoor-
zitter van de Europese Commissie en belast met «een 
economie die werkt voor de mensen», benadrukt dat de 
Unie bezig is met de invoering van de nodige mecha-
nismen om haar waarden en vrijheden te beschermen. 
Er zijn krachtige maatregelen genomen om Oekraïne 
te steunen en tegelijkertijd het vermogen van Rusland 
om zijn oorlog te financieren, te beperken. Bij de 
Wereldhandelsorganisatie (World Trade Organization 
– WTO) zullen de handelspreferenties voor Rusland 
worden ingetrokken. Niettemin blijft handel belangrijk 
voor economische groei, dus is het belangrijk dat de 
EU haar handelsbetrekkingen in de wereld kan blijven 
ontwikkelen.

Tijdens het debat herinneren alle sprekers eraan dat het 
Oekraïense volk het eerste slachtoffer van de Russische 
invasie was en prijzen het voor zijn moed. Deze oorlog, 
op Europees grondgebied, heeft de context waarin 
de Conferentie plaatsvindt, veranderd. Verschillende 
aspecten van deze oorlog, namelijk de sancties tegen 
Rusland, de gevolgen van de oorlog voor de energie- en 
voedselvoorziening, de steun aan lokale autoriteiten bij 
de opvang van vluchtelingen, enz., worden besproken.

De heer Hendrik Van de Velde, ambassadeur en ver-
tegenwoordiger van de Belgische regering, herinnert 
eraan dat de Russische invasie niet alleen een aanval 
is op de vrijheid van het Oekraïense volk, maar ook op 
de internationale orde en de Europese democratie. De 
EU heeft ten aanzien van deze invasie blijk gegeven 
van eensgezindheid en vastberadenheid. Ze zal deze 
kwaliteiten nodig hebben om haar strategische verant-
woordelijkheden te versterken.

België is van mening dat de vernieuwende ideeën van 
de Europese burgers moeten worden aangegrepen om de 
gevraagde hervormingen op gang te brengen, namelijk 
een doeltreffender buitenlands beleid en een versterking 
van de Europese defensie. België steunt deze voorstellen 
en meent dat ook de rol van de hoge vertegenwoordiger 

la guerre, l’UE doit s’en tenir à ses valeurs dans ses 
relations avec le reste du monde. Elle soutient l’orga-
nisation de la CoFE et salue la participation active des 
jeunes. Dans le conflit actuel, la question est de savoir 
comment l’UE doit répondre. Jusqu’à présent, le parte-
nariats internationaux se traduisaient surtout en aide au 
développement des pays tiers. Aujourd’hui, il est plutôt 
question de responsabilités et d’objectifs partagés afin 
de lutter contre les défis actuels tels que le changement 
climatique et les migrations. L’initiative Team Europe, 
où tous les partenaires travaillent ensemble, permet de 
développer la nouvelle stratégie Global Gateway.

M. Valdis Dombrovskis, vice-président exécutif de la 
Commission européenne en charge de «Une économie 
au service des personnes», souligne que l’Union est en 
train de mettre en place les mécanismes nécessaires 
pour sauvegarder ses valeurs et ses libertés. De fortes 
mesures ont été prises pour soutenir l’Ukraine tout 
en limitant les capacités russes à financer sa guerre. 
À l’Organisation mondiale du commerce (OMC), les 
préférences commerciales octroyées à la Russie seront 
retirées. Néanmoins, le commerce reste important 
pour la croissance économique; il est donc important 
que l’UE puisse continuer à développer ses relations 
commerciales dans le monde.

Lors du débat, tous les intervenants rappellent que le 
peuple ukrainien est la première victime de l’invasion 
russe et tous saluent son courage. Cette guerre, sur le 
territoire européen, a modifié le contexte dans lequel a 
lieu la Conférence. Différents aspects de cette guerre, 
à savoir les sanctions contre la Russie, l’impact de la 
guerre sur l’approvisionnement énergétique et alimen-
taire, le soutien aux collectivités locales dans l’accueil 
des réfugiés, etc. sont discutés.

M. Hendrik Van de Velde, ambassadeur et représentant 
du gouvernement belge, rappelle que l’invasion russe 
n’est pas seulement une attaque contre la liberté du 
peuple ukrainien, mais également une attaque contre 
l’ordre international et une agression contre la démo-
cratie européenne. Face à cette invasion, l’UE s’est 
montrée unie et a fait preuve de détermination. Elle aura 
besoin de ces qualités pour renforcer ses responsabilités 
stratégiques.

La Belgique considère qu’il faut saisir les idées 
novatrices avancées par les citoyens européens pour 
déclencher les réformes qu’ils demandent, à savoir une 
politique étrangère plus efficace et un renforcement de 
la défense européenne. La Belgique soutient ces propo-
sitions et estime qu’il faut également renforcer le rôle 
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moet worden versterkt. Voorts moet de EU beschikken 
over gedeelde militaire capaciteiten die de lidstaten 
samen kunnen financieren. Ten slotte zou besluitvor-
ming met gekwalificeerde meerderheid het buitenlandse 
beleid kunnen versterken en zo de gestelde doelen beter 
kunnen verwezenlijken.

Het handelsbeleid moet ambitieus zijn en openstaan voor 
de wereld, maar ook doelstellingen als duurzame ont-
wikkeling en de bevordering van sociale rechten dienen.

De ambassadeur zegt dat uitbreiding naar de Westelijke 
Balkan mogelijk moet zijn. De EU moet haar steunmaat-
regelen aanscherpen zodat deze landen zo snel moge-
lijk klaar zijn. Bovendien moet de EU vastberadener 
blijven samenwerken met haar zuidelijke en oostelijke 
buurlanden.

De volgende thema’s worden nog door de leden van de 
Conferentie aangekaart:

– de EU moet een echt gemeenschappelijk buitenlands 
beleid ontwikkelen;

– de EU moet een machtsunie worden in plaats van een 
samenwerkingsunie;

– de EU moet zich doen gelden en zichzelf opnieuw 
uitvinden in geopolitiek opzicht en haar verantwoor-
delijkheid nemen;

– de EU moet een grotere rol spelen bij het bevorderen 
van de vrede;

– de toetreding van Oekraïne, Moldavië en Georgië 
tot de EU;

– de ethische en sociale dimensie van het handelsverkeer;

– de bijeenroeping van een Conventie om de EU te 
hervormen en de verdragen te wijzigen;

– de verbetering van de koppeling tussen het Europese 
en het lokale niveau;

– de versterking van de democratische waarden in de 
lidstaten van de EU;

– de noodzaak om de defensiebudgetten van de lidstaten 
aanzienlijk te verhogen.

du haut représentant. De plus, l’UE devrait se doter de 
capacités militaires partagées que les États membres 
pourront financer ensemble. Enfin, le vote à la majorité 
qualifiée permettrait de renforcer la politique étrangère 
et donc de mieux atteindre les objectifs énoncés.

Pour ce qui est de la politique commerciale, elle doit être 
ambitieuse et ouverte sur le monde, mais également mise 
au service d’objectifs tels que le développement durable 
et la promotion des droits sociaux.

L’ambassadeur indique que l’élargissement aux Balkans 
occidentaux doit être possible. L’UE devrait renforcer 
ses mesures d’assistance afin que ces pays soient prêts 
le plus tôt possible. En outre, l’UE doit continuer à tra-
vailler, de manière plus déterminée, avec son voisinage 
au sud et à l’est.

Les thèmes suivants sont encore abordés par les 
membres de la Conférence:

– l’UE doit développer une réelle politique étran-
gère commune;

– l’UE doit devenir une union de la puissance, au lieu 
d’être une union de la coopération;

– l’UE doit s’affirmer et se réinventer sur le plan géo-
politique et prendre ses responsabilités;

– l’UE doit jouer un rôle plus important en faveur 
de la paix;

– l’adhésion de l’Ukraine, de la Moldavie et de la Géor-
gie à l’UE;

– la dimension éthique et sociale des échanges 
commerciaux;

– la convocation d’une Convention pour réformer l’UE 
et modifier les Traités;

– l’amélioration du lien entre le niveau européen et le 
niveau local;

– le renforcement des valeurs démocratiques dans les 
États membres de l’UE;

– la nécessité d’augmenter significativement les budgets 
de défense des États membres.
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Sommige leden hekelen de afwezigheid van verschil-
lende leden van de Raad. Het zou goed zijn om ook de 
reactie van de ministers op de verschillende aanbeve-
lingen te vernemen. De voorzitter van de vergadering 
merkt op dat sommige ministers online aanwezig zijn 
en dat zowel de leden van de Commissie als die van de 
Raad daadwerkelijk bij de Conferentie betrokken zijn.

Andere leden zijn van mening dat de Conferentie over 
de toekomst van Europa een grote pro-Europese farce 
is, die absoluut niet het standpunt van alle Europese 
burgers vertegenwoordigt.

Letland is het eens met de meeste aanbevelingen, maar 
kan het voorstel betreffende de oprichting van een 
Europees leger niet steunen.

Een Deens parlementslid wil vooral de nadruk leggen 
op aanbeveling nr. 2 over energieonafhankelijkheid. 
Hij vraagt ook hoe de EU de wereld beter kan maken.

3) Feedbackmoment

Een Oekraïense vertegenwoordigster dankt alle aan-
wezigen voor hun woorden van steun. De Oekraïners 
strijden voor Europa, maar vergieten daarvoor hun 
eigen bloed. Ze hopen dat de EU de snelle toetreding 
van Oekraïne tot de EU zal steunen.

De vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 1 
zegt veeleer tevreden te zijn over de wijze waarop de 
plenaire zitting verloopt, al had hij gewenst dat de ver-
gaderingen pragmatischer waren.

De vertegenwoordigster van het Europees burger-
panel 2 verzoekt alle deelnemers – ondanks de oor-
log in Oekraïne – het hoofddoel van de Conferentie 
voor ogen te houden, namelijk na te denken over het 
Europa van 2050.

De vertegenwoordiger van burgerpanel 3 vestigt de 
aandacht op het feit dat de aanbevelingen van de werk-
groepen elkaar soms overlappen. Hij stelt bijgevolg voor 
de diverse standpunten in de aanbevelingen met elkaar 
te vergelijken.

De vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 4 
herinnert er eveneens aan dat de deelnemers aan de 
CoFE Europa beter wensen te maken. Hij betreurt dat 
de plenaire niet echt over de aanbevelingen van het panel 
gedebatteerd heeft en hoopt dat er toch een grondig debat 
over zal worden gevoerd.

Certains membres critiquent l’absence de plusieurs 
membres du Conseil. Il serait bien d’avoir également la 
réaction des ministres sur les différentes recommanda-
tions. La présidence de la séance remarque que certains 
ministres sont présents en ligne et que tant les membres 
de la Commission que les membres du Conseil sont 
vraiment impliqués dans la Conférence.

D’autres membres estiment que la Conférence sur l’ave-
nir de l’Europe est une grande farce pro-européenne, qui 
ne représente absolument pas l’avis de tous les citoyens 
européens.

La Lettonie se dit d’accord avec la plupart des recom-
mandations, mais ne peut pas soutenir la proposition sur 
la création d’une armée européenne.

Un parlementaire danois souhaite surtout souligner la 
recommandation no 2 concernant l’indépendance éner-
gétique. Il pose également la question de savoir comment 
l’UE peut rendre le monde meilleur.

3) Moment de feedback

Une représentante ukrainienne remercie toutes les 
personnes présentes pour leurs paroles de soutien. Les 
Ukrainiens se battent pour l’Europe, mais le paient 
aujourd’hui de leur propre sang. Ils espèrent que l’UE 
soutiendra l’adhésion rapide de l’Ukraine à l’UE.

Le représentant du panel de citoyens européens 1 se dit 
plutôt heureux de la façon dont la plénière se déroule, 
même s’il aurait souhaité que les réunions se tiennent 
de façon plus pragmatique.

La représentante du panel de citoyens européens 2 invite 
tous les participants à maintenir – malgré la guerre en 
Ukraine – l’objectif principal de la Conférence en tête, 
à savoir la réflexion sur l’Europe en 2050.

Le représentant du panel de citoyens européens 3 attire 
l’attention sur le fait que les recommandations des diffé-
rents groupes de travail se recoupent parfois. Il suggère 
par conséquent de comparer les différents points de vue 
contenus dans les recommandations.

Le représentant du panel de citoyens européens 4 rap-
pelle également que les participants à la CoFE souhaitent 
rendre l’Europe meilleure. Il regrette que la plénière 
n’ait pas vraiment discuté des recommandations du 
panel et espère qu’elles seront tout de même débattues 
en profondeur.
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De vertegenwoordiger van het Spaanse burgerpanel ver-
dedigt de noodzaak de verdragen te hervormen. Tevens 
meent hij dat de plenaire zitting van de CoFE een plech-
tige verklaring moet opstellen die de Russische invasie 
in Oekraïne veroordeelt en daarbij moet onderstrepen 
dat de strijdkrachten naar Rusland moeten terugkeren.

C. Sessie 3 – Presentatie en bespreking van de 
aanbevelingen van het burgerpanel over het thema 
«Sterkere economie, sociale rechtvaardigheid en 
werkgelegenheid»

De heer Guy Verhofstadt, voorzitter, opent de verga-
dering, die zich buigt over de aanbevelingen van het 
burgerpanel.

 Mevrouw Els Van Hoof en  de heer Karl Vanlouwe , 
Belgische parlementsleden, nemen deel aan deze 
vergadering.

Nagenoeg alle sprekers verwijzen in hun tussenkomst 
naar de crisis in Oekraïne en de impact van deze oorlog 
op Europa.

1) Commentaar van de burgerpanels

De vertegenwoordigers van het Europees burgerpanel 1 
wijzen op de aanbeveling inzake het minimumloon en 
de arbeidstijd (niet langer dan achtenveertig uur per 
week) en de aanbevelingen rond jeugd en ouderen. Zij 
stellen dat prikkels voor thuiswerk voordelen opleveren 
voor werknemers en werkgevers. De aanbeveling gaat 
over de arbeidstijdrichtlijn die moet worden herzien 
opdat het gezinsleven beter met het werk kan worden 
gecombineerd.

Daarnaast w o rden een aantal aanbevelingen geformu-
leerd rond duurzaamheid, economie en het tegengaan 
van verspilling. Bedrijven die grondstoffen verspillen, 
moeten hiervoor worden aangepakt. Er worden ook 
pistes gelanceerd om af te stappen van onze afhankelijk-
heid van grondstoffen buiten Europa. De burgers moeten 
worden betrokken bij het werk van de politici. Men moet 
de democratische waarden bestendigen.

De vertegenwoordigster van het Duitse burgerpanel 
wijst erop dat het panel pleit voor duidelijker regels 
over eerlijke belastingen. Economische subsidies moe-
ten strenger worden gebonden aan duurzaamheid en 
bescherming van het klimaat. Het panel pleit voor de 
invoering van «de digiscore; een digitaal inschattings-
systeem». Bedrijven met een lage digiscore moeten ertoe 
aangezet worden deze te verbeteren.

Le représentant du panel de citoyens espagnols plaide 
pour la nécessité de réformer les Traités. En outre, il 
estime que la plénière de la CoFE devrait rédiger une 
déclaration solennelle condamnant l’invasion russe de 
l’Ukraine en soulignant que les forces armées doivent 
rentrer en Russie.

C. Session 3 – Présentation et discussion des 
recommandations du panel de citoyens sur le thème 
«Une économie plus forte, justice sociale et emploi»

M. Guy Verhofstadt, président, ouvre la réunion, qui 
a pour but d’examiner les recommandations du panel 
de citoyens.

 Mme Els Van Hoof et  M. Karl Vanlouwe , parlementaires 
belges, participent à cette réunion.

La quasi-totalité des intervenants évoque  la crise en 
Ukraine et l’incidence de cette guerre sur l’Europe.

1) Commentaire des panels de citoyens

Les représentants du panel de citoyens européens 1 
évoquent notamment la recommandation relative au 
salaire minimum et au temps de travail (pas plus de 
quarante-huit heures par semaine) ainsi que les recom-
mandations concernant les jeunes et les personnes 
âgées. Ils soulignent que les incitants au télétravail sont 
bénéfiques tant aux travailleurs qu’aux employeurs. La 
recommandation concerne la directive sur le temps de 
travail, dont la révision permettrait de mieux concilier 
vie professionnelle et vie privée.

Une série de recommandations  sont également  formulées 
en ce qui concerne la durabilité, l’économie et la lutte 
contre le gaspillage. Les entreprises qui gaspillent des 
matières premières doivent être sanctionnées. Des pistes 
sont aussi lancées en vue de s’affranchir de la dépen-
dance aux matières premières extra-européennes. Les 
citoyens doivent être associés au travail des responsables 
politiques. Il faut perpétuer les valeurs démocratiques.

La représentante du panel de citoyens allemands indique 
que le panel préconise des règles plus claires en matière 
de fiscalité équitable. Les subventions économiques 
doivent être plus étroitement liées à la durabilité et à la 
protection du climat. Le panel plaide pour l’instauration 
du «digiscore, outil de mesure de maturité numérique». 
Les entreprises affichant un faible digiscore doivent être 
incitées à l’améliorer.
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Het Duitse burgerpanel vindt sociale billijkheid be-
langrijk. Billijke lonen zijn cruciaal op het gebied van 
de sociale rechtvaardigheid. Eén van de voorstellen is 
het invoeren van een basisloon per sector. Er moet een 
basisloon in alle lidstaten worden ingevoerd. Gelijke 
lonen en werkomstandigheden moeten los staan van de 
plaats waar men woont of werkt.

De vertegenwoordigster van het Franse burgerpanel 
somt de pijnpunten op die vastgesteld werden in de 
Franse samenleving. Het panel ijvert voor een geest 
van concurrentie en innovatie. De burgers moeten sa-
menleven met betere kansen voor iedereen. Het streeft 
ook naar de versterking van het onderzoeks-Europa 
en snelle transfers naar het economische weefsel. De 
sleutelsectoren moeten worden versterkt.

Het Franse burgerpanel meent dat men moet investeren 
in energiesectoren en daarnaast de kleine of middelgrote 
ondernemingen (kmo) moet bevorderen en moet inzetten 
op de Europese industriële ontwikkeling. Het recht op 
gezondheid moet worden erkend als e en grondrecht. Het 
Franse burgerpanel wil een minimumloon geïndexeerd 
en gekoppeld aan de levensduurte.

De belastingen moeten worden betaald waar de winst 
wordt gemaakt. Europa moet toegankelijker zijn zodat 
in de afgelegen gebieden de burger betrokken wordt en 
de digitale kloof overwonnen wordt.

De vertegenwoordiger van het Litouwse burgerpanel 
vraagt om een verbetering van de bevoorradingszeker-
heid. De energiebevoorrading moeten verder gediver-
sifieerd worden. Het panel beveelt aan om rekening 
te houden met de socio-economische gevolgen van de 
Green Deal en vraagt kernenergie en gas te gebruiken 
in aanvulling van hernieuwbare energiebronnen.

De Litouwers beklemtonen het belang van de cy-
berbeveiliging met een verdere bescherming van de 
cyberinfrastructuur. Bovendien menen ze dat nieuwe 
handelsovereenkomsten de lat hoog moeten leggen op 
vlak van werkgelegenheid en gezondheid. Er moet ook 
verder worden nagedacht over de gunstige en duurzame 
manieren om leningen te kunnen aangaan en het benut-
ten van EU-fondsen moeten worden geconsolideerd.

De vertegenwoordigster van het Nederlandse burgerpa-
nel wijst op het belang van de input van de burgers. Ze 
wijst erop dat men gebruik moet maken van de sterkte 
van de EU. Er moeten hierbij keuzes worden gemaakt 
en hierbij moet de EU inzetten op de eigen sterktes 

Le panel de citoyens allemands estime que l’équité 
sociale est importante. Des salaires équitables sont 
essentiels en termes de justice sociale. L’une des pro-
positions formulées consiste à instaurer un salaire de 
base par secteur. Il faut par ailleurs mettre en place un 
salaire de base dans tous les États membres. L’égalité 
des salaires et des conditions de travail doit être garantie 
indépendamment du lieu de résidence ou de travail.

La représentante du panel de citoyens français énu-
mère les points névralgiques identifiés dans la société 
française. Le panel prône un esprit de concurrence et 
d’innovation. Les citoyens doivent pouvoir vivre dans 
une société qui offre de meilleures opportunités à tout 
le monde. Un autre objectif est de renforcer l’Europe 
de la recherche et de garantir des transferts rapides vers 
le tissu économique. Il faut consolider les secteurs clés.

Le panel de citoyens français estime qu’il est nécessaire 
d’investir dans les secteurs de l’énergie, de promouvoir 
les petites et moyennes entreprises (PME) et de miser 
sur le développement industriel européen. Le droit à la 
santé doit être reconnu en tant que droit fondamental. 
Le panel de citoyens français souhaite la mise en place 
d’un salaire minimum indexé et lié au coût de la vie.

Les impôts doivent être payés là où les bénéfices sont 
réalisés. L’Europe doit être plus accessible, notamment 
pour que les citoyens des régions plus reculées ne soient 
pas laissés pour compte et pour que la fracture numé-
rique puisse être résorbée.

Le représentant du panel de citoyens lituaniens plaide 
pour l’amélioration de la sécurité d’approvisionnement 
énergétique. Il faut diversifier davantage les sources 
d’approvisionnement en énergie. Le panel recommande 
de tenir compte de l’impact socioéconomique du  Pacte 
vert et demande que le nucléaire et le gaz soient utilisés 
en complément des sources d’énergie renouvelables.

Les Lituaniens soulignent l’importance de la cybersécu-
rité, et notamment d’une amélioration de la protection 
des cyberinfrastructures. Ils estiment en outre que les 
nouveaux accords commerciaux doivent fixer de hautes 
exigences dans les domaines de l’emploi et de la santé. 
Il faut également examiner plus en détail la possibilité 
d’emprunts favorables et durables, et consolider l’utili-
sation des fonds de l’UE.

La représentante du panel de citoyens néerlandais sou-
ligne l’importance de l’apport des citoyens. Elle indique 
qu’il importe d’exploiter les atouts de l’UE. L’Europe 
doit faire des choix en misant sur ses propres forces 
(numérisation, durabilité et infrastructures). La qualité 
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(digitalisering, duurzaamheid en infrastructuur). Ook 
kwaliteit en diversiteit zijn sterktes van de EU.

Daarnaast moet er een duidelijk en billijk belastingstelsel 
komen, waarbij de grote bedrijven een billijk aandeel 
aan belastingen betalen. Iedereen wil een duidelijker 
Europees belastingstelsel.

Tot slot moet de EU meer jobs in het leven roepen. 
Specifieke groepen, zoals jongeren, moeten meer aan-
dacht krijgen via subsidies of via steun. Gelijke kansen 
op de Europese markt moeten samen worden verzekerd.

Mevrouw García Pérez, Europees Parlementslid en 
voorzitster van de werkgroep «Een sterkere economie, 
sociale rechtvaardigheid en werkgelegenheid», beklem-
toont het belang van de dialoog. Vele voorstellen stroken 
met de projecten waar de Europese instellingen thans 
aan werken, zoals het beperken van de uurroosters, de 
toegang van de jongeren tot huisvesting, enz.

De Europese economie moet sterker zijn. In Europa moet 
het geld via eerlijke belastingen herverdeeld word en met 
het oog op een socialer en eerlijker Europa.

De woordvoerder van de werkgroep stelt tot slot dat de 
pandemie een grote impact heeft gehad op de jongeren. 
De EU moet een sterkere partner worden in de wereld 
en moet werk maken van een economie waar iedereen 
sterker wordt en niemand achterwege raakt.

2) Debat

De heer Mureşan, Europees Parlementslid, stelt dat de 
EU de binnenmarkt verder moet versterken en ervoor 
zorgen dat haar economie sterker en meer competitief 
is. Politici mogen niet raken aan de concurrentiekracht 
van Europa en moeten denken aan de oprichting van 
een Europese mededingingsautoriteit. Men moet werken 
aan een Europa met minder schulden voor de jongeren.

De heer Kingma, die de Nederlandse regering ver-
tegenwoordigt, merkt op dat burgers willen dat de 
bedrijven een eerlijke bijdrage aan belastingen betalen. 
Nederlandse burgers willen dat alles wat de welvaarts-
staat betreft een bevoegdheid blijft van de lidstaten.

De heer Buchmann, Oostenrijks parlementslid, stelt 
het belang van de kritieke infrastructuur voorop. 
Halfgeleiders en farmaceutische producten moeten meer 
in Europa geproduceerd worden. De EU moet werken 
aan een veerkrachtige economie.

et la diversité sont également des atouts sur lesquels 
l’UE peut compter.

Il faut par ailleurs mettre en place un système fiscal clair 
et équitable, dans le cadre duquel les grandes entreprises 
doivent payer leur juste part d’impôts. Tout le monde 
est demandeur d’un système fiscal européen plus clair.

Enfin, l’UE doit créer plus d’emplois. Il y a lieu d’être 
plus attentif à certains groupes spécifiques, comme les 
jeunes (subventions, aides diverses, etc.). C’est ensemble 
que nous devons assurer l’égalité des chances sur le 
marché européen.

Mme García Pérez, députée européenne et présidente 
du groupe de travail «Une économie plus forte, justice 
sociale et emploi», souligne l’importance du dialogue. 
De nombreuses propositions vont dans le sens des pro-
jets sur lesquels les institutions européennes travaillent 
actuellement, comme la limitation des horaires de tra-
vail, l’accès des jeunes au logement, etc.

L’économie européenne doit être plus forte. En Europe, 
il faut redistribuer l’argent par le biais d’un système 
d’imposition équitable, pour une Europe plus sociale 
et plus juste.

Enfin, le porte-parole du groupe de travail rappelle que 
la pandémie de coronavirus a eu un impact majeur sur 
les jeunes. L’UE doit devenir un partenaire plus fort dans 
le monde et œuvrer à une économie où chacun devienne 
plus fort et où personne ne soit laissé pour compte.

2) Débat

M. Mureşan, député européen, souligne que l’UE doit 
continuer à renforcer le marché intérieur et veiller à 
rendre son économie plus forte et plus compétitive. Les 
politiques ne peuvent pas toucher à la compétitivité de 
l’Europe et doivent réfléchir à la création d’une autorité 
européenne de la concurrence. Il faut tâcher de laisser 
aux jeunes une Europe moins endettée.

M. Kingma, qui représente le gouvernement néerlandais, 
fait remarquer que les citoyens veulent voir les entre-
prises payer une juste contribution fiscale. Les citoyens 
néerlandais veulent que tout ce qui a trait à l’État-provi-
dence reste une compétence des États membres.

M. Buchmann, parlementaire autrichien, insiste sur 
l’importance primordiale des infrastructures critiques. 
Les semi-conducteurs et les produits pharmaceutiques 
doivent être produits davantage en Europe. L’UE doit 
s’efforcer d’avoir une économie résiliente.
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De heer Visentini, Europees vakverbond, vindt dat 
deze aanbevelingen een ambitieuze sociale agenda 
definiëren, en verder gaan dan bestaande wetgeving en 
wetgevingsplannen. De EU zal moeten evolueren naar 
de gekwalificeerde meerderheid als ze vooruitgang wil 
boeken. Er moet een concreet stappenplan komen. Men 
kan niet aanvaarden dat de aanbevelingen niet aan boord 
worden genomen omdat ze te ambitieus zouden zijn. Wat 
kan men samen doen opdat de aanbevelingen realiteit 
worden? Het Europees vakverbond pleit voor een sociaal 
rechtvaardigheidsprotocol, dat stelt dat sociale rechten 
minstens even belangrijk zijn als economische vooruit-
gang. Dit staat niet in het verslag en spreker vraagt de 
voorzitter om dit element ook op te nemen.

Mevrouw Bischoff, Europees Parlementslid, herinnert 
aan het SURE (Support to mitigate Unemployment Risks 
in an Emergency)-programma, dat burgers beter heeft 
beschermd tijdens de pandemie. De voorstellen, zoals 
de oproep tot een leefloon en een fatsoenlijk pensioen, 
zijn zeer goed. Deze aanbevelingen zijn belangrijk in 
de discussie tussen het  Europees Parlement en de Raad. 
Sommige lidstaten in de Raad willen de drempel niet. 
Toch meent spreekster dat men sneller moet werken om 
te voorkomen dat de EU zou destabiliseren. Aanbeveling 
nr. 19 is ook belangrijk; sociale vrede kan alleen bloeien 
als de wortels diep zijn.

Mevrouw Romer Westh, die de Deense regering verte-
genwoordigt, beklemtoont het belang van scholing en 
opleiding voor alle Europeanen. De aanbevelingen op 
het vlak van gendergelijkheid en arbeidsparticipatie van 
vrouwen zijn ook belangrijk. Het subsidiariteitsbeginsel 
en de nationale bevoegdheidsverdeling moeten echter 
worden geëerbiedigd.

De vertegenwoordiger van het Economisch en Sociaal 
Comité vraagt om een kader voor de ondernemers die 
banen scheppen. Wat zijn de plannen hiervoor op het 
vlak van de EU?

Mevrouw Ferreira, Europees commissaris voor Cohesie 
en Hervormingen, acht het belangrijk dat de burgers 
centraal staan in het debat. De dramatische ontwik-
kelingen in Oekraïne herinneren aan de oorsprong 
van het Europese project. Als men de toekomst van de 
EU wil beschermen, moet men trouw blijven aan de 
Europese waarden en daarom moet men meer dan ooit 
het Europese model uitdragen. Het moet niet worden 

Selon M. Visentini, de la Confédération européenne des 
syndicats, les recommandations qui sont à l’examen 
définissent un agenda social ambitieux et vont plus loin 
que la législation et les projets de législation actuels. 
L’UE devra évoluer vers la majorité qualifiée si elle veut 
progresser. Il faut élaborer un plan concret par étapes. 
On ne peut pas accepter que les recommandations ne 
soient pas retenues parce qu’elles sont trop ambitieuses. 
Que peut-on entreprendre ensemble pour que les recom-
mandations soient effectivement mises en œuvre? La 
Confédération européenne des syndicats plaide en 
faveur d’un protocole de justice sociale affirmant que 
les droits sociaux sont au moins aussi importants que 
le progrès économique. Ce point ne figure pas dans le 
compte rendu et l’intervenant demande au président de 
bien vouloir l’intégrer également.

Mme Bischoff, députée européenne, rappelle le pro-
gramme SURE (Support to mitigate Unemployment 
Risks in an Emergency), qui a permis de mieux protéger 
les citoyens pendant la pandémie. Les propositions, par 
exem ple l’appel à l’instauration d’un revenu d’intégra-
tion et d’une pension décente, sont très positives. Les 
recommandations formulées revêtent une grande impor-
tance dans le cadre de la discussion entre le Parlement 
européen et le Conseil. Certains États membres au sein 
du Conseil ne souhaitent pas qu’un seuil soit imposé. 
L’intervenante estime toutefois qu’il faudrait accélérer 
les choses afin d’éviter que l’UE ne soit déstabilisée. La 
recommandation no 19 est également importante: la paix 
sociale ne peut s’épanouir que si elle est bien enracinée.

Mme Romer Westh, qui représente le gouvernement 
danois, insiste sur l’importance de l’éducation et de la 
formation pour tous les Européens. Les recommanda-
tions en matière d’égalité des genres et de participation 
des femmes au marché du travail sont également impor-
tantes. Le principe de subsidiarité et la répartition natio-
nale des compétences doivent cependant être respectés.

Le représentant du Comité économique et social 
demande un cadre pour les entrepreneurs qui créent 
de l’emploi. Quels sont à cet égard les projets au 
niveau de l’UE?

Selon Mme Ferreira, commissaire européenne à la 
Cohésion et aux Réformes, il est important que les 
citoyens soient au centre du débat. Les développements 
dramatiques en Ukraine nous rappellent l’origine du 
projet européen. Si l’on veut préserver l’avenir de l’UE, 
on doit rester fidèle aux valeurs européennes et, par 
conséquent, faire rayonner plus que jamais le modèle 
européen. Celui-ci ne doit pas être imposé depuis 
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opgelegd vanuit Brussel, maar de vertegenwoordigers 
van burgers  moeten via een bottom-up-benadering 
voorstellen doen.

Veel aanbevelingen gaan terecht over duurzaamheid 
(aanbevelingen nrs. 9 en 11). Ongeveer de helft van 
alle cohesieprogramma’s zijn gericht op innovatieve en 
groene investeringen en daarvoor is één miljard euro 
uitgetrokken. Het is cruciaal voor de Europese klimaat- 
en energieprojecten om alle kansen te grijpen.

De aanbeveling over optreden tegen braindrain en ont-
volking en de aanbeveling inzake digitalisering op het 
platteland is van groot belang. De Commissie poogt de 
verschillen in de EU weg te werken. Er komt een inves-
tering van 80 miljard euro in digitale transitie.

Tot slot pleit de eurocommissaris voor de ontwikkeling 
van de vaardigheden bij de overheden en  het gebruik 
van het instrument van technische bijstand.

De heer Pavić, Kroatisch parlementslid, vindt solida-
riteit een fundamentele waarde. Als economie moeten 
de EU sterk, duurzaam en groen zijn. In de Europese 
begroting moet er ook plaats zijn voor het opvolgen van 
de programma’s.

3) Feedbackmoment

De woordvoerder van het Europees burgerpanel 3 wijst 
op het negatief effect van groei op klimaat.

De woordvoerster van het Europees burgerpanel 2 stelt 
dat zonder cultuur er geen groei kan zijn. Het is van 
belang dat iedereen toegang krijgt tot informatie en 
vorming. Zij hoopt dat dit werk een eerste stap is in de 
richting van een Europa van de toekomst.

Mevrouw Nicola Beer, Europees Parlementslid, pleit 
voor meer investeringen in opleiding zowel voor de 
jeugd als voor de ouderen, wat ten goede komt aan de 
weerbaarheid van Europa. Een sterke economie betekent 
sterke kmo’s.

De heer Vuorenkoski, die de Finse regering vertegen-
woordigt, zegt dat de reactie van de EU ten aanzien van 
de Russische agressie aantoont hoe sterk de EU kan 
zijn. Spreker meent dat de EU-ambitie op het vlak van 
klimaat verhoogd moet worden. Men moet  ook blijven 
investeren in opleiding en onderwijs, onder meer om 

Bruxelles, mais les représentants des citoyens doivent 
formuler des propositions dans une approche bottom-up.

De nombreuses recommandations portent à juste titre 
sur le développement durable (recommandations nos 9 et 
11). Environ la moitié des programmes de cohésion sont 
axés sur des investissements novateurs et verts, et un 
milliard d’euros a été débloqué à cet effet. Il est essentiel 
de saisir toutes les opportunités dans le cadre des projets 
européens dans le domaine du climat et de l’énergie.

La recommandation relative aux mesures de lutte contre 
la fuite des cerveaux et la dépopulation ainsi que la 
recommandation relative à la numérisation des zones 
rurales revêtent une grande importance. La Commis-
sion tente d’éliminer les disparités au sein de l’UE. 
Des investissements à hauteur de 80 milliards d’euros 
seront effectués pour soutenir la transition numérique.

Enfin, la commissaire européenne plaide pour le 
développement des compétences au sein des pouvoirs 
publics et pour le recours à l’instrument de l’assistance 
technique.

M. Pavić, parlementaire croate, estime que la solidarité 
est une valeur fondamentale. L’UE doit avoir une éco-
nomie forte, durable et verte. Il doit également y avoir 
de la place, dans le budget européen, pour le suivi des 
programmes.

3) Moment de feedback

Le porte-parole du panel de citoyens européens 3 sou-
ligne l’effet négatif de la croissance sur le climat.

La porte-parole du panel de citoyens européens 2 sou-
ligne qu’aucune croissance n’est possible sans culture. Il 
est important que tout le monde ait accès à l’information 
et à l’éducation. L’intervenante espère que le travail 
réalisé est un premier pas vers une Europe du futur.

Mme Nicola Beer, députée européenne, plaide pour un 
accroissement des investissements dans la formation des 
jeunes comme des moins jeunes, ce qui contribuerait à 
renforcer la résilience de l’Europe. Une économie forte 
suppose des PME fortes.

M. Vuorenkoski, qui représente le gouvernement finlan-
dais, affirme que la réaction de l’UE face à l’agression 
russe montre la force que peut avoir l’UE. L’intervenant 
estime que l’UE doit revoir à la hausse son ambition 
climatique. Il faut également continuer d’investir dans 
la formation et l’éducation, entre autres pour renforcer 
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gendergelijkheid te versterken. De diversiteit van de 
nationale systemen blijft hiervoor de basis. Tot slot be-
nadrukt hij dat sterke maatregelen voor internationale 
samenwerking nodig zijn tegen belastingontduiking.

4) Vragen

De vertegenwoordigster van het Finse burgerpanel  wil 
de aandacht vestigen op het gevaar van nieuwe inves-
teringen buiten het groei- en stabiliteitspakket. Zal men 
«neen» zeggen tegen meer toekomstige schulden?

Vertegenwoordigers van het Economisch en Sociaal 
Comité en van de sociale partners vragen of er nood-
maatregelen mogelijk zijn om bedrijven te steunen tegen 
de gevolgen van de oorlog in Oekraïne .

In haar antwoord laat Europarlementslid Bischoff weten 
dat ze hoopt dat er ooit een permanent mechanisme in 
het leven wordt geroepen om de economie te stabiliseren.

Mevrouw Ferreira, Europees commissaris voor Cohesie 
en Hervormingen, antwoordt op haar beurt dat de 
Europese Commissie de lidstaten zal helpen om de 
Oekraïense vluchtelingen op te vangen. De lidstaten 
kunnen nu al beroep doen op de cohesiefondsen van 
Europa om de nodige instrumenten in te zetten. Er wordt 
enkel nog gewacht op het akkoord van het Europees 
Parlement en de Raad om een tweede instrument in 
te zetten met ingang van 24 februari 2022, de datum 
waarop de  Russische invasie heeft plaatsgevonden.

5) Voortzetting debat

De heer Richmond, Iers parlementslid, overloopt een 
aantal aanbevelingen. Ten eerste pleit hij voor stimuli 
inzake thuiswerk. Ten tweede is hij het niet eens met 
de harmonisatie van de belastingen in de  Unie. Kleine 
lidstaten moeten in staat zijn om investeringen aan te 
trekken. Men moeten wel de kapitaalmarkt beter ver-
enigen. Tot slot verwijst spreker naar de oorsprong van 
de EU, waarbij de voedsel- en energiezekerheid voor de 
Europeanen voorop stond.

De heer Rouillon, die het Comité van de Regio’s verte-
genwoordigt, beklemtoont het belang van territoriale co-
hesie, de investeringen op lange termijn, de berekening 

l’égalité des genres. Pour ce faire, le fondement reste la 
diversité des systèmes nationaux. Enfin, l’intervenant 
souligne que des mesures fortes doivent être prises pour 
qu’une coopération internationale soit mise en place 
pour lutter contre l’évasion fiscale.

4) Questions

La représentante du panel de citoyens finlandais veut 
attirer l’attention sur le danger que représentent de 
nouveaux investissements réalisés en dehors du pacte de 
croissance et de stabilité. S’opposera-t-on à un accrois-
sement des dettes à l’avenir?

Des représentants du Comité économique et social ainsi 
que des représentants des partenaires sociaux demandent 
s’il est possible de prendre des mesures d’urgence pour 
soutenir les entreprises face aux conséquences de la 
guerre en Ukraine.

Dans sa réponse, Mme Bischoff, députée européenne, 
exprime son souhait qu’un mécanisme permanent soit 
créé pour stabiliser l’économie.

Mme Ferreira, commissaire européenne à la Cohésion 
et aux Réformes, répond à son tour que la Commission 
européenne aidera les États membres à accueillir les 
réfugiés ukrainiens. Les États membres peuvent dès 
à présent faire appel aux fonds de cohésion européens 
pour mettre en place les instruments nécessaires. On 
n’attend plus que l’accord du Parlement européen et du 
Conseil pour mettre en œuvre un deuxième instrument 
à compter du 24 février 2022, date de l’invasion russe.

5) Poursuite du débat

M. Richmond, parlementaire irlandais, passe en revue 
un certain nombre de recommandations. Tout d’abord, 
il préconise la mise en œuvre de mesures incitatives 
en faveur du travail à domicile. Il indique ensuite qu’il 
n’approuve pas l’idée d’une harmonisation de la fiscalité 
au sein de l’Union. Les petits États membres doivent être 
en mesure d’attirer des investissements. Ce qu’il faut 
faire, en revanche, c’est unifier davantage les marchés 
des capitaux. Enfin, l’intervenant rappelle l’origine de 
la création de l’UE et le fait qu’à l’époque, l’une des 
priorités était la sécurité alimentaire et énergétique pour 
les Européens.

M. Rouillon, qui représente le Comité des régions, 
souligne l’importance de la cohésion territoriale, des 
investissements à long terme, du calcul du déficit dans 
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van het tekort in het stabiliteitspact, de harmonisatie van 
het sociale beleid en een eerlijk belastingbeleid.

Mevrouw Vana, Europees  Parlementslid, stelt dat 
de aanbevelingen wijzen op de nood aan een sociaal 
Europa. Investeringen in klimaat zijn nodig in plaats 
van in militair materiaal.

De heer Urbanek, vertegenwoordiger van het Europees 
burgerpanel 2, wijst op aanbeveling nr. 21 van zijn panel 
over overheidsinvesteringen, gepaste arbeidsplekken en 
de verbetering van de levenskwaliteit. De bedoeling is 
om de overheidsmiddelen eerlijker te gebruiken zodat 
de burgers weten waar het overheidsgeld naartoe gaat 
en hoe dat gebeurt. Daarnaast slaat levenskwaliteit ook 
op een gezond milieu.

De heer Cigler Kralj, die de Sloveense regering verte-
genwoordigt, meent dat de EU heel wat kan doen, maar 
ze moet ook rekening houden met het subsidiariteitsbe-
ginsel. De arbeids- en woonomstandigheden moeten 
worde n verbeterd. Er moeten duurzame banen en een 
gezonde werkomgeving gecreëerd worden. De EU moet 
zich ook concentreren op kwetsbare groepen. De sociale 
pijler moet haar belangrijkste focus zijn.

De heer Mollenhauer, vertegenwoordiger van het 
Europees burgerpanel 3, stelt vast dat het hier enkel over 
werknemers gaat en niet om zelfstandigen. Hij vindt het 
niet meer dan fair dat men ook met deze beroepsgroep 
rekening houdt.

Mevrouw McGuinness, Europees commissaris 
voor Financiële Diensten, Financiële Stabiliteit en 
Kapitaalmarktenunie, vindt het goed dat de panels aan-
bevelingen doen die verder gaan dan wat de Commissie 
momenteel doet. De eurocommissaris vermeldt aanbe-
veling nr. 10 over hernieuwbare energie en de vergun-
ningen, alsook aanbeveling nr. 42 over strategische auto-
nomie. Energie en voedselzekerheid zijn zeer belangrijk. 
In tijden van crisis zijn we vaak het sterkst, omdat we 
dan over onze schaduw springen.

De heer Schäfer, Duits parlementslid, vindt het belang-
rijk dat de jeugd perspectieven krijgt op de arbeids-
markt. Tezelfdertijd moet men duidelijk maken dat de 
levensomstandigheden en normen vergelijkbaar moeten 
zijn, maar dat niet alles communautair moet worden. 
Vertegenwoordigers van nationale parlementen moeten 
focussen op meer gemeenschappelijk Europees beleid 
en dat verdedigen.

le cadre du pacte de stabilité, de l’harmonisation des 
politiques sociales et d’une politique fiscale équitable.

Mme Vana, députée européenne, indique que les recom-
mandations soulignent la nécessité de bâtir une Europe 
sociale. Il faut investir en faveur du climat plutôt que 
dans du matériel militaire.

M. Urbanek, représentant du panel de citoyens euro-
péens 2, fait mention de la recommandation no 21 de 
son panel concernant les investissements publics, la 
création d’emplois appropriés et une meilleure qualité 
de vie. L’objectif est de veiller à ce que l’argent public 
soit utilisé de manière plus équitable et que les citoyens 
sachent comment il est dépensé et suivant quelles moda-
lités. Par ailleurs, la qualité de vie renvoie aussi à l’idée 
d’un environnement sain.

M. Cigler Kralj, qui représente le gouvernement slovène, 
estime que l’UE peut faire beaucoup, mais qu’elle doit 
aussi tenir compte du principe de subsidiarité. Il faut 
améliorer les conditions en termes de travail et de 
logement. Il faut aussi créer des emplois durables et un 
environnement de travail sain. L’UE doit se concentrer 
aussi sur les groupes vulnérables. Le pilier social devrait 
être sa priorité.

M. Mollenhauer, représentant du panel de citoyens euro-
péens 3, constate qu’en l’espèce, on parle uniquement 
des travailleurs salariés et pas des indépendants. La 
moindre des choses serait de tenir compte aussi de ce 
groupe professionnel.

Mme McGuinness, commissaire européenne aux Ser-
vices financiers, à la Stabilité financière et à l’Union 
des marchés des capitaux, se réjouit que les panels for-
mulent des recommandations qui aillent au-delà de ce 
que la Commission fait actuellement. La commissaire 
mentionne la recommandation no 10 sur les énergies 
renouvelables et les permis ainsi que la recommandation 
no 42 sur l’autonomie stratégique. L’énergie et la sécurité 
alimentaire sont fondamentales. C’est en période de 
crise que l’on est souvent le plus fort car on doit alors 
redoubler d’efforts.

M. Schäfer, parlementaire allemand, estime qu’il est 
important de donner aux jeunes des perspectives sur le 
marché du travail. Cela étant, il faut aussi dire clairement 
que les conditions de vie et les normes doivent être com-
parables, mais que tout ne doit pas être communautaire. 
Les représentants des parlements nationaux doivent 
insister sur la nécessité de développer davantage de 
politiques communes en Europe et défendre cette idée.
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6) Feedbackmoment

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 2 
wijst op verschillen tussen de lidstaten, zoals de bena-
dering van het minimumloon, de wil om al dan niet tot 
de euro toe te treden en de discrepantie tussen het aantal 
beschikbare banen en de wil tot werken.

Een vertegenwoordigster van het Europees burgerpa-
nel 1 wijst op het belang van kmo’s als ruggengraat 
van onze economie.  Kmo’s zouden op het vlak van 
duurzaamheid sneller kunnen handelen. Voorts meent 
zij dat kernenergie bezwaarlijk als duurzame energie 
kan worden beschouwd.

Mevrouw Willems, die de sociale partners vertegen-
woordigt, vindt dat de kmo’s hard zijn getroffen tijdens 
de pandemie, en nu zijn ze bevreesd voor de sancties. Er 
moet hier meer rekening mee gehouden worden.

De vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 4 
merkt op dat het vrij verkeer van goederen en personen 
veel heeft betekend. Kleine bedrijven kregen andere 
afzetmarkten. Zo is een ander Europa gegroeid. De 
voorstellen van de panels zijn een aanvulling op deze 
initiatieven. Het is belangrijk dat er eerlijke belastingen 
zijn en een goed inkomen, want dit is nodig om het vrij 
verkeer van goederen mogelijk te maken. Het minimum-
loon zijn we verschuldigd aan de jonge generaties. Alleen 
zo kan men spreken van het verkeer van knappe koppen 
en komt er geen braindrain van knappe koppen. Men 
moet de voorwaarden scheppen om de vaardigheden te 
verbeteren.

Mevrouw Pereira, Europees  Parlementslid, vindt dat het 
stabiliteitspact herzien moet worden. De lonen van de 
werknemers moeten worden verhoogd. Dit is de enige 
manier om de armoede te bannen.

Mevrouw Brantner, die de Duitse regering vertegen-
woordigt, verdedigt de voorstellen over een leefbaar 
loon. Het voorstel om elk product ook digitaal te kunnen 
aankopen, is een goed idee om de voetafdruk te doen 
afnemen. De digitale soevereiniteit is belangrijk om 
onze eigen infrastructuur in Europese handen te hebben.

Tijdens het debat komt ook de vraag of de «groene 
verslaggeving» waartoe bedrijven verplicht zijn geen 
overlast schept. Hierop wordt geantwoord dat groene 
verslaglegging door bedrijven een goed middel is om 

6) Session de feedback

Un représentant du panel de citoyens européens 2 sou-
ligne les différences qui existent entre les États membres 
en ce qui concerne l’approche en termes de salaire 
minimum, la volonté d’adhérer ou non à la zone euro 
et le décalage entre le nombre d’emplois disponibles et 
la volonté de travailler.

Une représentante du panel de citoyens européens 1 
souligne l’importance des PME en tant que colonne 
vertébrale de notre économie. Les PME pourraient agir 
plus rapidement sur le plan de la durabilité. Elle estime 
en outre que l’énergie nucléaire saurait difficilement 
être considérée comme une énergie durable.

Mme Willems, qui représente les partenaires sociaux, 
fait remarquer que les PME ont été durement touchées 
pendant la pandémie et qu’à présent, elles redoutent 
l’incidence des sanctions. Il faut prendre cet aspect 
davantage en compte.

Le représentant du panel de citoyens européens 4 sou-
ligne que la libre circulation des biens et des personnes 
a eu une portée considérable. Cela a permis aux petites 
entreprises de trouver d’autres débouchés. Une autre 
Europe a pu ainsi se développer. Les propositions des 
panels complètent ces initiatives. Il est important que 
la fiscalité soit équitable et que le niveau des revenus 
soit correct car c’est un prérequis en termes de libre 
circulation des biens. Nous devons instaurer le salaire 
minimum pour les jeunes générations. On pourra alors 
parler non plus de fuite mais de libre circulation des 
«cerveaux». Il faut créer les conditions pour améliorer 
les compétences.

Mme Pereira, députée européenne, pense qu’il faut 
revoir le pacte de stabilité. Les salaires des travailleurs 
doivent être augmentés. C’est la seule manière d’éradi-
quer la pauvreté.

Mme Brantner, qui représente le gouvernement alle-
mand, défend les propositions sur un salaire décent. La 
proposition prévoyant que chaque produit puisse être 
acheté aussi par voie numérique est une bonne idée pour 
réduire l’empreinte carbone. La souveraineté numérique 
est importante pour que notre propre infrastructure soit 
dans des mains européennes.

Lors du débat, on pose aussi la question de savoir si 
l’établissement de rapports verts qui incombe aux 
entreprises ne génère pas trop de contraintes. On répond 
que ces rapports sont un bon moyen pour planifier la 



( 42 )7-334/1 – 2022/2023
DOC 55 2091/004

de transitie te plannen. Het staat het bedrijfsleven vrij 
suggesties tot verbetering te lanceren.

Mevrouw Bora, vertegenwoordigster van de lokale en 
regionale autoriteiten, vermeldt de aanbeveling over de 
gendergelijkheid. Alle voorstellen moeten dit aspect 
mee aan boord nemen. De toekomst van Europa is ook 
de toekomst van de vrouwen.

Mevrouw Gambardella, die de civiele samenleving 
vertegenwoordigt, vraagt sociale bescherming voor 
iedereen ongeacht onder welk statuut men werkt. Men 
moet het hebben over het economisch bestuur. Het stabi-
liteits- en groeipact moet door een welzijnspact worden 
vervangen. Europa mag niet bang zijn en moet kijken 
naar andere strategieën.

Mevrouw Milinkovic, vertegenwoordiger van het 
Europees burgerpanel 4, wijst op aanbeveling nr. 1 
waarin over minimumlonen gesproken wordt. Men 
moet zich ervan bewust zijn dat er ook armere lidstaten 
zijn met een laag basisinkomen. Een minimumloon en 
gelijke sociale rechten zouden een goede zaak zijn en 
aldus de EU in haar geheel versterken. Er moet ook een 
pleidooi voor de duurzaamheid van de Europese Unie, 
dat zelfvoorzienend moet zijn, komen.

De heer Van Apeldoorn, Nederlands parlementslid, stelt 
zich de vraag of een aantal onderwerpen op Europees 
niveau moeten worden behandeld. Hij vraagt om eer-
biediging van de subsidiariteit. De vraag is echter wel 
welke rol de Europese instellingen kunnen spelen bij de 
toegang tot waardige huisvesting.

7) Besluit

Europarlementslid Bischoff vat het debat als volgt samen:

– er is veel steun voor een socialer Europa en het 
wegwerken van ongelijkheid,  een waardig loon, een 
minimumloon, gezonde arbeidsomstandigheden, enz.;

– duurzaamheid krijgt veel aandacht; duurzame onder-
nemingen concurreren beter en zijn weerbaarder;

– digitalisering voor burgers en ondernemingen is be-
langrijk; dit vergt een goede opleiding;

transition. Les entreprises sont libres de proposer des 
pistes d’amélioration.

Mme Bora, représentante des autorités locales et régio-
nales, mentionne la recommandation sur l’égalité des 
genres. Toutes les propositions doivent tenir compte 
de cet aspect. L’avenir de l’Europe est aussi l’avenir 
des femmes.

Mme Gambardella, qui représente la société civile, 
réclame une protection sociale pour chaque citoyen, quel 
que soit le statut sous lequel il travaille. Il faut parler 
de la gouvernance économique. Il faudrait remplacer 
le pacte de stabilité et de croissance par un pacte sur le 
bien-être. L’Europe ne doit pas avoir peur et doit envi-
sager d’autres stratégies.

Mme Milinkovic, représentante du panel de citoyens 
européens 4, mentionne la recommandation no 1 qui 
parle de salaires minimums. Il faut être conscient qu’il 
y a aussi des États membres plus pauvres avec un faible 
revenu de base. L’instauration d’un salaire minimum 
et d’une égalité en termes de droits sociaux serait une 
bonne chose et renforcerait l’UE dans son ensemble. 
Il faudrait plaider aussi pour la durabilité de l’Union 
européenne, qui devrait être autosuffisante.

M. Van Apeldoorn, parlementaire néerlandais, se 
demande si certains sujets doivent être traités au niveau 
européen. Il réclame le respect du principe de subsidia-
rité. La question est toutefois de savoir quel rôle les ins-
titutions européennes peuvent jouer en ce qui concerne 
l’accès à un logement décent.

7) Conclusion

Mme Bischoff, députée européenne, résume le débat 
comme suit:

– un soutien marqué se manifeste pour une Europe plus 
sociale et la suppression des inégalités, pour un salaire 
décent, un salaire minimum, de bonnes conditions de 
travail, etc.;

– la durabilité bénéficie d’une grande attention; les 
entreprises durables sont plus compétitives et plus 
résistantes;

– la numérisation pour les citoyens et les entreprises est 
importante; cela nécessite une bonne formation;
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– duurzaamheid betekent ook een beter energiebeleid. 
De Green Deal zal sneller moeten worden geïmple-
menteerd als we de crisis te boven willen komen.

D. Sessie 4 – Presentatie en bespreking van de 
aanbevelingen van het burgerpanel over het thema 
«Digitale transformatie»

De heer Clément Beaune, Frans staatssecretaris bevoegd 
voor Europese Aangelegenheden en voorzitter van de 
sessie, geeft het woord aan de vertegenwoordigers van 
de burgerpanels die hun aanbevelingen voorstellen.

1) Commentaar van de burgerpanels

De vertegenwoordigers van het Europees burgerpanel 1 
stellen elk een aantal aanbevelingen voor. Mevrouw 
Magnery stelt de aanbevelingen voor in verband met 
digitaal onderwijs. Er mogen geen «witte zones»  (zones 
zonder toegang tot het internet) zijn. Digitaal materiaal 
op school kunnen gebruiken is noodzakelijk zodat on-
derwijs op afstand kan worden verzekerd. Lessen over 
de gevaren van sociale media zouden verplicht moeten 
worden bijgebracht op de scholen. Niemand kan aan de 
kant worden geschoven in een digitale unie.

De heer Hofman stelt de aanbevelingen over gegevens-
bescherming (nrs. 42 tot en met 45) voor. De bewaring 
en beveiliging van de gegevens moeten duidelijk worden 
uitgelegd. Er is controle nodig van de gegevens die wor-
den bijgehouden door bedrijven die hun zetel buiten de 
EU hebben. Burgers moeten  vertrouwen kunnen hebben 
in een EU die ervoor zorgt dat de gegevens nauwkeurig 
worden beheerd.

Op haar beurt beklemtoont mevrouw Mazevski de nood 
aan innovatieve en kwaliteitsvolle infrastructuur wat 
breedband betreft. Er zijn grote investeringen nodig 
om de digitale kloof te dichten. Het panel stelt voor dat 
de bevoegdheden van de EU worden uitgebreid wat de 
vervolging van cybercriminelen betreft. Het moet moge-
lijk zijn boetes te geven voor haatspraak op het internet.

Tot slot formuleert de heer Fernandes drie aanbevelingen 
over smart working en verplaatsing van economische 
activiteiten naar landen buiten de EU. Niemand mag 
worden achtergelaten bij de digitale transformatie. Fake 
news moet en bestreden worden.

– la durabilité passe aussi par une meilleure politique 
énergétique. Nous devrons mettre le  Pacte vert en 
œuvre plus rapidement si nous voulons surmon-
ter la crise.

D. Session 4 – Présentation et discussion des 
recommandations du panel de citoyens sur le thème 
«Transformation numérique»

M. Clément Beaune, secrétaire d’État français chargé 
des Affaires européennes et président de la session, 
donne la parole aux représentants des panels de citoyens 
qui présentent leurs recommandations.

1) Commentaire des panels de citoyens

Les représentants du panel de citoyens européens 1 
présentent chacun une série de recommandations. 
Mme Magnery commente les recommandations rela-
tives à l’enseignement numérique. Il ne peut pas y avoir 
de «zones blanches», c’est-à-dire des zones sans accès 
à l’Internet. Il est indispensable de pouvoir utiliser 
des supports numériques à l’école afin de garantir 
l’enseignement à distance. Un cours sur les dangers des 
réseaux sociaux devrait être intégré obligatoirement au 
programme scolaire. Personne ne peut être laissé sur le 
carreau dans une Union numérique.

M. Hofman présente les recommandations concernant la 
protection des données (nos 42 à 45). Il convient d’expli-
quer clairement comment les données sont conservées 
et protégées. Il est nécessaire d’exercer un contrôle sur 
les données détenues par des entreprises dont le siège 
est établi en dehors de l’UE. Les citoyens doivent pou-
voir avoir confiance dans une UE qui veille à ce que les 
données soient traitées correctement.

Mme Mazevski met l’accent sur la nécessité de déve-
lopper une infrastructure innovante et de qualité en ce 
qui concerne l’internet à haut débit. Des investissements 
considérables sont nécessaires pour combler le fossé 
numérique. Le panel propose d’étendre les compétences 
de l’UE en matière de poursuites à l’encontre des cyber-
criminels. Les discours haineux tenus sur l’internet 
doivent pouvoir être sanctionnés par des amendes.

Enfin, M. Fernandes formule trois recommandations 
sur le travail mobile (smart working) et le déplacement 
d’activités économiques vers des pays hors UE. La 
transformation numérique ne doit laisser personne sur 
le bord de la route. Par ailleurs, il faut lutter contre les 
infox ( fake news).
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De vertegenwoordiger van het Franse burgerpanel vindt 
dat de burger centraal moet staan bij de digitalisering 
en dat er nieuwe mogelijkheden voor de ondernemingen 
moeten worden geschapen (online platforms, zich kun-
nen bewapenen tegen cybercriminaliteit).

De vertegenwoordiger van het Nederlandse burgerpanel 
pleit voor duidelijke normen voor internetbedrijven en 
een veilige aankoop van alle producten over het internet 
in alle lidstaten. De burgers maken zich bezorgd over 
de macht van de grote internetbedrijven. Regels voor 
de bescherming van de persoonlijke levenssfeer moeten 
goed in de praktijk worden toegepast, met meer bege-
leiding voor bedrijven. Er moet ook aandacht zijn voor 
mediageletterdheid.

Mevrouw Valtonen, Fins parlementslid en voorzitster 
van de werkgroep «Digitale transformatie», onderkent 
vier clusters bij de aanbevelingen:

1. toegang tot digitale infrastructuur, onder meer 5G;

2. versterking van digitale vaardigheden, ook van kinde-
ren, en de oprichting van een grensoverschrijdend plat-
form rond attesten en vaardigheden voor heel Europa;

3. bestrijding van onjuiste informatie;

4. digitale innovatie ter versterking van de economie.

De heer Giardina, woordvoerder van de werkgroep 
«Digitale transformatie», heeft een aantal thema’s ge-
selecteerd, namelijk:

– de digitale ethiek en deontologie;

– het geven van verantwoordelijkheid («Empowering 
People»), digitale identiteit en gezondheid en elek-
tronische democratie;

– internet van hoge kwaliteit in de hele EU;

– versterking van digitale economie.

2) Debat

De voorzitter opent het debat en vraagt dat de tussen-
komsten zich toespitsen op de digitalisering en op de 
aanbevelingen van de burgers.

Le représentant du panel de citoyens français estime 
qu’il faut placer le citoyen au centre de la numérisation et 
que de nouvelles possibilités doivent être créées pour les 
entreprises (plateformes en ligne, outils de lutte contre 
la cybercriminalité).

Le représentant du panel de citoyens néerlandais recom-
mande l’établissement de normes claires portant sur les 
entreprises de l’ Internet et l’achat sécurisé de tous les 
produits disponibles sur l’Internet dans l’ensemble des 
États membres. Le pouvoir des grandes entreprises de 
l’Internet préoccupe les citoyens. Les règles de protec-
tion de la vie privée doivent être bien appliquées et les 
entreprises mieux accompagnées. Il s’agit aussi d’accor-
der une attention particulière à l’éducation aux médias.

Mme Valtonen, parlementaire finlandaise et présidente 
du groupe de travail «Transformation numérique», dis-
tingue quatre groupes de recommandations:

1. accès à l’infrastructure numérique, notamment la 5G;

2. renforcement des compétences numériques, y compris 
pour les enfants, et création d’une plateforme transfron-
talière concernant les certificats et les compétences pour 
toute l’Europe;

3. lut te contre les fausses informations et la 
désinformation;

4. innovation numérique en vue de renforcer l’économie.

M. Giardina, porte-parole du groupe de travail «Trans-
formation numérique» , a sélectionné les thèmes suivants:

– éthique et déontologie numériques;

– responsabilisation («Empowering People»), identité 
et santé numériques, et démocratie électronique;

– connexion à l’Internet de haute qualité dans 
toute l’UE;

– renforcement de l’économie numérique.

2) Débat

Le président ouvre le débat et demande que les interven-
tions se concentrent sur la numérisation et les recom-
mandations des citoyens.
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De heer Karas, Europees Parlementslid, pleit voor meer 
investeringen in de kritieke infrastructuur. Fake news en 
digitale veiligheid moeten door alle opleidingsniveaus 
worden aangepakt. Wat offline illegaal is, moet ook 
online illegaal zijn. We moeten meer doen voor onze 
digitale defensie om tegen hybride aanvallen te kun-
nen optreden.

Mevrouw Triller Vrtovec, die de Sloveense regering 
vertegenwoordig t, vraagt duidelijke regels ter bescher-
ming van de consumenten. Zonder deze bescherming 
kan de digitale transformatie niet slagen. Daarnaast 
moet de EU haar digitale soevereiniteit versterken. De 
Europese instellingen moeten ook oplossingen vinden 
om de digitale rechtsstaat te beveiligen. Toch moet bij 
de digitale transformatie de mens steeds centraal staan.

Andere sprekers beklemtonen het grensoverschrijdend 
karakter van internet, de noodzaak om in te zetten op 
digitale vaardigheden vanaf jonge leeftijd, het erkennen 
van de toegang tot internet als mensenrecht, enz. Velen 
vinden dat energie- en digitale infrastructuur essentieel 
zijn; controle hierover is ook noodzakelijk.

De heer Thill, die de Luxemburgse regering vertegen-
woordigt, stelt dat de aanbevelingen bewijzen dat digi-
tale diensten van nature grensoverschrijdend zijn. Men 
mag ook de bijzondere kwetsbaarheid van de grensar-
beiders niet vergeten. Er is nood aan een interne markt 
met een harmonisatie van de regelgeving rond digitale 
diensten en er moet een einde komen aan geoblocking.

3) Feedbackmoment

Vertegenwoordigers van het Europees burgerpanel 3 
wijzen enerzijds op het probleem van de toegang tot het 
internet in niet-stedelijke gebieden, waar een vezelver-
binding noodzakelijk is, en anderzijds op de nood aan 
inclusie voor de digitale transformatie zodat ook mensen 
met een beperking het internet kunnen gebruiken.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 1 
komt terug op de digitalisering van het onderwijs en pleit 
voor digitale platforms en het uitwerken van gedetail-
leerde scenario’s die tijdens crisissen kunnen worden 
uitgerold zodat jongeren zich niet in een kwetsbare 
positie gedwongen zien.

Een vertegenwoordigster van het  Iers burgerpanel  
vindt de aanbevelingen over digitale geletterdheid  en 

M. Karas, député européen, prône l’accroissement des 
investissements dans les infrastructures critiques. Les 
thèmes des infox ( fake news) et de la sécurité numérique 
doivent être abordés à tous les niveaux de formation. Ce 
qui est illégal dans la vie réelle doit l’être aussi en ligne. 
Nous devons renforcer notre défense numérique pour 
pouvoir agir contre les attaques hybrides.

Mme Triller Vrtovec, qui représente le gouvernement 
slovène, demande des règles claires pour la protection 
des consommateurs. Sans cette protection, la transfor-
mation numérique ne pourra pas réussir. En outre, l’UE 
doit renforcer sa souveraineté numérique. Les institu-
tions européennes doivent aussi trouver des solutions 
pour sauvegarder l’état de droit numérique. Quoi qu’il 
en soit, l’humain doit toujours rester au centre de la 
transformation numérique.

D’autres intervenants relèvent le caractère trans-
frontalier de l’Internet, la nécessité de miser sur les 
compétences numériques à partir du plus jeune âge, la 
reconnaissance de l’accès à l’Internet comme un droit 
humain, etc. Nombreux sont ceux qui considèrent que 
l’infrastructure énergétique et numérique est essentielle 
et qu’un contrôle en la matière est indispensable.

M. Thill, qui représente le gouvernement luxembour-
geois, indique que les recommandations démontrent 
la nature transfrontalière des services numériques. Il 
ne faut pas oublier non plus la vulnérabilité spécifique 
des travailleurs frontaliers. Il est nécessaire d’avoir un 
marché interne au sein duquel la réglementation relative 
aux services numériques est harmonisée et il convient 
de mettre fin au géoblocage.

3) Session de feedback

Des représentants du panel de citoyens européens 3 
soulignent, d’une part, le problème de l’accès à l’Inter-
net dans les zones rurales où une connexion par fibre 
optique est indispensable et, d’autre part, la nécessité de 
procéder à une transformation numérique inclusive qui 
permette aussi aux personnes présentant un handicap 
d’utiliser l’Internet.

Un représentant du panel de citoyens européens 1 revient 
sur la numérisation de l’enseignement. Il préconise la 
création de plateformes numériques et l’élaboration 
de scénarios détaillés pouvant être déployés en cas de 
crise afin que des jeunes ne se retrouvent pas dans une 
situation de vulnérabilité.

Une représentante du panel de citoyens irlandais sou-
ligne l’importance des recommandations concernant la 
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de regels over het openen van een bankrekening in de 
EU  belangrijk. Een betere financiering voor startups 
moet mogelijk zijn.

Een vertegenwoordigster van het Europees burgerpa-
nel 4 vergelijkt de sterke voorsprong van Denemarken 
inzake digitalisering ten opzichte van Duitsland, 
waar zich vragen stellen over de bescherming van 
persoonsgegevens.

Een andere vertegenwoordiger van het Europees burger-
panel 1 wil weten welke maatregelen genomen worden 
om online gokken in te perken, aangezien gokken ook 
als een ziekte moet worden beschouwd. Digitale trans-
formatie moet dus worden gekoppeld aan de digitale 
gezondheid.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 3 
wijst erop dat thuiswerk veel voordelen heeft en vindt 
dat er meer moet worden op ingezet. Daarnaast wenst 
hij te weten wat kan gedaan worden om het blauwe licht 
van bijvoorbeeld  smartphones te verminderen.

Mevrouw Valtonen, voorzitster van de werkgroep 
«Digitale transformatie», is het eens dat er aandacht 
moet zijn voor de digitale gezondheid. Daarnaast moet 
men denken aan een Europese norm voor het gebruik 
van persoonlijke informatie bij digitale diensten in heel 
Europa, zeker wat medische gegevens betreft.

4) Voortzetting debat

Verschillende sprekers merken op dat het aantal cy-
beraanvallen gestegen is en dat deze grote schade toe-
brengen. Een deel van de begroting moet worden besteed 
aan de veiligheid en veerkracht van onze digitale wereld.

Mevrouw Jourová, vicevoorzitter van de Europese 
Commissie bevoegd voor Waarden en Transparantie, 
antwoordt dat de Europese Commissie aan verschil-
lende initiatieven werkt waarbij rekening zal worden 
gehouden met de aanbevelingen. Zo moet de wetgeving 
inzake digitale diensten (Digital Services Act – DSA) 
de aansprakelijkheid van de platforms en de algoritmes 
onder controle houden en het modereren van inhoud 
met respect van de vrijheid van meningsuiting mogelijk 
maken. Daarnaast moet schadelijke inhoud verwijderd 
worden en moeten ook de informatieoorlog, de gedrags-
code, de fact checking en het sanctioneren van degenen 
die geld verdienen met desinformatie ook worden aan-
gepakt. De mensen in Europa mogen geen makkelijke 
doelwitten worden van degenen die nepnieuws maken 

culture numérique et les règles relatives à l’ouverture 
d’un compte bancaire dans l’UE. Il doit également être 
possible d’améliorer le financement des start-up.

Une représentante du panel de citoyens européens 4 
attire l’attention sur l’avance considérable qu’a prise 
le Danemark en matière de numérisation par rapport à 
l’Allemagne, où des questions se posent sur la protection 
des données à caractère personnel.

Un autre représentant du panel de citoyens européens 1 
voudrait savoir quelles mesures sont prises en vue de 
limiter les paris en ligne, étant donné que cette pratique 
doit aussi être considérée comme une maladie. La 
transformation numérique doit donc aller de pair avec 
la santé numérique.

Un représentant du panel de citoyens européens 3 
indique que le télétravail présente de nombreux avan-
tages et juge qu’il faudrait davantage l’encourager. Par 
ailleurs, il souhaiterait savoir ce qu’il est possible de 
faire pour réduire la lumière bleue produite notamment 
par les smartphones.

Mme Valtonen, présidente du groupe de travail «Trans-
formation numérique», partage l’avis selon lequel il faut 
porter attention à la santé numérique. En outre, il y a lieu 
de se pencher sur l’élaboration d’une norme européenne 
concernant l’utilisation d’informations personnelles 
pour les besoins des services numériques dans toute 
l’Europe, en particulier pour les données médicales.

4) Poursuite du débat

Plusieurs intervenants indiquent que les cyberattaques se 
sont multipliées et causent de gros dégâts. Il faut affecter 
une partie du budget à la sécurité et à la résilience de 
notre monde numérique.

Mme Jourová, vice-présidente de la Commission 
européenne chargée des Valeurs et de la Transparence, 
répond que la Commission européenne travaille à diffé-
rentes initiatives qui tiendront compte des recommanda-
tions. La législation sur les services numériques (Digital 
Services Act – DSA) doit ainsi faire en sorte de respon-
sabiliser les plateformes, de contrôler les algorithmes et 
de permettre la modération du contenu dans le respect 
de la liberté d’expression. De plus, il s’agit d’éliminer 
les contenus nuisibles et d’aborder les questions de la 
guerre de l’information, du code de conduite, de la véri-
fication des faits, ainsi que des sanctions à l’encontre de 
ceux qui s’enrichissent au moyen de la désinformation. 
Les Européens ne peuvent pas devenir des cibles faciles 
pour les créateurs et diffuseurs d’infox. L’intervenante 
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en verspreiden. Spreekster benadrukt dat de Europese 
informatieruimte moet worden beschermd. Vandaar dat 
de EU Russia Today en Spoetnik heeft gesanctioneerd.

Mevrouw Jourová herinnert eraan dat digitalisering niet 
mag leiden tot grotere kloven, vandaar dat de Europese 
Commissie de strategie van het digitale decennium heeft 
uitgewerkt. Alles wat de Commissie doet, valt onder het 
motto dat technologie de mensen beter moet dienen.

Spreekster meent nog dat kmo’s moeten investeren in 
cyberveiligheid. De Europese Commissie kijkt naar 
betere veiligheid van onze technologie. Ongeveer 27 % 
van het hele herstelpakket wordt geïnvesteerd in digi-
talisering, en een groot deel omvat cyberveiligheid. 
Staten zouden beter in staat moeten zijn op het eigen 
grondgebied cyberveiligheid te garanderen.

5) Besluit

Mevrouw Valtonen, voorzitster van de werkgroep 
«Digitale transformatie», besluit dat onze manier van 
leven niet in tegenspraak is met digitaal relevant blij-
ven. Men zal aandacht moeten hebben voor de digitale 
vaardigheden van iedereen. De mens moet centraal 
blijven staan, maar men mag geen censuurunie maken 
van de EU. We moeten ook waken over de handhaving 
van de wet zodat we onze waarden en infrastructuur 
kunnen beschermen. Er moet ook ruimte komen voor 
digitale technologie om te zorgen voor welvaart en 
bescherming ervan.

De heer Giardina, woordvoerder van de werkgroep 
«Digitale transformatie», vult aan dat de EU snel, prag-
matisch en concreet moet handelen.

E. Sessie 5 – Presentatie en bespreking van de 
aanbevelingen van het burgerpanel over het thema 
«Migratie»

Mevrouw Šuica, vicevoorzitter van de Europese 
Commissie bevoegd voor Democratie en Demografie, 
zit de sessie voor en dankt de burgers voor hun werk. 
Tijdens de sessie zal veel aandacht gaan naar de 
Oekraïense vluchtelingen, die zich beetje bij beetje 
over Europa verspreiden. Spreekster wijst er nog op dat 
in april het nieuwe asiel- en migratiepact zal worden 
aangenomen.

insiste sur la nécessité de protéger l’espace européen 
de l’information. C’est dans cette optique que l’UE a 
sanctionné les médias Russia Today et Sputnik.

Mme Jourová rappelle que la numérisation ne peut 
pas contribuer à élargir les fossés. La Commission a 
élaboré la stratégie de la décennie numérique dans ce 
sens. Tout ce que fait la Commission s’inscrit dans la 
conception selon laquelle la technologie doit mieux 
servir la population.

L’intervenante est d’avis également que les PME doivent 
investir dans la cybersécurité. La Commission euro-
péenne cherche à améliorer la sécurité de notre techno-
logie. Environ 27 % des moyens alloués dans le cadre du 
plan de relance sont investis dans la numérisation et en 
grande partie dans la cybersécurité. Les États devraient 
être davantage en mesure de garantir la cybersécurité 
sur leur territoire.

5) Conclusion

Mme Valtonen, présidente du groupe de travail «Trans-
formation numérique», conclut en disant que notre mode 
de vie n’est pas en contradiction avec le fait de rester à 
la page dans le monde numérique. Il faudra accorder une 
attention particulière aux compétences numériques de 
chacun. L’humain doit rester au centre des préoccupa-
tions, mais nous ne pouvons pas faire de l’UE une Union 
de la censure. Nous devons aussi veiller à l’application 
de la loi de manière à pouvoir protéger nos valeurs et 
nos infrastructures. Il faut aussi laisser une marge de 
manœuvre à la technologie numérique afin de créer de 
la prospérité et de la préserver.

M. Giardina, porte-parole du groupe de travail «Trans-
formation numérique», ajoute que l’UE doit agir vite et 
de manière pragmatique et concrète.

E. Session 5 – Présentation et discussion des 
recommandations du panel de citoyens sur le thème 
«Migration»

Mme Šuica, vice-présidente de la Commission euro-
péenne  chargée de la Démocratie et  de la Démographie, 
préside la session et remercie les citoyens pour leur tra-
vail. Au cours de la session, il sera beaucoup question des 
réfugiés ukrainiens, qui sont désormais présents un peu 
partout en Europe. L’intervenante ajoute que le nouveau 
pacte sur l’asile et la migration sera adopté en avril.
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1) Commentaar van de burgerpanels

De eerste vertegenwoordigster van het Europees burger-
panel 4 « De EU in de wereld / Migratie» komt terug op 
de aanbevelingen inzake asiel. Nu de oorlog in een deel 
van Europa woedt, vindt ze het de plicht van de EU de 
vluchtelingen te beschermen. De snelle behandeling van 
de asielaanvragen is primordiaal.

De tweede vertegenwoordiger van het Europees bur-
gerpanel 4 verklaart zich solidair met het Oekraïense 
volk en onderstreept dat het belangrijk is dat men de 
niet-begeleide minderjarigen in de hele EU opvangt. Het 
panel suggereert dat de vluchtelingen die asiel aanvragen 
Europese taal- en inburgeringscursussen moeten kun-
nen volgen om hun integratie in het land van opvang 
te bevorderen. Tevens stelt het panel voor een nieuw 
orgaan op te richten dat verantwoordelijk is voor asiel 
en spreiding van de immigranten.

De derde vertegenwoordigster van het Europees burger-
panel 4 dringt aan op de uitvoering van een reactieve 
en anticiperende aanpak van de immigratie. De bur-
gers vragen dat die gemeenschappelijke aanpak goed 
georganiseerd en ethisch is, om de migratiestromen 
tijdens en na de urgente situaties te beheersen. De EU 
moet dus meer in de landen waar de migranten vandaan 
komen werken. Er is nood aan meer investeringen en 
samenwerkingsprojecten in die landen, om hun onder-
wijsprogramma’s, hun arbeidsmarkt en hun economisch 
vermogen te ondersteunen, zonder de invloed van de 
klimaatverandering te vergeten. Spreekster wijst erop 
dat migratie niet alleen een probleem is, maar ook een 
kostbaar hulpmiddel dat de arbeidswereld in de Unie 
kan gaande houden, onder andere door de erkenning 
van de diploma’s. Tot slot moet men maatregelen treffen 
tegen de economische migratie binnen de EU, door de 
verschillen tussen de lidstaten te verminderen.

De laatste vertegenwoordiger van het Europees bur-
gerpanel 4 herinnert dat Europa zich gevormd heeft 
gedurende de crisissen die het heeft doorgemaakt. Hij 
hoopt dat de EU groter en meer verenigd uit de oorlog 
in Oekraïne zal komen. Wat de migratie betreft, is het 
belangrijk dat men de migranten in de Europese samen-
levingen integreert en dat men in de landen van herkomst 
investeert om een echte braindrain te voorkomen.

De vertegenwoordiger van het Franse burgerpanel wijst 
erop dat zijn panel geen onderscheid heeft gemaakt 
tussen legale en illegale migratie, tussen politieke en 
economische migratie. De solidariteit met de Oekraïense 
vluchtelingen moet als voorbeeld dienen voor een 
gemeenschappelijk migratiebeleid. Op middellange 

1) Commentaire des panels de citoyens

La première représentante du panel de citoyens euro-
péens 4 «L’UE dans le monde / Migration» revient sur 
les recommandations en matière d’asile. Suite à la guerre 
qui ravage une partie de l’Europe, elle estime qu’il est 
du devoir de l’UE de protéger les réfugiés. Le traitement 
rapide des demandes d’asile est primordial.

Le deuxième représentant du panel de citoyens euro-
péens 4 exprime sa solidarité vis-à-vis du peuple ukrai-
nien et souligne qu’il est important d’accueillir les 
mineurs non accompagnés dans toute l’UE. Le panel 
suggère que les réfugiés demandeurs d’asile doivent 
pouvoir suivre des cours de langue et de civilisation 
européenne afin de faciliter leur intégration dans leur 
pays d’accueil. De plus, le panel propose de mettre sur 
pied un nouvel organe responsable d’asile et de répar-
tition des immigrés.

La troisième représentante du panel de citoyens euro-
péens 4 insiste sur le mise en œuvre d’une approche 
réactive et anticipative en matière d’immigration. Les 
citoyens demandent que cette approche commune 
soit bien organisée et éthique afin de gérer les flux 
migratoires pendant et après les situations d’urgence. 
L’UE doit donc plus travailler dans les pays d’où 
viennent les migrants. Il faut plus d’investissements et 
de projets de coopération dans ces pays pour appuyer 
leurs programmes éducatifs, leur marché du travail et 
leur capacités économiques, sans oublier l’influence 
du changement climatique. L’oratrice rappelle que la 
migration n’est pas seulement un problème, mais aussi 
une ressource précieuse qui peut alimenter le monde du 
travail dans l’Union, notamment grâce à la reconnais-
sance des diplômes. Enfin, il faut prendre des mesures 
contre les migrations économiques au sein de l’UE en 
réduisant les disparités entre les États membres.

Le dernier représentant du panel de citoyens européens 4 
rappelle que l’Europe s’est forgée tout au long des crises 
qu’elle a traversées. Il espère que l’UE sortira grandie et 
davantage unie de la guerre en Ukraine. Pour ce qui est 
de la migration, il est important d’intégrer les migrants 
dans les sociétés européennes et d’investir dans les pays 
d’origine pour éviter une véritable fuite des cerveaux.

Le représentant du panel de citoyens français signale 
que son panel n’a pas fait de distinction entre migration 
légale et illégale, migration politique et économique. Le 
mouvement de solidarité avec les réfugiés ukrainiens 
doit servir d’exemple pour une politique commune en 
matière de migration. À moyen terme, l’UE devrait 
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termijn moet de EU een gemeenschappelijk kader vast-
leggen voor de opvang en de integratie van de migranten. 
Het migratiebeleid moet een EU-bevoegdheid worden en 
het werkterrein van een gespecialiseerd orgaan.

De vertegenwoordiger van het Litouwse burgerpanel 
meent dat men het algemeen belang moet verdedigen en 
een kwaliteitsvol systeem voor de migranten tot stand 
moet brengen. Het huidige Europese migratiebeleid 
veroorzaakt veiligheidsproblemen. Men moet dus een 
strenger beleid invoeren.

De vertegenwoordigster van het Nederlandse burger-
panel overloopt de drie aanbevelingen van haar panel. 
Ten eerste moet men de grenzen beter beschermen. Men 
moet daarenboven de vluchtelingen op billijke wijze 
spreiden, aan de hand van heldere criteria voor een 
rechtvaardige spreiding. Ten slotte moet men de landen 
van herkomst ter plaatse helpen door de oorzaken van 
de migratie aan te pakken.

De heer Alfieri, Italiaans parlementslid en voorzitter van 
de werkgroep «Migratie», onderstreept dat de samen-
werking tussen de leden van de werkgroep vruchtbaar 
is geweest. Hij meent dat er twee boodschappen uit 
de werkgroep naar voor komen. Ten eerste vragen de 
burgers een actievere en zichtbaarder rol van de EU 
tegenover de grote historische uitdagingen die de Staten 
niet langer individueel kunnen aangaan. Men moet voor 
meer instrumenten en bevoegdheden voor de instel-
lingen zorgen, om de legale migratie, die men als een 
hulpmiddel moet zien, te beheersen en om de illegale 
migratie beter te bestrijden. Men moet dus eenvormiger 
en respectvoller procedures hebben, die op dezelfde 
normen steunen. Het is daarenboven belangrijk dat men 
al wie in Europa komt, opvangt. Tot slot meent spreker 
dat men de representatieve democratie moet versterken.

De heer Zlatinov, woordvoerder van de werkgroep 
«Migratie», wijst erop dat de werkgroep burgeraanbe-
velingen heeft besproken rond drie hoofdlijnen, te weten 
legale migratie, illegale migratie en asiel. Bepaalde 
aanbevelingen werden herhaaldelijk besproken, bijvoor-
beeld in verband met de erkenning van de kwalificatie 
van de migranten, de bevordering van de participatie van 
de migranten in de lokale collectiviteiten, de bewustma-
king van de Europese burgers van de migratiekwestie en 
de uitbreiding van de wettelijke regelingen van de EU.

2) Debat

Tijdens het debat onderstrepen de sprekers het belang 
voor de burgers van solidariteit, mensenrechten en 

définir un cadre commun pour l’accueil et l’intégration 
des migrants. La politique migratoire devrait devenir une 
compétence de l’UE et l’objet d’un organe spécialisé.

Le représentant du panel de citoyens lithuaniens estime 
qu’il faut défendre les intérêts généraux et mettre en 
place un système de qualité pour les migrants. L’actuelle 
politique européenne de migration génère des problèmes 
de sécurité; il faut donc mettre en place une politique 
plus stricte.

La représentante du panel de citoyens néerlandais par-
court les trois recommandations de son panel. Il faut, 
en premier lieu, une meilleure protection des frontières. 
De plus, il faut répartir les réfugiés de façon équitable, 
avec des critères clairs pour une répartition juste. Enfin, 
il faut aider les pays d’origine sur place en s’attaquant 
aux causes des migrations.

M. Alfieri, parlementaire italien et président du groupe 
de travail «Migration», souligne que la coopération 
entre les membres du groupe de travail a été fructueuse. 
Il estime que deux messages émergent du groupe de 
travail. D’abord, les citoyens demandent un rôle plus 
actif et visible de l’UE face aux grand défis historiques 
que les États ne peuvent plus relever individuellement. 
Il faut prévoir davantage d’instruments et de compé-
tences pour les institutions afin de gérer les migrations 
légales, qu’il faut considérer comme une ressource, et 
pour mieux lutter contre les migrations illégales. Il est 
donc nécessaire d’avoir des procédures plus uniformes 
et respectueuses qui s’appuient sur les mêmes normes. 
De plus, il est important d’accueillir toute personne qui 
met les pieds en Europe. Enfin, l’orateur estime qu’il 
faut renforcer la démocratie représentative.

M. Zlatinov, porte-parole du groupe de travail «Migra-
tion», signale que le groupe de travail a discuté des 
recommandations citoyennes structurées autour de trois 
axes principaux, à savoir la migration légale, la migra-
tion illégale et l’asile. Certaines recommandations ont 
été discutées de manière récurrente, notamment concer-
nant la reconnaissance des qualifications des migrants, 
la promotion de la participation des migrants dans les 
collectivités locales, la sensibilisation des citoyens euro-
péens à la question de la migration et l’élargissement 
des dispositifs législatifs de l’UE.

2) Débat

Lors du débat, les intervenants soulignent l’importance 
pour les citoyens de la solidarité, des droits humains et 
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transparantie als basis van het gemeenschappelijk asiel-
beleid. Bovendien kan men niet selectief zijn wanneer 
het om vluchtelingen gaat: niemand kiest ervoor vluch-
teling te zijn en men moet zich solidair tonen met elke 
vluchteling, waar hij ook vandaan komt. Met hulp aan 
derde landen moet het mogelijk zijn de migratiestromen 
te kanaliseren. Tevens moet men de arbeidsvoorwaarden 
van de migranten verbeteren, want zonder regels worden 
ze vaak uitgebuit.

Sommige sprekers merken op dat uit de uiteenzettingen 
blijkt dat iedereen dezelfde problemen ziet en voorstelt 
een globaal Europees asiel- en migratiebeleid in te voe-
ren. Met die consensus als uitgangspunt moet men dat 
beleid ontwikkelen en de migratiestromen organiseren.

Een Hongaarse spreekster beklemtoont dat men dankzij 
de oorlog in Oekraïne het verschil kan begrijpen tus-
sen asiel en migratie. De huidige crisis verschilt van de 
vorige migratiecrisissen en het is dus onontbeerlijk dat 
men de gepaste antwoorden vindt. Men moet absoluut de 
rechten en bevoegdheden van de lidstaten beschermen 
en voor meer financiële en technische steun zorgen. Van 
het opleggen van quota kan geen sprake zijn, maar men 
moet de illegale migratie bestrijden.

Op de vraag wat men moet doen om sociale dumping en 
uitbuiting van arbeidsmigranten uit te roeien, antwoordt 
mevrouw Šuica dat de Europese Commissie haar nieuw 
migratie- en asielpact aan de Raad heeft overgelegd en 
dat die het nu moet aannemen.

Een andere vraag betreft de onmogelijkheid om een 
menselijke beheersing van de migratiestromen in te 
voeren, zonder de Europese verdragen te wijzigen. De 
heer Alfieri antwoordt dat het mogelijk moet zijn de 
 Verdragen te wijzigen en dat men de Europese instel-
lingen moet versterken om Europa sterker te maken.

Een Pools spreker vraagt zich af of de EU nog een 
toekomst heeft. De uitdagingen voor Europa van de 
Russische invasie in Oekraïne zullen het miljarden euro 
kosten. Alle lidstaten van de EU moeten samenwerken 
om die uitdagingen aan te gaan. Wat de sancties betreft, 
wil spreker weten waarom niet alle Russische banken 
van het SWIFT - systeem werden uitgesloten. Tot slot wil 
hij meer informatie over de status van het verzoek tot 
toetreding van Oekraïne tot de EU.

De vertegenwoordigster van het  Zweeds burgerpanel 
drukt haar ontevredenheid uit over de verklaring van de 
Zweedse regering over het voorzetten van de werkzaam-
heden in de CoFE. Ze hoopt dat de conclusies van de 

de la transparence comme base de la politique d’asile 
commune. De plus, on ne peut être sélectif quand il s’agit 
de réfugiés; personne ne choisit d’être réfugié et il faut 
se montrer solidaire avec tout réfugié, d’où qu’il vienne. 
L’aide aux pays tiers pourrait permettre de réguler les 
flux migratoires. Il faut également améliorer les condi-
tions de travail des migrants, car sans règles ceux-ci se 
trouvent souvent exploités.

Certains intervenants remarquent qu’il ressort des 
interventions que tout le monde constate les mêmes 
problèmes et propose de mettre en place une politique 
globale européenne en matière d’asile et de migration. 
Il faut partir de ce consensus pour développer cette 
politique et organiser les flux migratoires.

Une intervenante hongroise souligne que la guerre en 
Ukraine permet de comprendre quelle est la différence 
entre asile et migration. La crise actuelle est diffé-
rente des crises migratoires précédentes et il est donc 
indispensable de trouver les réponses adéquates. Il faut 
absolument préserver les droits et compétences des 
États membres et prévoir plus de soutien financier et 
technique. Il est hors de question d’imposer des quotas, 
mais il faut lutter contre la migration illégale.

À la question de savoir ce qu’il faut faire pour élimi-
ner le dumping social et l’exploitation des travailleurs 
migrants, Mme Šuica répond que la Commission euro-
péenne a soumis son nouveau pacte pour l’asile et la 
migration au Conseil, qui doit à présent l’adopter.

Une autre question concerne l’impossibilité de mettre 
en place une gestion humaine des flux migratoires sans 
modifier les traités européens. M. Alfieri répond que 
la modification des Traités doit être possible et qu’il 
faut renforcer les institutions européennes pour rendre 
l’Europe plus forte.

Un intervenant polonais se demande si l’UE a encore un 
avenir. Les défis européens suite à l’invasion russe en 
Ukraine lui coûteront plusieurs milliards d’euros. Tous 
les États membres de l’UE doivent travailler ensemble 
pour relever ces défis. À propos des sanctions, l’orateur 
aimerait savoir pourquoi toutes les banques russes n’ont 
pas été exclues du système SWIFT  . Enfin, il souhaite 
plus d’informations quant au statut de la demande 
d’adhésion de l’Ukraine à l’UE.

La représentante du panel de citoyens suédois exprime 
son mécontentement sur la déclaration du gouvernement 
suédois concernant la poursuite des travaux au sein de  la 
CoFE. Elle espère que les conclusions de la Conférence 
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Conferentie voor de leden van de Raad meer zullen zijn 
dan een blaadje papier. Tot slot onderstreept de spreek-
ster dat elke vluchteling, of hij nu uit Kiev dan wel uit 
Aleppo komt, in Europa op dezelfde menselijke behande-
ling moet kunnen rekenen. Er moet een migratiebeleid 
zijn dat Europa waardig is.

Verscheidene sprekers applaudisseren voor deze inter-
ventie en zijn het eens met het idee dat men geen on-
derscheid mag maken tussen de vluchtelingen. Anderen 
blijven het verschil maken tussen vluchtelingen uit 
Oekraïne en migranten. Een Pools spreker merkt op 
dat het mogelijk is quota op te leggen, maar dat het niet 
mogelijk is de burgers tot solidariteit te verplichten.

3) Feedbackmoment

Een vertegenwoordigster van het Europees burgerpa-
nel 1 wijst erop dat aanbevelingen van diverse panels 
elkaar overlappen, met vergelijkbare doelstellingen. De 
migratie gaat niet alleen over personen die de EU bin-
nenkomen, maar ook over bewegingen binnen Europa.

Een vertegenwoordigster van het Europees burgerpa-
nel 3 begrijpt niet waarom Europa, dat altijd gastvrij 
is geweest en immigratie heeft gekend, nog altijd geen 
specifiek programma heeft.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 2 
wijst erop dat Europa al decennia een invasie ondergaat, 
met name een invasie van Turkije op het eiland Cyprus.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 3 
wijst erop dat er ook aandacht moet zijn voor gezond-
heid, aangezien dat verband houdt met alle andere on-
derwerpen van de Conferentie. Er is humanitaire hulp, 
maar wie hecht belang aan de geestelijke gezondheid 
van bijvoorbeeld de kinderen die uit Oekraïne vluchten? 
Hij wordt hierin bijgetreden door de woordvoerder van 
de werkgroep «Migratie».

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 2 
meent dat er een onderscheid moet worden gemaakt tus-
sen de verschillende vormen van migratie: vluchtelingen 
uit Oekraïne passen zich immers gemakkelijker aan dan 
vluchtelingen of migranten uit andere culturen. Dat is 
dan ook de reden waarom de landen die in 2015 tijdens 
de migratiecrisis weigerden vluchtelingen op te nemen, 
nu wel de Oekraïense vluchtelingen met open armen 
verwelkomen. Hij pleit ook voor meer bevoegdheden 
voor het nationale niveau.

Een vertegenwoordigster van het Europees burger-
panel 4 verbaast zich erover dat het voorstel van de 

seront plus qu’un bout de papier pour les membres du 
Conseil. Enfin,  l’oratrice souligne que chaque réfugié, 
qu’il vienne de Kiev ou d’Alep, doit pouvoir compter 
sur le même traitement humain en Europe. Il faut une 
politique de migration digne de l’Europe.

Plusieurs intervenants applaudissent cette intervention 
et souscrivent l’idée qu’il ne faut pas faire de différence 
entre les réfugiés. D’autres continuent à faire la diffé-
rence entre les réfugiés d’Ukraine et les migrants. Un 
intervenant polonais remarque qu’il est possible d’impo-
ser des quotas, mais qu’il n’est  pas possible d’obliger 
les citoyens à se montrer solidaires.

3) Moment de feedback

Une représentante du panel de citoyens européens 1 
signale que des recommandations de différents panels 
se recoupent, avec des objectifs similaires. La migration 
ne concerne pas seulement des personnes entrant dans 
l’UE, mais également à l’intérieur de l’Europe.

Une représentante du panel de citoyens européens 3 
ne comprend pas pourquoi l’Europe, qui a toujours été 
une terre d’accueil et d’immigration, n’a toujours pas 
de programme spécifique.

Un représentant du panel de citoyens européens 2 fait 
remarquer que cela fait des décennies que l’Europe subit 
l’invasion, notamment par la Turquie sur l’île de Chypre.

Un représentant du panel de citoyens européens 3 
souligne qu’il faut être attentif aussi à la question de la 
santé car celle-ci est liée à tous les autres thèmes de la 
Conférence. Il y a l’aide humanitaire, mais qui se soucie, 
par exemple, de la santé mentale des enfants qui fuient 
l’Ukraine? L’intervenant est rejoint en cela par le porte-
parole du groupe de travail «Migration».

Un représentant du panel de citoyens européens 2 
estime qu’il faut faire une distinction entre les diffé-
rentes formes de migration: les réfugiés en provenance 
d’Ukraine s’adaptent en effet plus facilement que les 
réfugiés ou les migrants issus d’autres cultures. C’est 
la raison pour laquelle les pays qui ont refusé d’accueil-
lir des réfugiés en 2015 lors de la crise migratoire 
accueillent aujourd’hui les réfugiés ukrainiens à bras 
ouverts. Il plaide aussi pour que l’on attribue davantage 
de compétences au niveau national.

Une représentante du panel de citoyens européens 4 
se dit surpris que la proposition de la Commission 
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Europese Commissie voor een nieuw asiel- en migra-
tiepact al maanden bij de Europese Raad ligt. Europa 
moet dringend haar verantwoordelijkheid opnemen 
inzake migratiebeleid.

4) Voortzetting debat

Er wordt op gewezen dat door de Russische inval in 
Oekraïne, de EU zich meer dan ooit solidair getoond 
heeft. Lidstaten hebben verschillende maatregelen ge-
nomen om de vluchtelingen op te vangen; deze stemmen 
overeen met de aanbevelingen van de burgers tijdens 
de CoFE. De rol van het lokale niveau, dat grotendeels 
instaat voor de opvang van de vluchtelingen, dient echter 
meer benadrukt te worden in de aanbevelingen.

Toch bestaat er in Europa ook een populistisch dis-
cours, dat de vluchtelingen met de vinger wijst. Men 
moet echter de rechten van migranten beschermen en 
een asielbeleid uitwerken dat hiermee rekening houdt. 
Bovendien moeten de oorzaken van migratie worden 
aangepakt.

Mevrouw Ylva Johansson, Europees commissaris voor 
Binnenlandse Zaken, merkt op dat migratie een normaal 
verschijnsel is: het heeft altijd bestaan en zal altijd be-
staan. Per jaar komen drie miljoen mensen op legale 
wijze naar de EU; slechts  honderdvijftig à tweehonderd-
duizend personen komen illegaal de Unie binnen. Door 
de oorlog in Oekraïne komen er nu meer vluchtelingen 
naar Europa, wat een nooit geziene solidariteit in gang 
zette. De richtlijn met betrekking tot tijdelijke bescher-
ming (1) bestaat al twintig jaar, maar werd nog nooit 
gebruikt. De Raad besliste deze voor de eerste keer te 
activeren om de 2,5 miljoen Oekraïense vluchtelingen 
op te vangen. Spreekster benadrukt dat er bijzondere 
aandacht moet gaan naar de kinderen. Tot slot meent 
ze dat, in lijn met de aanbevelingen van de burgers, 
de EU dezelfde bescherming en fundamentele rechten 
moet toekennen aan de vluchtelingen die naar Europa 
komen en asiel aanvragen. Diegenen die op zoek gaan 
naar een beter leven, verdienen ook de steun van de EU.

Ook andere tussenkomsten gaan in dezelfde richting: 
iedereen kan ooit een vluchteling worden. De EU moet 
dan ook een globale aanpak uitwerken, gebaseerd op 
de mensenrechten.

Verschillende sprekers roepen daarnaast op werk te 
maken van een snelle toetreding van Oekraïne tot de EU.

(1) Zie: https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELE
X:32001L0055&from=NL.

européenne pour un nouveau pacte sur l’asile et la 
migration soit sur la table du Conseil européen depuis 
des mois. Il est urgent que l’Europe prenne ses respon-
sabilités en matière de politique migratoire.

4) Poursuite du débat

On souligne qu’avec l’invasion de l’Ukraine par la Rus-
sie, l’UE s’est montrée plus solidaire que jamais. Les 
États membres ont pris plusieurs mesures pour accueillir 
les réfugiés; celles-ci sont conformes aux recommanda-
tions formulées par les citoyens lors de la CoFE. Le rôle 
du niveau local, qui assure en grande partie l’accueil des 
réfugiés, devrait toutefois être davantage souligné dans 
les recommandations.

Cela étant, il existe aussi en Europe un discours popu-
liste qui fustige les réfugiés. Or, il faut protéger les 
droits des migrants et élaborer une politique d’asile qui 
en tienne compte. En outre, il faut s’attaquer aux causes 
de la migration.

Mme Ylva Johansson, commissaire européenne aux 
Affaires intérieures, fait remarquer que la migration est 
un phénomène normal: elle a toujours existé et existera 
toujours. Chaque année, trois millions de personnes 
entrent légalement dans l’UE; seules cent cinquante à 
deux cent mille personnes y entrent illégalement. Avec 
la guerre en Ukraine, les réfugiés sont de plus en plus 
nombreux à arriver en Europe, ce qui a déclenché une 
vague de solidarité sans précédent. La directive relative 
à la protection temporaire (1) existe depuis vingt ans 
déjà, mais n’a encore jamais été utilisée. Le Conseil a 
décidé de l’activer pour la première fois afin d’accueillir 
les 2,5 millions de réfugiés ukrainiens. L’intervenante 
souligne que les enfants doivent bénéficier d’une atten-
tion particulière. Enfin, elle estime que, conformément 
aux recommandations formulées par les citoyens, l’UE 
devrait accorder la même protection et les mêmes droits 
fondamentaux aux réfugiés qui arrivent en Europe et 
demandent l’asile. Ceux qui sont en quête d’une vie 
meilleure méritent aussi de bénéficier de l’aide de l’UE.

D’autres interventions aussi vont dans le même sens: 
chacun peut devenir un réfugié un jour ou l’autre. L’UE 
devrait donc développer une approche globale fondée 
sur les droits humains.

Plusieurs intervenants demandent en outre que l’on 
prépare une adhésion rapide de l’Ukraine à l’UE.

(1) Voir: https://eur-lex.europa.eu/legal-content/FR/TXT/PDF/?uri=CELE
X:32001L0055&from=FR.
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5) Feedbackmoment

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpa-
nel 2 vindt dat migratie een gelegenheid moet zijn om 
mensen een kans te geven hun toekomst vorm te geven. 
Screening naar onder meer opleiding, zoals opgenomen 
in aanbeveling nr. 9, kan zeker een hulpmiddel zijn.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpa-
nel 4 uit zijn ongenoegen over het feit dat de Raad geen 
standpunt zal innemen over de aanbevelingen voor het 
einde van de Conferentie. De burgers willen echter vóór 
9 mei 2022 weten welke aanbevelingen de Raad steunt. 
Zij willen bovendien betrokken worden bij de uitvoe-
ring van de aanbevelingen, maar hebben nu het gevoel 
buitenspel te worden gezet. Het hele proces is absoluut 
niet transparant. Hij roept de voorzitters op de burgers 
de stem te geven die ze echt zouden krijgen tijdens deze 
Conferentie.

Een groot deel van de deelnemende burgers ondersteunt 
deze oproep.

De voorzitster van de sessie, mevrouw Šuica, herinnert 
aan de gezamenlijke verklaring van de drie Europese 
instellingen. Er moet een consensus gevonden worden 
over de aanbevelingen die in het eindverslag komen. De 
instellingen beslissen na 9 mei 2022 wat ze doen met het 
eindverslag. De voorzitster benadrukt dat vertrouwen 
in het hele proces noodzakelijk is.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 3 
wijst erop dat klimaatverandering en migratie verbon-
den zijn. Er is nood aan een sterke economie om deze 
migratie aan te kunnen.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 2 
merkt op dat migranten vooral op zoek zijn naar een 
beter leven en waardigheid. De EU moet h un kan-
sen bieden.

Een vertegenwoordigster van het Europees burgerpa-
nel 3 wijst erop dat de migratiekwestie heel divers is. 
Ze treedt vorige spreker bij en meent dat de EU solidair 
moet zijn met migranten, in het bijzonder met de jonge-
ren die niet aarzelen elders te gaan wonen.

Een vertegenwoordiger van het Europees burgerpanel 4 
merkt op dat verschillende Europese lidstaten wel de 
voordelen van het lidmaatschap van de EU belangrijk 

5) Moment de feedback

Un représentant du panel de citoyens européens 2 
estime que la migration doit être une opportunité pour 
donner aux gens la possibilité de façonner leur avenir. 
La sélection, sur la base, notamment, de la formation, 
telle que prévue dans la recommandation no 9, pourrait 
assurément être un instrument utile.

Un représentant du panel de citoyens européens 4 ex-
prime son mécontentement au sujet du fait que le Conseil 
ne prendra pas position sur les recommandations avant la 
fin de la Conférence. Or, les citoyens aimeraient savoir 
avant le 9 mai 2022 quelles recommandations le Conseil 
soutient. Ils souhaiteraient aussi être associés à la mise 
en œuvre des recommandations , mais ils ont le sentiment 
aujourd’hui d’être mis sur la touche. L’ensemble du 
processus manque totalement de transparence. L’inter-
venant appelle les présidents à permettre aux citoyens 
de faire réellement entendre leur voix, ainsi qu’il est 
prévu dans le cadre de cette Conférence.

Une grande partie des citoyens participants soutient 
cet appel.

La présidente de la session, Mme Šuica, rappelle la 
déclaration commune des trois institutions européennes. 
Il faut trouver un consensus sur les recommandations à 
inclure dans le rapport final. Les institutions décideront 
de ce qu’elles feront du rapport final après le 9 mai 2022. 
La présidente souligne que la confiance est indispen-
sable tout au long du processus.

Un représentant du panel de citoyens européens 3 sou-
ligne que le changement climatique et la migration sont 
liés. Il faut une économie forte pour pouvoir faire face 
à cette migration.

Un représentant du panel de citoyens européens 2 
note que les migrants sont surtout en quête d’une 
vie meilleure et de dignité. L’UE doit leur offrir des 
opportunités.

Une représentante du panel de citoyens européens 3 
souligne que la question de la migration comporte de 
multiples aspects. Elle partage l’avis de l’intervenant 
précédent et estime que l’UE doit se montrer solidaire 
envers les migrants, en particulier avec les jeunes qui 
n’hésitent pas à aller vivre ailleurs.

Un représentant du panel de citoyens européens 4 fait 
remarquer que certains États membres apprécient les 
avantages de l’appartenance à l’UE mais ne veulent pas 
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de politiques communes dans plusieurs domaines, dont 
celui de la migration. Or, ce serait nécessaire.

6) Poursuite du débat

M. Vanlouwe, sénateur belge  et député flamand, évoque 
la solidarité des régions, des pouvoirs locaux et des 
États membres qui accueillent des milliers de réfugiés 
ukrainiens. L’Europe se présente comme un continent 
solidaire et ouvert, assumant ses responsabilités dans un 
monde qui n’est plus le même depuis l’invasion russe. 
Mais l’absence de frontières intérieures implique aussi 
qu’il faut défendre solidement les frontières extérieures.

L’intervenant estime que l’UE doit se doter d’un 
système d’asile plus strict, surtout pour lutter contre 
l’immigration illégale. L’UE doit empêcher que ses pro-
cédures soient abusivement exploitées par des passeurs 
qui s’enrichissent sur le dos des plus faibles et ce, afin 
qu’elle puisse faire preuve d’un maximum de solidarité 
envers ceux qui ont vraiment besoin de son aide. Il faut 
donc, d’une part, lutter contre la migration illégale et, 
d’autre part, développer un modèle de migration active 
fondé sur les besoins du marché de l’emploi européen.

Certains intervenants réclament au contraire une poli-
tique migratoire active et ouverte: l’UE doit accueillir 
tous ceux qui veulent venir en Europe. Tout le monde 
n’est pas d’accord avec cela, mais l’importance de la 
santé n’en est pas moins mise en exergue par plusieurs 
participants. Le concept de «migration illégale» aussi est 
remis en cause, certains préférant parler de «migration 
irrégulière».

7) Conclusions

M. Alfieri, président du groupe de travail «Migration», 
comprend les préoccupations des citoyens qui particip ent 
à la CoFE, mais se dit convaincu qu’il sera possible, par 
la collaboration, de convertir les recommandations en 
propositions.

M. Zlatinov, porte-parole du groupe de travail «Migra-
tion», conclut qu’il faut prendre des mesures afin de 
revoir les politiques migratoires. Les différentes inter-
ventions ont mis en évidence des lacunes, qui doivent 
être intégrées dans les propositions de la Conférence 
d’ici la prochaine session plénière.

vinden, maar op verschillende vlakken geen gemeen-
schappelijk beleid willen, onder meer wat migratie 
betreft. Toch is dat nodig.

6) Voortzetting debat

De heer Karl Vanlouwe, Belgisch senator  en Vlaams 
volksvertegenwoordiger, verwijst naar de solidariteit 
van de regio’s, de lokale besturen en de lidstaten die 
duizenden Oekraïense vluchtelingen opvangen. Europa 
toont zich een solidair en open continent, dat zijn ver-
antwoordelijkheid opneemt in een wereld die niet meer 
dezelfde is na de Russische invasie. Toch impliceert de 
afwezigheid van binnengrenzen ook de noodzaak om 
de buitengrenzen sterk te verdedigen.

Spreker meent dat de EU nood heeft aan een strenger 
asielsysteem om vooral illegale migratie tegen te gaan. 
De EU moet voorkomen dat haar procedures misbruikt 
worden door mensensmokkelaars die woekerwinsten 
boeken op kap van de zwaksten, zodat ze maximaal 
solidair kan zijn met diegenen die haar hulp echt nodig 
hebben. Er moet dan ook enerzijds ingezet worden op 
de strijd tegen illegale migratie, en anderzijds op een 
actief migratiemodel, gebaseerd op de noden van de 
Europese arbeidsmarkt.

Sommige sprekers willen daarentegen dat er een actief 
en open migratiebeleid komt: de EU moet iedereen op-
vangen die naar Europa wil komen. Niet iedereen is het 
hiermee is, maar het belang van de gezondheid wordt 
door meerdere deelnemers onderstreept. Ook het begrip 
«illegale migratie» wordt in vraag gesteld en sommigen 
spreken liever van «irreguliere migratie».

7) Conclusies

De heer Alfieri, voorzitter van de werkgroep «Migratie», 
begrijpt de bekommernissen van de burgers die deel-
nemen aan de CoFE, maar is ervan overtuigd dat door 
samenwerking de aanbevelingen kunnen worden om-
gezet in voorstellen.

De heer Zlatinov, woordvoerder van de werkgroep 
«Migratie», besluit dat stappen moeten worden onderno-
men om het migratiebeleid te herzien. De verschillende 
tussenkomsten hebben gewezen op tekortkomingen, 
die tegen de volgende plenaire zitting moeten worden 
geïntegreerd in de voorstellen van de Conferentie.
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VI. ANNEXE 

Ordre du jour de la quatrième  réunion plénière de la 
Conférence sur l’avenir de l’Europe, 11 et 12 mars 2022.

Les rapporteurs,

Hélène RYCKMANS.
Karl VANLOUWE.

Hugues BAYET.
Els VAN HOOF.

VI. BIJLAGE 

Agenda van de vierde plenaire vergadering van de 
Conferentie over de toekomst van Europa, 11 en
12 maart 2022.

De rapporteurs,

Hélène RYCKMANS.
Karl VANLOUWE.

Hugues BAYET.
Els VAN HOOF.
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ORDRE DU JOUR DE LA QUATRIÈME PLÉNIÈRE DE LA CONFERENCE SUR 

L’AVENIR DE L’EUROPE  

 

Vendredi 11 mars - samedi 12 mars 2022  

(Réunion hybride – Hémicycle du Parlement européen à Strasbourg) 

 

1. Ouverture par les coprésidents et ordre du jour proposé par le conseil exécutif  
 

2. Présentation des recommandations du panel de citoyens européens nº 1 et des 
panels nationaux connexes, structurée en trois présentations et débats distincts:  

- «Une économie plus forte, justice sociale et emploi»  

- «Transformation numérique» 

- «Éducation, culture, jeunesse et sport»  

 

3. Présentation des recommandations du panel de citoyens européens nº 4 et des 
panels nationaux connexes, structurée en deux présentations et débats distincts: 

- «L'UE dans le monde»  

- «Migration»  

 

4. Clôture de l’assemblée plénière de la conférence par les coprésidents 
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DRAFT AGENDA OF THE FOURTH PLENARY OF THE CONFERENCE ON THE 
FUTURE OF EUROPE 

 

Friday 11 March - Saturday 12 March 2022 

(hybrid – Hemicycle of the European Parliament in Strasbourg) 

 

1. Opening by the Co-Chairs and agenda as proposed by the Executive Board 
 

2. Presentation of the Recommendations by European Citizens’ Panel 1 and 
related National Panels, organised in three distinct presentations and debates:  

- “Stronger economy, social justice and jobs”  

- “Digital transformation” 

- "Education, culture, youth, and sport"  

 

3. Presentation of the Recommendations by European Citizens’ Panel 4 and 
related National Panels, organised in two distinct presentations and debates: 

- “EU in the world”  

- “Migration”  

 

4. Closing of the Conference Plenary meeting by the Co-Chairs 

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


